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  سیاست بانک های 
بزرگ جهان در مورد وام 

به کارمندانشان 
  در حاشیه اظهارات 

باورنکردنی وزير اقتصاد

حمیدرضا  تقصیر  خودته
موج مبالغه آمیزی که علیه حضور پسر دکتر عارف 

در يک جلسه عمومی رخ داده است

مهسا مژدهی|  نام حمیدرضا عارف که از سال 1396 به این 
سو، تاحدی فراموش شده بود، هفته گذشته یک بار دیگر 
پس از انتشار عکسش در کنار فائزه دولتی در مراسم معارفه 
وزیر صمت بر ســر زبان ها افتاد. این بار حمیدرضا عارف با 
چهره ای جاافتاده تر به طور مســتقیم به دوربین نگاه کرده 
بود. انتشار این عکس، باعث شد تا موجی از انتقادات علیه 
حضور حمیدرضا عارف که سمتی رسمی در دولت ندارد، 
به راه بیفتد. او که عبارت ژن خوب را وارد ادبیات سیاسی 
ایران کرده اســت، ظاهرا دست راســت پدرش محمدرضا 
عارف که معاون اول دولت چهاردهم است به شمار می رود. 
حضور پررنگ او در جلسه ای دولتی موجب نگرانی هایی بابت 
ایجاد شکل تازه ای از آقازادگی شده است. در حقیقت برای 
بسیاری از منتقدان، بودن یا نبودن حمیدرضا عارف در یک 
مراسم تودیع، قبح ویژه ای ندارد. اما آنها نگران این هستند 

که او تبدیل به قدرتی در سایه در دولت چهاردهم شود.
اینجا پنج نکته از این ماجرا را بخوانید:

1  حمیدرضا عارف فعال اقتصادی و ســرمایه گذار در 
ســال 13۵۷ به دنیا آمده و پســر محمدرضا عارف است. 
حمیدرضا، مدرک تحصیلی خود را در رشته روابط بین الملل 
از دانشگاه فلوریدا اخذ کرده است. او دو برادر کوچک تر به 
نام های وحید و سعید دارد که هیچ کدام به اندازه حمیدرضا 
در رسانه ها دیده نشده اند. او درســال 1393 گفته بود که 
فعالیت اقتصادی را از سال 1380، یعنی زمانی که 23 ساله 
بوده اســت آغاز کرده. نام حمیدرضا عارف با آمدن اپراتور 
ایرانسل به ایران گره خورده. او در گفت وگویی که یک دهه 
قبل با خبرآنلاین داشت گفته بود: من از سال 80 تا به امروز 
حداقل چهار شــرکت اقتصادی راه اندازی کرده ام که فعال 

هستند. افتخار و ادعا می کنم که برای مثال در سال200۴  
شــرکت ام.تی.ان آفریقای جنوبی را که در ایران توانست 
اولین اپراتورخصوصی تلفن همراه کشــور )ایرانســل( را 
راه اندازی کند و شاید مهمترین و بزرگترین پروژه خصوصی 
سازی در کشــور بوده، را به کشــور آورده ام. به این افتخار 
می کنم که در سن کم توانســتم یک شرکت بزرگ و قوی 
خارجی را با توانایی های شخصی به ایران بیاورم. توجه کنید 
که سال 200۴ می شود سال 1383. یعنی آخرین سال هاي 
دولت سید محمد خاتمی  و این را هم  البته در نظر داشته 
باشید که حمیدرضا  در وزارتخانه ای این قراردادهای مهم 
را منعقد کــرده که پدرش بین ســال های 13۷6 تا ۷9 به 
عنوان وزیر درآن به کار مشغول بوده )وزارت پست و تلگراف 
که بعدها شــد وزارت ارتباطات( و سپس در سال های بعد 
یعنی بین 1380 تا 138۴  دکتر عارف با تایتل معاون اول 

رئیس جمهور خدمت کرده بود. 

2   حمیدرضا عارف تا قبل از ســال 1396 فعالیت های 
اقتصادی خود را به اصطلاح چراغ خاموش دنبال می کرد. 
اما یک مصاحبه جنجالی در آن سال باعث شد تا محمدرضا 
عارف و پسرش به صدر اخبار بیایند. در آن سال ها محمدرضا 
عارف نماینده مجلس و لیدر فراکسیون امید بود. حمیدرضا 
عارف در این مصاحبه اصطلاحی  با نام محرمانه ژن خوب را 
به ادبیات سیاسی ایران وارد کرد و موفقیت هایش را ناشی 
از ژنی دانست که از ســوی پدر و مادرش به او ارث رسیده 
است. حمیدرضا عارف در این مصاحبه گفت: پدر و مادر من 
هر دو جزو شاگرد اول های کنکور در کشور بودند، مادر من 
رتبه 1۵ کنکور داشته؛ این ژن منتقل می شود. ما سه برادر، 
هر ســه درس هایمان خوب بوده و خوب تحصیل کردیم؛ 

من خودم بعد از اینکــه تحصیلاتم در دانشــگاه صنعتی 
شریف به اتمام رسید، در ســال 8۵ رفتم آمریکا و با رزومه 
و نمرات خوبم، در دانشگاه جرج واشنگتن پذیرش گرفتم 
و  پی اچ دی روابط بین الملل را در دانشگاه فلوریدا خواندم. 
آنجا نگاه نمی کنند که تو پسر چه کسی هستی؟ به رزومه 
نگاه می کنند. در همان زمان و حتی امروز برخی از افراد ادعا 
می کنند که رزومه ای که حمیدرضا عارف از آن حرف زده 

است، ممکن است صحت نداشته باشد.

3   تصویر منتشر شده از حمیدرضا عارف در یک نشست 
کاملا دولتی، واکنش هایی را برانگیخته. در میان چهره های 
مختلف از جناح های مختلف. بیشتر آنها چهره های مرتبط 
با اعتدالیون بوده اند اما در بین اصلاح طلبان و اصولگرایان 
هم انتقاداتــی وجــود دارد. در واقع از همــان زمانی که 
محمدرضا عارف به عنوان معاون اول رئیس جمهور معرفی 
شــد، نســبت به این انتخاب انتقاداتی را وارد کردند. در 
عوض برخی دیگر معتقد بودند عارف به عنوان کاراکتری 
کم حاشــیه و مورد اعتماد، بهترین انتخــاب برای چنین 

جایگاهی به حساب می آید.

4   ســال 139۷، ســیدرضا صالحی امیری که در کمیته 
المپیک بود، برای حمیدرضا عارف حکم ریاست کمیسیون 
صلح و ورزش را صــادر کرد. زمانی که این حکم صادر شــد، 
واکنش هایی علیه آن صورت گرفت. در همان زمان، حمیدرضا 
عارف در حاشــیه اول جلسه این کمیســیون در مورد اینکه 
گفته می شود ژن خوب در ورزش است، گفت: این سوال نیاز 
به توضیح مفصل دارد که نمی توان در چند دقیقه پاسخ داد. 
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بختم زد و توانستم به واسطه دوستی سر به خانه  هنر خرد 
و خانه  پایور بزنم به بهانه  چاپ کتاب »ردیف میرزا عبدالله 
به روایت ابوالحسن صبا«. اگر اهل موسیقی نیستید از اسم 
کتاب نترسید. من از موسیقی سنتی ایرانی هیچ نمی دانم 
و تازه چند سالی اســت که یاد گرفته ام از شنیدنش لذت 
ببرم. طبعا پارتیتــور ردیف ها که می شــود درواقع همان 
نت نویسی شــان به درد من نمی خورد. از اسم ردیف ها هم 
به جز همایــون و ماهور و یکی دو تای دیگــر بی خبرم. اما 
ارزش ســند ملی را می فهمم. یکی از مشکلات هنر ایران 
در همه  دوران این بوده که کمتر هنرمندی حوصله  مدون 
کردن آثار و دانسته هایش را داشته. اصلا یکی از دلایلی که 
موسیقی ایرانی سینه به سینه منتقل شده همین است که 
کسی خودش را مقید به ســند مکتوب نکرده. حالا اینکه 
الان سندی داریم از ابوالحسن خان صبا که شاگرد مستقیم 
میرزا عبدالله در ردیف بوده یعنــی منبعی معتبر و کمیاب 
در اختیار دوستداران موســیقی قرار گرفته است. اما خانه  
پایور فقط همین کتاب نبود. علی صمدپور، که شاید او را به 
عنوان نوازنده و آهنگساز بشناسید و خودم اولین بار او را از 
طریق موسیقی فیلم »ماهی ها عاشق می شوند« دکتر علی 
رفیعی شناختم، مدیر و موسس خانه  پایور است که یک تنه 
گنجینه ای فراهم کرده از دستنویس ها، روزنامه ها و هر سند 
مکتوبی که توانســته جمع آوری کند. بخش زیادی از این 
سندها را مدیون خانواده  فرامرز پایور هستیم که در اختیار 
این بنیاد قرار داده اند و البته مرهون دقت استاد پایور که در 
زمان حیات همان قدر که موزیسین درخشانی بود، به لحاظ 
نکته  سنجی و دسته بندی آثار اســاتیدش هم به موسیقی 
ایران خدمت کرده است. در همین کتاب »ردیف به روایت 
صبا« دست خطی از ابوالحسن صبا منتشر شده که نت ها را 
با خط خوش خودش نوشته. در خانه  پایور اسناد اول با دقت 
ترمیم و بعد اسکن و عکاسی می شــوند. بعد نوازنده هایی 
که خودشان مسلط به موسیقی ایرانی هستند از روی این 
اسناد که طبعا بخشــی از آن ها ناخواناست و بخشی هم با 
نت نویسی امروز منطبق نیست، شروع به نوشتن می کنند 
تا محصول نهایی نزدیکترین اثر به چیزی باشد که می دانیم 
به لحاظ موسیقی و تاریخی باید از ردیف فلان آدم انتظارش 

را داشته باشیم. 
خانه هنر خرد و خانه پایور شــبیه یک موزه است. موزه ای 
خصوصی که جدا از زحمتی که برای بررسی اسناد موسیقی 
در آن می کشند که بعدتر به صورت کتاب و پارتیتور منتشر 
می شــود، خوب اســت محلی برای بازدیــد علاقه مندان 
موسیقی هم باشد. برای خود من دیدن دست خط ابوالحسن 
صبا که خوش نویســی هــم می کرد و تماشــای دفتر نت 
همسرش، که در آن حاشیه نویسی هایی کرده بود، به اندازه  
شنیدن قطعه ای از صبا مفرح و دلچسب بود. کمترین کاری 
که می شود برای حفظ این گنجینه  هنری کرد حمایت از آن 
است. بعید اســت اگر نهاد دولتی سراغ این اسناد می رفت، 
کار انقدر تر و تمیز و حرفــه ای از کار درمی آمد. در عوض 
این شیوه  درست خصوصی سازی فرهنگی است. یک نهاد 
خصوصی متخصص کار را انجام می دهد و نهاد دولتی مثل 
ارشــاد می تواند بقای آن را حمایت کند. دست خط صبا و 
دفتر خاطرات پایور کنار نت هایــی که از آن ها به جا مانده، 
میراث فرهنگی این مملکت هستند. سندی بر موسیقی که 
این روزها دیگر معدود آدم هایی از بزرگانش به جا مانده اند. 

نگهداری از میراث ملی موسیقی
در يک خانه  کوچک

ستونیکشنبه
صوفیا نصرالهی

حالا  پای   یک  مرد    
در   میان است!

گزارشی بی منظور درباره سريال هايی که 
بخشی از درام آنها بر پايه رقابت عشقی زنان 

بر سر يک مرد شکل گرفته است... صفحه 09

 قيمت 10000 تومان

فاطمه رجبی|از وقتی که انتشــار صورت های 
مالی بانک ها به صورت نســبتا منظم شروع شد 
توجه به میزان تسهیلات یا همان وام هایی که آنها 
به کارمندان خودشان می دهند مورد توجه قرار 
گرفت و بارها در مورد مبالغ کلانی که به عنوان 
مانده بدهی کارمنــدان بانک ها در صورت های 
مالی دیده می شــد صحبت شد اما حالا با شروع 
رســمی فعالیت دولت چهاردهم یــک بار دیگر 
موضوع داغ شده مخصوصا وزیر اقتصاد تازه از در 
همدردی با کارمندان بانک ها هم در آمده است و 
گفته کارمندان زحمتکش بانک ها هم حق دارند 
که از مزایای کار در بانک اســتفاده کنند اما آیا 
کارمندان بانک های بزرگ جهان در کشورهای 
توسعه یافته و ثروتمند هم در زمینه گرفتن وام از 
محل کارشان تا این اندازه خوش شانس هستند؟

  وام به خودی 
قبــل از اینکه به وضعیت کارمنــدان بانک های 
بزرگ جهان بپردازیم بیایید یک دور دیگر میزان 
وامی که بانک های ایرانی به کارمندانشان داده اند 
با هم مرور کنیم.  آمارهــا می گویند که فقط در 
سال 1۴02بیش از 91هزار و ۵98میلیارد تومان 
از منابع بانک ها صرف پرداخت وام به 210هزار 
و 680پرسنل در 29بانک کشور شده است. این 
ارقام به  معنای آن است که بانک ها در سال قبل 
به هر کارمند بانک به  طور میانگین ۴3۴میلیون 
و 800هزار تومــان وام داده اند که البته این رقم 

میانگین و سهم هر بانک متفاوت است.
با آنکــه میانگیــن وام پرداختی به هــر یک از 
کارمندان بانک های ایران در حدود ۴3۵میلیون 
تومان است، اما برخی بانک ها ارقامی فراتر از این 
میزان به کارکنان خود پرداخت کرده اند و میزان 
پرداختی دست کم ۴بانک در حدود یک میلیارد 

تومان است.
طبق این اطلاعات بانک قرض الحســنه رسالت 
با پرداخت یک میلیــارد و 22۴ میلیون تومان 
وام به هــر یک از کارمندان خــود در صدر همه 
بانک ها قرار دارد. این بانک در ســال گذشته به 
 طور میانگین به کل پرســنل خود جمعا هزار و 

3۴3میلیارد تومان وام پرداخت کرده است.
بعد از رسالت، بانک قرض الحسنه مهر با پرداخت 
یک میلیارد و 19۴میلیون تومان وام به کارکنان 
خود دومین بانکی اســت که بیشــترین وام را 
به کارمنــدان خود پرداخت کرده اســت. جمع 
منابعی که این بانک برای پرداخت وام به 3هزار 
نفر پرداخت کرده بیش از 3هزار و 696میلیارد 

تومان است.
بانک ملت و بانک ایــران و ونزوئلا هم به ترتیب 
با پرداخــت 9۷8و 922میلیون تومــان وام در 
رده های بعدی قــرار دارند کــه نزدیک به یک 
میلیارد تومان وام به کارمندان پرداخت کرده اند.

پرداخت وام بیش از ۵00میلیون تومان
از وام های یــک میلیارد تومانی کــه بگذریم به 
دسته دوم بانک ها می رسیم که میزان پرداختی 
آنها به پرسنل شــان بیش از ۵00میلیون تومان 
بوده است. در صدر همه این بانک ها بانک آینده 
اســت که به هر یک از پرســنلش ۵22میلیون 

تومان وام پرداخت کرده است.
این بانک در حال حاضر بیش از ۴هزارنفر پرسنل 
دارد که ســال قبل جمعا 2هزار و ۴0۴میلیارد 
تومان از منابع بانک صــرف پرداخت وام به آنها 
شده اســت. نکته مهم اینکه طبق صورت های 
مالــی 3 ماهه اول امســال این بانــک در فصل 
نخســت نزدیک به 30هزار میلیارد تومان زیان 
کرده و در حال حاضر جمع زیان انباشــته این 
بانک از رقم 3۵6هزار میلیــارد تومان هم فراتر 
رفته که بالاتریــن میزان زیــان در تاریخ نظام 

بانکداری ایران است. ادامه در صفحه ۰۳

استعفای 
عجیب گلرخ

 خانم دکتر داوران، اين ديگر 
چه کاری بود!   صفحه 08
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نگین باقری|فقط دو نفر. فقــط و فقط دو نفر از 
30رتبه برتر کنکور امسال در مدرسه دولتی درس 
خوانده بودند. سال پیش ســه نفر، سال 1401 و 
1400 هم فقط یک دانش آموز از مدرســه دولتی 
به جمع برترین ها رسید. اگر تا همین 10، 15سال 
پیش دانش آموزان طبقات متوســط و فرودســت 
می توانستند با شرکت در آزمون ورودی دانشگاه، 
شکافی در تقدیر خود بیندازند، حالا دیگر راه این 
جهش طبقاتی به بن بست رســیده. برای عبور از 
قیف وارونه کنکور فقط زحمت کشیدن و استعداد 
داشتن کافی نیســت. باید دســت به جیب شد و 
خرج کرد. خرج شــهریه، کتاب های فوق برنامه، 

کلاس های خصوصی و آزمون های جانبی.
همیشه مجلات موفقیت پر است از خرده روایت های 
کودکان از مناطق محروم، بدون امکانات و بی هیچ 
حمایتی که روزی شانس در خانه شان را می زند و 
مسیر زندگی خود را تغییر می دهند. روایت هایی 
درباره شهرت پیدا کردن ورزشکاران ستاره ای که 
در زمان و مکان مناســب دیده می شــوند و مانند 
میلاد محمدی، علیرضا بیرانوند، مهدی طارمی و 
حسن یزدانی از مرزهای طبقه اقتصادی خود، پا را 

بیرون می گذارند.
تا قبل از این، کنکور هم می توانست یکی از همین 
معدود راه های پل زدن به جمع اغنیا باشد. اما هنوز 
هم همین طور است؟ در سال های گذشته، پله پله 
تعداد دانش آموزان مناطق محروم و دانش آموزان 
مدارس دولتی  کــه به رتبه های برتر رســیده اند، 

کاهش یافته است.
   غیرانتفاعی، سالی 200میلیون تومان

سهم دانش آموزان مدارس دولتی از رتبه های برتر 
در گروه های ریاضی، تجربی و انسانی امسال فقط 
هفت درصد بوده است. این مهم ترین خبری است 
که به نقــل از روزنامه فرهیختگان ایــن روزها از 
کنکور دست به دست می شود. چهار نفر از 30نفر 
اول انسانی، ریاضی و تجربی در غیرانتفاعی  درس 
خوانده اند. هزینه شهریه مدارس غیرانتفاعی چقدر 
است؟ امسال قیمت شهریه یک مدرسه غیرانتفاعی 
برای کلاس دوازدهم حــدود 200میلیون تومان 
بوده. این مبلغ برای مقاطع بالاتر گران تر اســت و 
این مدت، سالیانه 25 تا 30درصد هم رشد قیمت 
داشــته. همه این ها را گفتیم اما اینطور که سه نفر 
از مادران دانش آموزان غیرانتفاعی می گویند آنها 
دیگر هزینه آزمون و کلاس فوق برنامه نمی دهند 
و برای اینکــه در این رقابت، صندلــی برای خود 
پیدا کنند، فقــط از کلاس های جانبی مدرســه 
اســتفاده می کنند. به مبلغ قبل فقط سالی حدودا 
دو الی ســه میلیون تومان هزینه بابت کتاب های 
کمک درســی دانش آموزان و هزینــه ای حداقل 

10میلیــون تومانــی، بابت اردوهــا و کمپ های 
تحصیلی اضافه می شود.

   سمپاد و نمونه دولتی چقدر خرج دارند؟
از لیست برترین های کنکور امسال 22دانش آموز 
در مدارس سمپاد و دو دانش آموز در مدارس نمونه 
دولتی درس خوانده اند. همه دانش آموزان راه یافته 
به جمع برترین های ریاضی، دانش آموزان سمپاد 
بوده اند. آن دو دانش آموز مدرسه نمونه دولتی هم 
ساکن مشــهد و یزد بوده اند. وجه مشترک سمپاد 
و نمونه دولتــی این اســت که روی کاغــذ به آنها 
می گویند مدرسه دولتی اما هیچ کدام بدون شهریه 
نیستند. مدارس سمپاد، همان تیزهوشان است که 
در تهران و برخی از شهرهای دیگر به علامه حلی 
)پســرانه( و فرزانگان )دخترانه( شهرت دارند. در 
این دسته از مدارس معمولا دانش آموزان به کلاس 
فوق برنامه نیاز ندارنــد. مگر اینکه بخواهند آزمون 
المپیاد بدهند که باز هم قرار نیست هزینه ای بابت 
آن کلاس ها بپردازند. سال پیش به طور میانگین 
شهریه ثبت نام در مدرسه سمپاد مقطع متوسطه 
دوم بین 25 تا 30میلیون تومــان بود. این رقم در 

مدارس تیزهوشان منطقه دو و سه کمتر است.
شــهریه مــدارس نمونه دولتی بســته بــه اینکه 
هیات امنای این مدرسه چه تصمیمی گرفته باشد، 
متفاوت است اما به جز شهریه، معمولا دانش آموزان 
به سمت شرکت در آزمون ها و کلاس های فوق برنامه 
سوق داده می شوند که به صورت جداگانه هزینه های 
جانبــی آن را پرداخت می کنند. ایــن کلاس ها و 

آزمون ها چقدر خرج برمی دارد؟
   نرخ مخلفات و دورچین های کنکور

همه مدارس نمونه دولتی و ســمپادی از سیستم 
جذب گزینشــی اســتفاده می کنند و این یعنی، 
دانش آموز برای رســیدن به این مدرســه معمولا 
باید دوره ای از کلاس های خصوصی و آزمون های 
هفتگی را بگذراند تا بتواند از پس امتحان ورودی 
برآید. قیمت هر یک از آزمون هــاي جانبی )مثل 
آزمون های کانون قلم چی، گزینه دو، خیلی ســبز 
و ...( از 145هزار تومان آغاز می شود و تا 200هزار 
تومان ادامه دارد. یعنــی اگر دانش آموز آن طور که 
مرسوم است یک هفته در میان آزمون بدهد، باید 
هزینه ای معادل ســه میلیون و 400هــزار تومان 
تا 5میلیون تومان در ماه بپــردازد که البته به این 
رقم باید هزینه مشــاوره خصوصــی را هم اضافه 
کرد. برای کلاس های خصوصی، اساتید در مقطع 
دوازدهم از ساعتی یک میلیون و 200هزار تومان تا 
شش میلیون تومان دریافت می کنند. هر دانش آموز 
حداقل هفته ای یک جلسه و گاه، دو جلسه در هفته 
به این کلاس ها نیاز دارد که هزینه کلاس خصوصی 
را به 12 الی 24میلیون تومان در ماه می رساند. بعد 

از پرداخت شهریه و ورود به این مدارس، هزینه های 
دیگری همچنان وجود دارد؛ مثلا باید آزمون های 
تســتی یا کلاس خصوصی بــرای دروس اصلی را 

ادامه دهند.
   کمپ های 110روزه میلیونی

یکی دیگر از هزینه های مرســوم برای ســال آخر 
متوسطه شرکت در اردو است. نه اردوی تفریحی؛ 
بلکه کمپ هایی که مدرســه بــرای ایزوله کردن 
دانش آموز برنامه ریزی می کند تا دور از خانه درس 
بخواند. برخی از این کمپ ها، عید برگزار می شوند 
اما یکی از اردوها به اردوهای 110روزه مشهور است 
که از اســفندماه شروع می شــود و تا کنکور ادامه 
دارد. قیمت هر کدام از این ها، بســته به منطقه و 
نوع مدرسه متفاوت است. در یک منطقه متوسط 
بــرای اردوی 10روزه، 10 تا 12میلیــون تومان 
گرفته می شــود. نرخ این اردوها، حساب و کتاب 
مشخصی ندارد و از مدرسه ای به یک مدرسه دیگر 

متفاوت است.
   مدرسه رایگان داریم؟

همانطور که پیش از این بازرس شورای هماهنگی 
تشکل های صنفی فرهنگیان گفته بود، امروز عملا 
چیزی به نام مدرســه دولتی رایگان نداریم! برای 
مثال سام، دانش آموز ابتدایی یک مدرسه دولتی در 
تهران است و برای ثبت نام او در این مدرسه منطقه 
5 تهران، باید سه میلیون تومان پرداخت شود. اسم 
آن نه شهریه، بلکه »مشــارکت اجتماعی« بوده و 
برای توسعه یا پرداخت قبض ها و هزینه های اولیه 

استفاده می شود.
   پایتخت نشین باش تا کامروا شوی!

به جز مدرسه، تاثیر امکانات استان را هم می توان 
در موفقیت دانش آموزان مشــاهده کــرد که باز 
هم عدالت آموزشــی را به چالش می کشد و مانند 
مدرسه می تواند مانع پرش طبقاتی شود. برای مثال 
تهرانی هــا 27/3درصد از صندلی هــای برترین ها 
را تصاحب کردند. از 10ســال گذشــته جمعیت 
دانش آموزان تهرانی از 40نخبــه برتر کنکور چه 
تغییری کرده؟ ســال 1393 تهران 11دانش آموز 
برتر داشت. سال 1394، 1395 و 1396 رفته رفته 
این تعداد به ترتیب به 7، 17 و 17دانش آموز رسید. 
ســال 1396، 1397 و 1398 تهران، بیشــترین 
ســهمیه را از برترین های کنکور داشــته. کم کم 
دانش آمــوزان مناطق یک کنکــور مثل اصفهان، 
مشــهد، یزد و تبریز رقابت با تهرانی ها را شــروع 
کردند و دوبــاره پله پله از جمعیــت دانش آموزان 
تهرانی کم شــد. اینطور بود که از ســال 1397 تا 
سال 1403 جمعیت تهرانی ها اینطور تغییر کرد: 
 ،11=1400 ،11=1399 ،18=1398 ،13=1397

1401=14، 1402=13و 1403=10.

با حکــم رهبر انقــلاب، سرپرســت وزارت 
خارجه در دولت سیزدهم، به عضویت شورای 

راهبردی روابط خارجی منصوب شد.
شــورای راهبــردی روابــط خارجــی در 
ســال 1385 و با حکم رهبر انقلاب شــکل 
گرفت. هدف از تشــکیل این شــورا، کمک 
بــه تصمیم گیری های کلان و جســت وجو 
از افق هــای نو در روابــط خارجی جمهوری 
اسلامی و بهره مندی از نظرات نخبگان در این 
عرصه است. ریاست شورای راهبردی روابط 

خارجی نیز برعهده کمال خرازی است.
تاکنون دو دوره از این شــورا تشــکیل شده 
است. دوره اول از ســال 1385 تا 1393 به 
مدت هشت سال فعال بوده اســت. از دیگر 
چهره های حاضر در این شــورا در دوره اول 
می تــوان از علی اکبر ولایتی نــام برد. علی 
شــمخانی که حالا عضو مجمع تشــخیص 
مصلحت اســت هم در آن زمــان عضوی از 
شورای راهبردی به حســاب می آمد. محمد 
شریعتمداری که وزیر بازرگانی دولت هفتم 
و هشتم بود را می توان از دیگر چهره های آن 

دوره دانست.
ریاست دور دوم شــورای راهبری سیاست 

خارجی را هم کمال خــرازی برعهده دارد. 
ســعید جلیلی که قبلا، دبیر شورای عالی 
امنیت ملی بود و احمد وحیدی، وزیر کشور 
دولت ســیزدهم را می توان از دیگر اعضاي 
آن دانســت که از ســال 1393 به این سو 
تشکیل شــده اســت. البته وحیدی سال 
1400 جای خود را به حســین دهقان داد 

که وزیر دفاع سابق به حساب می آمد. پیش 
از علی باقری کنی، در دی ماه 1402، سید 
یحیی رحیــم صفوی به عضویت شــورای 
راهبردی سیاســت خارجــی درآمده بود. 
این شــورا دارای چهار کمیسیون سیاسی، 
اقتصادی، دفاعی امنیتی، علمی و فرهنگی 

است.

صندلی  رتبه های برتر کنکور در دست شهری ها و پولدارهاست
درمورد شورای راهبردی سیاست خارجی چه می دانیم؟

فاتحه ای برای رویای کنکور  حکم رهبر انقلاب برای علی باقری

    سوژه روز

از چهارشنبه هفته گذشــته تا دیروز شنبه، در 
چهار نقطه ایران پنج مورد آتش ســوزی اتفاق 
افتاد. اولین حادثه مربوط به چهارشــنبه شب 
و در یکی از کارگاه های مراکز ســپاه در استان 
اصفهان بود. ساعاتی بعد از اولین حادثه، حدود 
ساعت ســه صبح پنجشــنبه یک بیمارستان 
سوانح ســوختگی در کرمانشــاه آتش گرفت. 
بعد از ظهر پنجشــنبه هم یک انبار گوگرد در 
غرب بندرعباس ســوخت که منجر به انتشــار 
گاز خطرناک دی اکســید گوگرد در آن منطقه 
شــد. در تهران هم یک خوابگاه دخترانه آتش 
گرفت و روز گذشته یکی از سالن های نمایشگاه 
بین المللی تهــران در آتش ســوخت. در این 
حوادث دو نفر شــهید و حداقل 12 نفر مصدوم 

شدند که جزئیات آن را در ادامه می خوانید.
1     بامداد چهارشــنبه روابط عمومی سپاه 
صاحب الزمان اســتان اصفهان اعــلام کرد که 
در یکی از مراکز کارگاهی ســپاه در این استان، 
بر اثر نشت گاز یک نفر شــهید و دست کم 10 
نفر مصدوم شدند. ساعاتی بعد اعلام شد تعداد 
شهدای این ســانحه افزایش یافته است. شهید 
سروان پاسدار مجتبی نظری از شهر قهدریجان و 
سرهنگ دوم پاسدار مختار مرشدی از شهرستان 
فریدونشــهر در این حادثه به شهادت رسیدند. 
مراسم تشییع پیکر شــهید نظری روز گذشته 
در قهدریجان اصفهان برگزار شد و تشییع پیکر 
شهید مرشدی هم امروز در فریدونشهر برگزار 
می شود. همچنین حال دو نفر از مصدومان این 
حادثه وخیم اعلام شده اســت. در بیانیه ای که 
سپاه پاسداران منتشــر کرده محل دقیق وقوع 

حادثه اعلام نشده است. 
2     صبح پنجشنبه، ساعت سه و 24 دقیقه 
صبح از بیمارستان گلستان شــهر کرمانشاه با 
ســتاد فرماندهی ســازمان آتش نشانی تماس 
گرفته شــد و خودروهای اطفایی و امدادی از 
سه ایســتگاه به این بیمارستان اعزام شدند. در 
همان دقایق اول آتش ســوزی، تیــم مدیریت 
بحــران بیمارســتان با همکاری آتش نشــانی 
توانســتند آتش ســوزی را مهار کنند. با توجه 
به دودگرفتگی راهرو و اتاق هــا، امدادگران به 
تخلیه پرسنل و بیماران پرداختند که 23 بیمار 
و 13 نفر از پرسنل به بیرون از ساختمان هدایت 

شــدند. بیمارانی که در این بیمارستان بستری 
بودند با آمبولانس به بیمارســتان امام رضا)ع( 
منتقل شــدند. ده نفر از این بیماران در بخش 
آی ســی یو یا مراقبت های ویژه، هشــت نفر در 
بخش سوختگی و پنح نفر در بخش پیوند مغز 
استخوان بستری بودند. منشا این آتش سوزی 
در یکی از اتاق های طبقه دوم ســاختمان بود 
اما هنوز علت آن مشــخص نشــده و در دست 
بررسی اســت. آنطور که مدیر بحران دانشگاه 
علوم پزشکی کرمانشاه اعلام کرده آتش سوزی 
در یک اتاق شروع شده و به اتاق های دیگر همان 
بخش سرایت کرده اســت. در این حادثه هیچ 
کدام از بیماران دچار آســیب جانی نشدند اما 
یکی از نیروهای خدماتی بیمارســتان در حین 
کمک برای انتقال بیماران دچار التهاب در ناحیه 
صورت شــد که در حال حاضر گفته می شــود 
وضعیتش مطلوب اســت. به گفته مدیر بحران 
دانشگاه علوم پزشــکی، بیمارستان گلستان به 
حالت عادی بازگشــته و اورژانس بیمارســتان 
پذیرش بیماران جدید را انجــام می دهد. این 
بیمارستان در شــمال کرمانشــاه واقع شده و 
مرکز تخصصی درمانی ســوانح و ســوختگی 
اســت. عملیات اجرایی این بیمارستان در سال 
90 شــروع شــد و در آبان 98 به بهره برداری 
رسید. به عبارتی تنها پنج سال از بازگشایی این 

بیمارستان می گذرد.
3    بعدازظهر پنجشنبه هشتم شهریورماه، 
انبار گوگرد جامد »شرکت کهن آرا صنعت« در 
منطقه ویژه اقتصادی صنایــع معدن و فلزی و 
صنایع غرب بندرعباس آتش گرفت و باعث بروز 
علائم التهاب و مسمومیت در بعضی از کارگران 
شد. آنطور که مشــخص است ابتدا آتش سوزی 
در این انبار دیده نشــده و از بوی بسیار زننده و 
التهاب آوری که در فضا منتشــر شده بود، افراد 
متوجه شدند حادثه ای رخ داده است. تیم های 
اضطراری شرکت نفت ســتاره خلیج فارس با 
تجهیزات به محل حادثه رفتند و پس از ارزیابی 
صحنه و گازسنجی های متناســب از گازهای 
منتشر شــده ناشــی از حریق گوگرد، اقدام به 
کنترل حریق کردنــد. فرمانده ارشــد پدافند 
غیرعامل صنایع غرب بندرعبــاس در این باره 
توضیح داد: » با توجه به حجم وسیع گوگرد دپو 

شده در منطقه و گستردگی حجم آتش، دستور 
فراخوان منابع اضطراری صنایع غرب بندرعباس 
صادر و با همکاری تیم های آتش نشانی شرکت 
نفت ستاره خلیج فارس، فولاد هرمزگان، فولاد 
کاوه، منطقه ویژه، آلومینیوم المهدی، اســکله 
شــهید رجایی، نفت آفتاب و آتش نشانی شهر 
بندرعباس نســبت به اطفا حریق اقدام شد.« 
گازی که از سوختن گوگردهای جامد دپو شده 
در سطح وســیعی در منطقه منتشــر شد، گاز 
دی اکسید گوگرد بود که بسیار سمی و التهاب 
آور است. به گفته این فرمانده ارشد، اگر به موقع 
از گسترش این آتش سوزی جلوگیری نمی شد 
تبعات فاجعه باری برای منطقه به همراه داشت. 
این حادثه تلفات جانی نداشت و آتش به موقع 

مهار شد.  
4    ساعت 9 و شش دقیقه جمعه شب در بلوار 
کشاورز خیابان کبکانیان یک خوابگاه دخترانه 
آتش گرفت. در این ساختمان یک منزل دو نیم 
طبقه بــا چندین اتاق به خوابگاه تبدیل شــده 
بود و زمان آتش ســوزی حدودا 20 نفر در آن 
زندگی می کردند. آتش سوزی در طبقه دوم این 
ساختمان رخ داده و دو اتاق در این طبقه کاملا 
شعله ور شده بودند. به گفته سخنگوی سازمان 
آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری تهران، 
همه افراد به سلامت از محل حادثه خارج شدند 

و فقط یک نفر دچار مصدومیت شد. 
5    ســاعت حدود شــش و نیــم عصر روز 
گذشته، سالن 26 نمایشــگاه بین الملی تهران 
در خیابان ســئول در آتش ســوخت. به گفته 
سخنگوی ســازمان آتش نشــانی محل آتش 
ســوزی ســوله ای بود که بــه پارکینگ های 
خودروهای برقی اختصاص داشت. در مجموع 
حدود 20 دســتگاه خودرو برقی که ویژه حمل 
بازدیدکنندگان نمایشگاه بوده در آتش سوخته 
اســت. صدا و ســیما علت این آتش سوزی را 
اتصال برق در سیســتم سرمایشی اعلام کرده 
است. گفته می شود کسی در این حادثه مصدوم 
نشده است. محل آتش سوزی 500 متری سالن 
اجلاس سران و 500 متری ساختمان شیشه ای 
صداوسیماست. این آتش سوزی زمانی رخ داد 
که نمایشگاه صنعت ســاختمان در نمایشگاه 

بین المللی در حال برگزاری بود. 

سریال پنج قسمتی آتش سوزی های این هفته
یک انبار گوگرد، یک بیمارستان، یک کارگاه  سپاه، یک خوابگاه و یکی از سالن های نمایشگاه 

بین المللی تهران در چهار روز اخیر آتش گرفتند

حمیدرضا تقصیر خودته
ادامه ازصفحه   اول

به جای اصل موضوع با سانسور 
اتفاقاتی افتاد و وقتی برای توضیح 
به من ندادند. صدا و سیما اسم من 
را آورد و مطالب خلاف واقع به من 
نسبت داد، اما فرصت پاسخگویی 
نداد. وقتی ژن های خوب هستند 
که می توان در عرصه هاي مختلف 

استفاده کرد چرا به کار نگیریم. مثلًا 
در هنر شجریان را داریم که ژن خوب 

همایون را دارد. اینکه چطور فردی 
ناعادلانه موضوع را مطرح می کند 

باید ببینیم اهدافش چیست. 
حمیدرضا عارف البته تنها یک سال 

در این سمت دوام آورد و سپس 
استعفا داد.

5-در میان چهره هایی که مخالفت 
و نگرانی خود را از حضور حمیدرضا 

عارف اعلام کرده بودند، آذری 
جهرمی وزیر ارتباطات دولت روحانی 
بود كه به شکلی دوپهلو به دفاع از او 
پرداخته و نوشته است: صرف حضور 

فرزند مسئولی در جلسات نسبتا 
عمومی دولتی، مذموم نیست. آنچه 

مذموم است، دخالت آنها در امور 
اداره دولت است. محاکمه قبل از 

خطا، انصاف نیست.
اما نظر آذری جهرمی طرفداران 

زیادی ندارد و تعداد منتقدان 
بیشتر است. مثلا محمد فاضلی، 

جامعه شناس و از نزدیکان به 
پزشکیان نوشته: آقای عارف! درباره 

علت حضور پسرتان در جلسه رسمی 
دولتی، خیلی روشن توضیح بدهید. 
اگر بساط این گونه حضورها – به هر 

دلیلی – و مداخلات امثال این آقازاده 
جمع نشود، عاقبتش بی آبرویی برای 

دولت است. امثال من آبرو پیش مردم 
گرو نگذاشتیم که امثال پسر آقای 

عارف در متن و حاشیه دولت جولان 
بدهند.

علی قلهکی، فعال رسانه ای اصولگرا 
گفته: به یکی از مسئولانِ نظام اخیرا 

گفتم بازتابِ حضورِ آقازاده ها در 
تشکیلاتِ پدرانشان و بهره برداری 
از منافعِ آنها را در میان مردم دنبال 
می کنید؟! گفت مهم نیست و جمع 

بندی این شده که برای جلوگیری از 
نفوذ، به صورت  رسمی و  غیررسمی 

آقازاده ها، داماها و عروس ها در حوزه  
مسئولیتیِ پدرشان، نقش آفرینیِ 

جدی کنند. این معضلِ فاجعه بار 
که در همه دولت ها، قوا و نهادهای 

حاکمیتی، گریبانگیرِ نظام شده، 
فرسنگ ها با شعارِ عدالت خواهیِ 

ابتدای انقلاب فاصله دارد!
المیرا شریفی مقدم، مجری 

صداوسیما در نظری که به شدت 
جنجالی شد نوشت: از فرزندسالاری 

و فامیل بازی در دولت ها خسته 
شدیم.

کیانوش جهانپور روابط عمومی سابق 
وزارت بهداشت دولت روحانی هم 

گفت مراقب باشید، حالا که دامادها 
رفتند، آقازاده ها باز نگردند …
سیدمحمد صحفی، معاون وزیر 

فرهنگ دولت اصلاحات نوشت:  من 
تعجب می کنم از مسئولین ارشد 

دولت نهج البلاغه که آقازاده هاشان 
را دیگران باید از سالن های 

تصمیم گیری بیرون بیندازند و نه 
خودشان.

و خب حمیدرضا عارف با تحصیلات 
ممتازش و در سنی که می تواند 

براي کشور مفید باشد حالا باید 
چوب آن مصاحبه بی ملاحظه و 

لحن خودپسندانه خود را بخورد. 
مصاحبه ای که شاید هنوز هم خودش 
باور ندارد چگونه آینده سیاسی او را 

به مخاطره انداخته است.

س
عک

تر 
تی

خرچنگ های مردابی
در این زمانه بی های و هوی لال پرست/ 
خوشا به حال کلاغان قیل و قال پرست

چگونه شرح دهم لحظه لحظه خود را/ 
برای این همه ناباور خیال پرست؟

به شب نشینی خرچنگ های مردابی/ 
چگونه رقص کند ماهی زلال پرست؟

رســیده ها چه غریب و نچیده می افتد/ 
به پای هرزه علف های باغ کال پرست

رســیده ام به کمالی که جــز اناالحق 
نیســت/ کمال ِ دار ، بــرای من کمال 

پرست
هنوز زنده ام و زنده بودنم خاری ست/ به 

چشم تنگی نامردم زوال پرست

دهاتی
ساده بگم دهاتی ام/
 اهل همین نزدیکیا

همسایه روشنی و هم خونه تاریکیا

روایت

خداحافظی با آقای شعر و ترانه
محمدعلی بهمنی شاعر غزل سرا درگذشت

ساده بگم ساده بگم/
 بوی علف میده تنم

هنوز همون دهاتیم/ 
با همه شهری شدنم

باغ غریب ده من/ 
گل های زینتی نداشت

اسب نجیب ده من/ 
نعلای قیمتی نداشت

اما همون چهار تا دیوار/
 با بوی خوب کاگلش

اما همون چن تا خونه/ 
با مردم ساده دلش

برای من که عکسمو/ 
مدتیه تو آب چشمه ندیدم

برای من که شهریم /
از اون هوا دل بریدم

دنیاییه که دیدنش/ 
اگرچه مثل قدیما/ راه درازی نداره

اما می دونم که دیگه/ 
دنیای خوب سادگی/ به من نیازی نداره

رودخونه ها
رودخونه ها، رودخونه ها منم می خوام 

راهی بشم
برم به دریا برسم، ماهی بشم، ماهی 

بشم

دلم می خواد اونجا برم که همه  دنیا 
آب باشه،

تا نرسه دستی به من
دلم می خواد دور و برم هزار تا گرداب 

باشه،
هزار تا گرداب باشه

رودخونه ها، رودخونه ها منم می خوام 
راهی بشم

برم به دریا برسم، ماهی بشم، ماهی 
بشم

من دیگه سرنوشــتم و به دستِ فردا 
نمی دم

لحظــه به لحظــه دلم و بــه آرزوها 

نمی دم
می خوام غُبار تنــم و پاک کُنم، پاک 

کُنم
خاطره هــای خاکی مو خــاک کُنم، 

خاک کُنم
قصــه ی دل کندنم و موجــای دریا 

می دونن، موجای دریا میدونن
شکســتن بغض منــو فقــط حبابا 

میدونن، فقط حبابا میدونن
رودخونه ها، رودخونه ها منم میخوام 

راهی بشم
برم به دریا برسم، ماهی بشم، ماهی 

بشم

سایت  نگار سیاسي / گزید     ه اي از تحلیل ها ي جناح هاي سیاسی
 اخراجی ها/ حسین شریعتمداری در کیهان نوشت: 
»آقای رئیس جمهور به وزیر علوم دســتور داده اند همه 
اساتید و دانشجویان اخراجی به دانشگاه بازگردند! اولا؛ 
مگر چه تعداد اخراج شده اند؟ ثانیا؛ باید دید به چه علت 
اخراج شده اند؟ ثالثا؛ بازگرداندن کسانی که اخراج آنها 
مطابق قانون بوده اســت، یک اقدام غیرقانونی است و 
رئیس جمهور که این همه درباره ضرورت اجرای قانون 
سخن می گفت و آن همه شــعار قانونگرایی می داد! این 
اقدامات غیرقانونی باید کار کسانی باشد که در پوشش 
کارشــناس، اطراف رئیس جمهور جا خــوش کرده اند. 
درست است که آقای رئیس جمهور گفته است کارها را به 
کارشناسان می سپارد ولی خود ایشان در این گونه امور 
صاحب نظر است و نباید به مشاوران نااهل اجازه بدهد 
» وفاق ملی« مورد نظر ایشان را به » وفاق میلی «! تبدیل 

کنند. نباید به هرچه آنها خواستند تن بدهد.«

 آموزش/ علی مطهری، فعال سیاسی و نماینده ادوار 
مجلس در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: »مرگ محمد 
میرموسوی بعد از فوت ستار بهشــتی دومین خطای 
نیروی انتظامی است. متهم هرمقدار هم که شرور باشد، 
ما حق ضرب و شــتم او را نداریم. مامــوران پلیس باید 

آموزش دیده باشند. در موضوع ستار بهشتی، وزیر کشور 
را به صحن مجلس آوردم. امروز آقای مومنی تازه وزیر 

شده و البته به این موضوعات حساس است.«

 آتش چه گفت؟ / مشرق نیوز نوشت:  »روز گذشته 
آتش شــاکرمی )خاله نیکا شــاکرمی(، در یک پست 
اینستاگرامی پرده از شبکه قاچاق ضدانقلاب برداشته و 
نوشت که به جای او، خواهر نیکا به پاریس منتقل  شده 
است. پرونده نیکا شاکرمی ازجمله سوژه های موردتوجه 
شبکه آشوب و ســرویس مرتبط با آن بوده و از این رو، 
منافقین تلاش دارند تا آن را به سوی خود بکشند. شنیده 
شده است سرپل منافقین )تقی رحمانی( به واسطه شبکه 
حقوق بشــری نوبلی ها )عبادی- محمدی( با خانواده 
شاکرمی در چند نوبت ارتباط گرفته است. اما طنز ماجرا 
آن است که واسطه این ارتباط شخصی با نام سام )رضا( 
جعفری است، این شخص که خود را در محافل خارج از 
کشــور، عضو گروهک ملی- مذهبی می خواند، به جای 
ارتباط با خاله نیکا به اشتباه با خواهر نیکا ارتباط گرفته و 
از طریق لابی منافقین، او را به پاریس رسانده است. آتش 
شاکرمی نیز به دلیل تحت فشار قرار گرفتن برای ارتباط 
با رســانه های ضدانقلاب، پرده از رازهای شبکه قاچاق 

انسان در اروپا برداشته و نوشــته است که از سوی تقی 
رحمانی تهدید شده است که در ازای فراهم کردن شرایط 
خروج او از کشور باید با محافل خارجی )منافقین( ارتباط 

برقرار کند.«

 اگر.../ عباس عبدی، عضو شــورای راهبری دولت 
پزشــکیان، در گفت وگو با مجله اندیشه پویا به تحلیل 
انتخابات ریاست جمهوری پرداخته است. در بخشی از این 
مصاحبه، عبدی اشــاره می کند که اگر جلیلی به سود 
قالیباف کنار می رفت، امکان ایجاد دو قطبی و پیروزی 
نامزد اصلاح طلبان وجود نداشت. در ادامه، بخش های 
مهم این گفت وگو را می خوانیــد: »برخلاف تندروها، 
ساختار سیاسی از نتیجه این انتخابات مطلقا عصبانی 
نیست و احساس ناراحتی یا شکست نمی کند. این برایم 
کفایت می کند. روز یکشنبه 31تیرماه در جلسه شورای 
راهبری بودم که پیامک ســخنان رهبــری در دیدار با 
نمایندگان را دیدم. به آقای ظریف گفتم گفت وگوها را 
قطع کنید و اجازه دهید خبر سخنان این دیدار خوانده 
شود. هنگامی که خبر خوانده شد، بی اختیار همه کف 
زدند. واقعیتش را بگویم لحظــه دیگری که جا خوردم، 
سه شنبه یا چهارشنبه شب بود که یکی از بچه های مشهد 

خبر داد امشب قالیباف و جلیلی در مشهد با هم ملاقات 
می کنند. اگر جلیلی به نفــع قالیباف کنار می رفت، کار 
برای پزشکیان سخت می شد. توییتی که در آن لحظات 
زدم )اگر جای قالیباف بودم، کنار می رفتم و شکست را به 
پای جلیلی می گذاشتم( برای اذیت کردن آنها بود و اینکه 
کنار نروند. تحلیلم این بود که اگر جلیلی به نفع قالیباف 
کنار رود، در مرحلــه دوم مرددها و مخالفان، دیگر پای 
صندوق نمی آمدند؛ چون حساسیتی نسبت به پیروزی 
قالیباف نداشــتند و انتخابات دوقطبی نمی شد. نگران 
نتیجه اجماع بودم که دو ســاعت بعدش به فرد دیگری 

زنگ زدم و گفت منتفی شد؛ خیالتان راحت باشد!«

 اســب/ عبدالناصر همتی جمعه 9شــهریور در 
گفت وگویي تلویزیونی اظهار داشت: »برخی می گویند 
اسب زین شــده تحویل دولت چهاردهم شده است، اما 
رشد اقتصادی ما هنوز تا هشتدرصد فاصله زیادی دارد و 
تورم هنوز نزدیک به 40درصد است.« همتی افزود: »نرخ 
بیکاری را اگر با نرخ مشارکت سال 98 حساب کنیم، الان 
به 13درصد می رسد، یعنی بیکاران ما بیشتر شده اند.« 
وزیر اقتصاد با بیان اینکه 300هزار نفر )معادل 90هزار 
میلیارد تومان( در صف وام ازدواج هستند، تاکید کرد: 

»نگفتم بخشی از وام ازدواج به صورت غیرنقدی پرداخت 
شود، فقط گفتم ممکن است کســانی بخواهند از وام 
ازدواج برای خرید وسایل خانگی استفاده کنند، بنابراین 
بانک ها می توانند برنامه ای آماده کنند که این وام را به 
صورت غیرنقــدی و خــارج از نوبت و حتــی تا مبلغ 
400میلیون تومان به متقاضیان پرداخت کنند.« وی با 
اشاره به اینکه از هشــت درصد رشد اقتصادی که طبق 
قانون اســت، باید 2/4درصــد از آن، از طریق افزایش 
بهره وری در اقتصاد باشــد، بیان کرد: »ما برای رشــد 
اقتصادی، باید شروع کار را تسهیل کنیم. آینده برای فعال 
اقتصادی باید پیش بینی پذیر باشد و قوانین دولتی، گاه و 
بیگاه تغییر نکند.« وزیر امور اقتصــادی و دارایی افزود: 
»برای ایجاد ثبات در اقتصاد کشــور، باید مداخلات و 
قیمت گذاری های دولت کمتر شود.« همتی گفت: »ما 
نباید ریســک کســانی کــه می خواهنــد در بورس 
ســرمایه گذاری کنند را بالا ببریم؛ امروز میانگین سود 
شرکت های بورسی نصف شده و از 24درصد به 12درصد 

رسیده است.«

 فیلترینگ/ افشین، معاون علمی و فناوری ریاست 
جمهــوری می گویــد، رئیس جمهور پیگیــر موضوع 

فیلترینگ است و با رفع آن، اینترنت طبقاتی هم از بین 
خواهد رفت. تسهیلاتی برای ارائه اینترنت بدون فیلتر 
برای کسانی که عضو پارک پردیس هستند، وجود دارد. 
اینکه چرا فقط به پارک فناوری پردیس اینترنت بدون 
فیلتر تعلق گرفته و برای سایر پارک ها لحاظ نشده است، 
به این خاطر اســت کــه پــارک پردیس تنهــا پارک 
زیرمجموعه معاونت علمی اســت و پیگیری هایی برای 
تحقق این امــر، صورت گرفته اســت. خوشــبختانه 
رئیس جمهور گفته اند، بحث اینترنت در حال حل شدن 
است و با تحقق آن، دیگر اینترنت طبقاتی وجود نخواهد 
داشــت. به نظر بنده اجرای اینترنت طبقاتی در پارک 
پردیس و برای برخی فناوران و شرکت ها بدسلیقگی بود 
و اصلا نباید چنین چیزی اعلام می شد؛ شخصا با اینترنت 

طبقاتی موافق نیستم.

 نازپرورده هــا/ عصر ایران نوشــت: »تندروهای 
اصولگرا، همان جریان تمامیت خواهی که وفاق ملی را تا 
زمانی که زمینه حضور آنها در قدرت بود، می ستود و رقص 
سیاسی می کرد، از این که پزشکیان، از طیف های مخالف 
آنها در دولت استفاده کرده، دچار تیک عصبی شده اند و 
از اینکه وفاق ملی شامل دانشگاهیانی که از دانشگاه رانده 

شده اند نیز شده، جیغ می کشند. این رفتار، کاملا قابل 
پیش بینی بود و البته هنگامی که سیاست های دولت در 
زمینه گشایش های اجتماعی و سیاسی دیگر نیز اجرایی 
شوند، می توان انتظار جیغ و دادهای بلندتری داشت؛ آنها 
مانند بچه های نازپروده و سوســولی بــار آمده اند که 
همه چیز را برای خود می خواهند و کشور و امکاناتش را 
اسباب بازی هایی می دانند که باید به عنوان بازیچه، دست 
خودشان باشد؛ این خودخواهی و دگرستیزی، مشکل 
عمده ای است که ایران عزیر ما، سال ها است كه گرفتارش 
شده و امید که پزشــکیان بتواند با قاطعیت و صلابت، 
مقابل این طائفه همیشه طلبکار و از خود متشکر بایستد 
و ایران و نظام جمهوری اســلامی را از دستشان نجات 

دهد، درست همان گونه که نهج البلاغه می آموزد.«

 حرف های یاسر/ محمود واعظی، رئیس دفتر اسبق 
رئیس جمهور و قائم مقام حزب اعتدال و توسعه درباره 
مطلب اخیر یاســر  هاشــمی، )درمورد مقایسه شرایط 
کنونی با شرایط پس از انتخابات 92 و اینكه، همانطور که 
الان افرادی اطراف آقای پزشکیان را قبضه کرده  و موجب 
حذف دوستان و یاران او شدند، در سال 92 هم افرادی 
نظیر محمود واعظی و محمدباقر نوبخت، اطراف آقای 

روحانی را قبضه کردند و اجازه مانور به یاران سیاســی 
اصلی روحانی نظیر مرحــوم  هاشــمی را ندادند،( در 
مصاحبه با روزنامه جام جم گفت: »مقایســه اطرافیان 
دکتر پزشکیان با دکترروحانی درست نیست؛ زیرا بنده و 
آقای دکتر نوبخت، قبل از اینکه برای انتخابات سال 92 
به آقــای روحانی کمک کنیــم، در مرکــز تحقیقات 
استراتژیک، معاون ایشان بودیم؛ البته همان زمان و حتی 
قبل از آن، بهترین روابط را با مرحوم  هاشمی رفسنجانی 
داشتیم و تا وقتی که ایشان در قید حیات بودند، روابط 
خوب ما همواره حفظ شد. مرحوم  هاشمی رفسنجانی، 
انسان بسیار بزرگی بودند و خدمات زیادی را قبل و بعد از 
انقلاب اسلامی ارائه کردند و ایران و تاریخ ایران هیچگاه 
نقش و خدمات این مرد بزرگ را فراموش نخواهد کرد. 
اگر قرار بود به شکل حذفی و منفعت طلبانه عمل کنیم، 
آن زمانــی که مرحوم  هاشــمی در دوره هشت ســاله 
احمدی نژاد در کنج انزوا قرار گرفته بود، جور دیگری عمل 
می کردیم. در آن دوره، ما مرتبا با آقای هاشمی در ارتباط 
بودیم؛ این حرف ها درست نیست و بنده نمی دانم آقای 
یاسر  هاشمی چرا، چگونه و در چه شرایطی این صحبت ها 
و مقایسات خلاف واقع را مطرح و به یاران اصیل  هاشمی 

این چنین کم لطفی کرده است.«

عارف: محدودیت ها در فضای مجازی هیچ اثری ندارد

آیا یک فراکسیون جدید در مجلس متولد می شود؟

محمدرضا عارف، معــاون اول رئیس جمهور 
با بیان اینکه محدودیت ها در فضای مجازی 
هیچ اثری ندارد، گفــت: »تعجب می کنم در 
مورد ایــن محدودیت ها، نهادهــای امنیتی 
اعتراض نمی کنند.« او عصر شنبه در مراسم 
تودیع و معارفه عیســی زارع پور و سید ستار 
هاشمی، وزرای پیشــین و فعلی ارتباطات و 
فناوری اطلاعات اظهار کــرد: »مقام معظم 
رهبری در فرمایشات اخیر خود به حکمرانی 
قانونی فضای مجازی اشــاره داشتند. پرونده 
محدودیت ها در فضای مجــازی، هیچ اثری 
ندارد. این یک واقعیت اســت. این واقعیت از 

زمانی که فناوری های نوین در حال پیشرفت 
بود، خیلی واضح بود. تنها کاری که می کند، 
افزایش هزینه مصرف کننده و فرارهای امنیتی 
ایجاد می کند. ما اشراف اطلاعاتی را یک اصل 
می دانیــم و بی تعارف همه جــا می گوییم.« 
عارف افزود: »بخش امنیتی هم راضی نیست 
و تعجب می کنم در مــورد این محدودیت ها 
نهادهــای امنیتــی هیــچ وقــت اعتراض 
نمی کنند؛ چون اشرافی ندارند. شرکت های 
تامین کننده VPN جایگزین نهادهای امنیتی 
می شوند. مردم هم پول بیشتری می دهند به 
ســرویس های با کیفیت بد و تمرد از قانون را 

یاد می دهیم. متاسفانه در طول این چهاردهه 
قوانینی تصویب شــده که همه اذعان  دارند 
باید لغو شود ولی کسی جرات نمی کند پا جلو 
بگذارد. آنتن ماهواره ممنوع اســت اما کدام 
خانه است که نداشته باشــد؟ الان که دیگر 
دیش بشــقابی هم معنا نــدارد.« معاون اول 
رئیس جمهور ادامه داد: »سند راهبردی فضای 
مجازی باید تدوین شود و به حکمرانی قانونی 
فضای مجازی کمک کنیــم و این ذهنیت را 
عوض كنیم که هــر اتفاقی در فضای مجازی 
می افتد که بعضا ارتباطی هــم به فیلترینگ 

ندارد، گردن فیلترینگ می اندازند.«

در حالی که یــك عضو فراکســیون انقلاب 
اسلامی از اختلاف اعضای فراکسیون انقلاب 
اســلامی و در نهایت تشــکیل فراکســیون 
جدید می گوید، عضو دیگر این فراکســیون 
نه تنها این قضیه را رد می کند؛ بلکه می گوید 
در مورد تشکیل فراکســیون جدید چیزی 

نشنیده است.
جبــار کوچکی نژاد از چهره هــای نزدیک به 
طیف قالیبــاف در گفت وگو بــا خبرگزاری 
خبرآنلاین از تشــکیل فراکسیون جدید در 
درون مجلس خبر داده اســت. عدم عضویت 
قالیبــاف در فراکســیون جدیــد و اختلاف 
اصولگرایــان حاضــر در مجلــس از جمله 
محورهایی اســت که ایــن نماینده مجلس 
مطــرح می کند. هم زمان علیرضا ســلیمی، 
عضو فراکسیون انقلاب اسلامی و سخنگوی 
هیات رئیســه مجلس شــورای اسلامی این 
ماجرا را رد کرده است. اینجا در ابتدا بخشی از 
مصاحبه خبرآنلاین با کوچکی نژاد را بخوانید 

و بعد گفته های سلیمی را ببینید:
 فراکســیون انقلاب اسلامی تحت عنوان 
اصولگرایــان دو نگرش دارنــد، یعنی داخل 
اصولگرایان حاضــر در مجلس دو نگاه وجود 
دارد که اولیــن گروه بــه اعتدالیون نزدیک 
هســتند که جمعیت قابل قبولی را تشکیل 
می دهند و عده ای هم مقابل این نگاه هستند.

در اوایل تشکیل فراکسیون انقلاب اسلامی 
پیش بینی ما هم بر همین اساس قرار داشت 
که این فراکســیون در بحث های سیاســی 
فراکسیون منسجم نمی شود، به همین دلیل 
معتقد هســتم که در مجلس فراکســیون 
جدیدی تحت عنوان فراکســیون انقلابی و 
چنین اســمی شــکل می گیرد. اعضای این 
فراکسیون جدید نزدیک به 100نفر هستند و 
احتمالا مجلس دوازدهم ســه فراکســیونی 
باشد؛ مانند زمان ریاست لاریجانی بر مجلس 
که سه فراکســیون اصولگرایان، اعتدالیون و 
اصلاح طلبــان بودند، تقریبــا چنین جمعی 
شکل می گیرد و پیش بینی بنده این است که 
این ها داخل فراکسیون انقلاب اسلامی درباره 
نگاه های سیاســی، اعتقادی، نگاه به بیرون، 
نگاه بــه داخل و مســائل اقتصــادی با هم 
هماهنگ نیســتند و نمی توانند در کنار هم 
بایستند و حتی اختلافاتی باهم پیدا می کنند.

اعضای فراکسیون جدید تندرو نیستند؛ در 
هر صورت این افراد، نگاه هایی به سیاســت 
خارجی، داخلی، اقتصــاد و فرهنگ دارند و 
اتفاقا، این ها در نگاه سیاسی معتدل هستند. 
اعضای جبهه پایداری، عضو فراکسیون جدید 
اصولگرایان هستند اما همه این ها عضو جبهه 

پایداری نیستند.
جمعی از دوســتان دورهم جمع و به هم 

نزدیک شدند و فراکسیون جدیدي را تشکیل 
دادند اما بــر روی اینکه چه کســی در این 
فراکسیون جدید مسئولیت می پذیرد، هنوز 
زیاد بحث نشده. تقریبا در مواضع سیاسی با 
هم هماهنگ هستند و نزدیک 100، 110نفر 

عضو آن فراکسیون شده اند.
ادعای جبار کوچکی نژاد، عضو فراکســیون 
انقلاب اسلامی درباره تشــکیل فراکسیون 
جدید اما مورد تایید علیرضا ســلیمی، عضو 
هیات رئیســه مجلس و از دیگر اعضای این 
فراکسیون نیست. او در گفت گو با خبرگزاری 
خبرآنلاین تشکیل فراکسیون جدید توسط 
اصولگرایان را تکذیب کرد. در ادامه گفته های 

سلیمی را هم بخوانید:
بنــده اعتقــاد دارم که بچه هــای جبهه 
انقلاب، منسجم و متحد هستند. به  هرحال 
اتفاقاتی افتاد و صحبت از این شــد که همه 
کابینه در مشورت با رهبری معرفی شدند که 
این نکته بــر روی برخی از دوســتان تاثیر 
گذاشت. بنابراین این را نباید حمل بر این کرد 
که میان بچه های فراکسیون انقلاب اسلامی 
دو دســتگی صورت گرفته اســت، بنده این 

تحلیل را تایید نمی کنم.
چیزی در مورد فراکسیون جدید نشنیدم 
و وزن کشی میان اصولگرایان، تحلیلي است 

که از بیرون ساخته می شود.

چهره روز    

مجلس    

 گالری   

    
سیدعباس 

عراقچی، وزیر 
امورخارجه 

شب گذشته 
)جمعه ۹ 

شهریور ۱۴۰۳( 
در منزل 

شهید حسین 
امیرعبداللهیان 

حضور پیدا 
کرد.

    
گردهمایی 
سراسری فعالان 
فرهنگی، اجتماعی 
و رسانه ای 
نهضت »به 
سوی بهار«، روز 
پنجشنبه )هشتم 
شهریورماه( با 
حضور محمود 
احمدی نژاد، 
رئیس جمهور 
دوره های نهم و 
دهم برگزار شد.

     سارق مسلح بانک سپه شعبه سعدآباد مشهد که با تهدید اسلحه قلابی اقدام به سرقت 5۱۰میلیون ریال وجه نقد کرده 
بود، شنبه ۱۰شهریور ۱۴۰۳، بعد از گذشت ۲۴ساعت، دستگیر شد و در محل وقوع سرقت، به جرم خود اعتراف کرد.

     شاگرد اول کنکور تجربی که از هرمزگان کنکور 
داده است ولی متولد مازندران است.

     شبنم مقدمی، تصویری مشترک با مهدی سلطانی را در 
صفحه اینستاگرام خود منتشر کرد. شبنم مقدمی و مهدی 
سلطانی در مجموعه نمایشی »هفت سنگ« با یکدیگر کار 

کرده اند./چندثانیه

این  وام  است یا غنیمت ؟
  سیاست بانک های  بزرگ جهان

در مورد وام  به کارمندانشان 
  در حاشیه اظهارات باورنکردنی

وزیر اقتصاد
ادامه ازصفحه   اول

 پس از آینده، بانک های توسعه تعاون، 
دی و کارآفرین به  ترتیب با پرداخت 5۴۷، 

5۳۸ و 5۲5میلیون تومان وام در سال 
۱۴۰۲در رده های بعدی قرار دارند.

 کارکنان زحمتکش بانک ها حق دارند
این رقم ها در چند روز گذشته نقل محافل 

بود تا اینکه عبدالناصر همتی وزیر تازه 
اقتصاد در برنامه تلویزیونی در مورد این 

وام ها موضع دفاعی نگرفت و نگفت که 
جلوی این حاتم بخشی ها گرفته خواهد 
شد بلکه گفت: »اولا که این تسهیلاتی 
که الان منتشر شده تجمیع شده است 

اینطور نیست که یک جا داده شده باشد. 
ضمن اینکه اینطور نیست که این وام ها 

قرض الحسنه داده شده باشد بلکه 
سود داشته اند فکر کنم چیزی در حد 

۱۰ درصد. ضمن اینکه بالاخره کارمندان 
زحمتکش بانک ها هم حق و حقوقی دارند 

از جایی که کار می کنند، ساعت ۶ صبح 
می آیند سر کار، وقتی خیلی از ادارات 

تعطیل هستند آنها باید به سر کار بروند، 
حقوقشان هم که بیشتر نبوده و مثل بقیه 
کارمندان حقوقشان افزایش می داشته و 
در تورم ۴۰ درصدی حدود ۲۰ درصد بوده 

است.«
رویه متفاوت بانک های بزرگ جهان

بررسی ادعای وزیر جدید اقتصاد در 
مورد حقوق کارمندان بانک ها و مقایسه 
حقوق آنها با بقیه کارمندان را به فرصت 

دیگری موکول می کنیم و به وضعیت 
تسهیلاتی که بانک های بزرگ دنیا به 

کارمندانشان می دهند می پردازیم اما قبل 
از آن باید بدانید که اساسا موضوع وام در 

کشورهایی با اقتصاد با ثبات و نرخ تورم 
پایین تفاوت بسیار بزرگی با ایران دارد. 

در کشورهای توسعه یافته نرخ های تورم 
تک رقمی دارند و نرخ بهره هم به نرخ تورم 
نزدیک است دسترسی به وام بسیار راحت 

است چرا که پرداخت وام برای بانک ها 
یک فرصت است و آنها پولشان را برابر با 

نرخ بهره دریافت می کنند ضمن اینکه در 
این کشورها وام با تعیین دقیقا وضعیت 
اعتباری فرد پرداخت می شود، درواقع 

به دلیل سیستم یک پارچه بانکی و مالی 
سنجش اعتبار وام گیرنده به طور دقیق 

به راحتی ممکن است بنابراین ریسک 
بازپرداخت نشدن اقساط هم خیلی کم 
است و در این مورد هم بانک ها ریسک 

خاصی تقبل نمی کنند و وام دادن یکی از 
اصلی ترین وظایف بانک ها است و از آن 

پول خوبی هم در می آورند اما در ایران وام 
رسما فرصتی است که به غنیمت بیشتر 

شبیه است. نرخ بهره بسیار پایین تر از نرخ 
تورم واقعی است و این یعنی وام گیرنده 
برنده است و طبیعتا بانک ها بازنده، پس 
آنها سعی می کنند تا جای ممکن از زیر 
بار وام دادن فرار کنند، همین  می شود 

که نرخ دسترسی به وام در خانوار ایرانی 
به زیر ۲۰ درصد رسیده در حالی که 

این رقم چهار سال پیش نزدیک به  5۰ 
درصد بود اینجاست که وام های کلانی که 
کارمندان بانک ها به آن دسترسی دارند 
امتیاز بزرگی محسوب می شود در حالی 

که  در کشورهای با ثبات اقتصادی اساسا 
دسترسی به وام چه برای کارمندان بانک ها 

و چه مردم عادی امتیاز ویژه ای محسوب 
نمی شود. 

با این توضیحات ممکن است فکر کنید 
که بانک های بزرگ جهان که اینقدر وام 
دهنده های خوبی هستند به کارمندان 

خودشان که می رسد حتما دست و دلبازتر 
هستند اما بررسی ها نشان می دهد که 

اینطور نیست. اولین مشخصه وام هایی که 
بانک های بزرگ به کارکنانشان می دهند 
این است که در حوزه تخصص خودشان 

وام می دهند مثلا اگر بانگی در حوزه 
وام های خرد مسکن کار می کند در این 

همین حوزه به کارمندان خودش هم وام 
می دهد آن هم در شرایطی برابر با بقیه 

مردم با این تفاوت که ضمانت بازپرداخت 
آنها را خود بانک برعهده می گیرد بیایید 

چند مثال بزنیم مثلا بانک ولز فارگو برنامه 
وام کوچک مسکن برای کارمندان خودش 
ارائه می دهد که مبلغ کارمزد آن را به آنها 

تخفیف می دهد یعنی تفاوت کارمندان 
با مردم عادی این است که آنها کارمزد 
نمی دهند. بانک آو آمریکا هم برنامه به 

نام تسهیلات مسکن برای کارمندان ارائه 
می کند و وام را با تخفیف ارائه می کند. 

سیتی بانک یکی از معروف ترین بانک های 
آمریکا هم وام های با تخفیف ۲۴صدم 

درصد تخفیف برای خرید خودرو و رهن و 
خرید مسکن به کارمندانش می دهد. 

اسم گلدمن ساکس را حتما شنیده اید، این 
بانک هم برای کارکنانی که اعتبار بالایی 

در محل کار داشته باشند وام مسکن با 
تخفیف خوب ارائه می کند حالا این خوب 
چقدر است؟ ده درصد در کارمزد سالانه!

 دو
یتر

ت

مهلا جوادپور

     ابوالفضل پورعرب که قرار بود نمایش »اتللو« را در تالار وحدت روی صحنه ببرد، چند 
روزی است که در بیمارستان بستری شده است.

 علی باقری کنی کیست؟
علی باقری کنی متولد مهر 1346 و یک دیپلمات است که از دهم شهریورماه 1403، به عنوان 
عضوي از شورای راهبردی روابط خارجی مشغول فعالیت شد. او از سال 1400، سِمت معاون 
سیاسی وزیر امورخارجه ایران و رئیس تیم مذاکره کننده ایران در مذاکرات مربوط به احیای 
برجام در وین را برعهده داشت. او پس از شهادت حســین امیرعبداللهیان در سانحه سقوط 
بالگرد، در 31 اردیبهشت 1403 به عنوان سرپرســت وزارت امورخارجه منصوب شد و این 
سِمت را تا 31مرداد 1403 برعهده داشت. او همچنین معاون امور بین الملل قوه قضائیه ایران 
و دبیر ستاد حقوق بشر بوده است. باقری کنی در دوران دبیری سعید جلیلی در شورای عالی 
امنیت ملی، معاون سیاست خارجی و امنیت بین الملل دبیر این شورا و مذاکره کننده ارشد 
پرونده هســته ای ایران بود. او فرزند محمدباقر باقری کنی، از روحانیون عضو سابق مجلس 
خبرگان رهبری و برادرزاده محمدرضا مهدوی کنی است. باقری کنی پیشینه تدریس اقتصاد 
در دانشگاه را نیز دارد. باقری در دانشگاه علوم اســلامی رضوی و دانشگاه امام صادق درس 
خوانده و به همراه سعید جلیلی، از منتقدان مذاکرات هسته ای در دولت روحانی بود اما پس از 
ورود به دستگاه سیاست خارجی در دولت سیزدهم، مواضع نرم تری در این خصوص به کار برد.

محمدعلــی بهمنــی شــاعر و 
ترانه ســرای برجســته، جمعه 
شب در سن هشتاد و دو سالگی 
درگذشــت. بهمنــی، متولــد 
1321در شــهر دزفول بود. نه 
اینکه دزفول زندگی کرده باشد 
اما به خاطر اینکه در قطاری که به 
سمت این شهر حرکت می کرد به 
دنیا آمد، نام دزفول در شناسنامه 
او نشسته است. او بیشتر از هرچیز 
بین مــردم بابت ترانه ســرایی 
آهنگسازان و خوانندگان مختلف 
شناخته می شود. برای مثال ترانه 
11 آهنگ ناصر عبداللهی سروده 
اوســت که »هوای حوا« یکی از 
معروف ترین هــای آن اســت. 
آهنگ »پرده نشــین« و » نقش 
فرش دل « علیرضــا قربانی بر 
اساس ترانه بهمنی سروده شده و 

در یک ترانه با همایون شجریان 
همکاری داشته است.

محمدعلی بهمنــی آخرین روز 
مردادمــاه بــا ســکته مغزی و 
خون ریزی وسیع در بیمارستان 
بستری شد و تحت عمل جراحی 
قرار گرفت. و پس از طی مراحل 
درمان و مبارزه با بیماری عاقبت 
در بیمارستان تندیس درگذشت. 
ما نام او را با ترانه های بسیاری به 
یاد داریم. با سرود »خرچنگ های 
مردابــی« و صــدای حبیــب، 
»دهاتــی« با صدای شــادمهر، 
»بهار بهار« از ناصر عبداللهی و 
آن آواز معروف »رودخونه ها...
رودخونه ها...منم می خوام راهی 
بشم« که سال هاست با همان وزن 
و نت های اصیل خود در ذهنمان 

حک شده. 
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امام علی عليه السلام  
إنَّ أسعَدَ الناسِ في الدنیا مَن عَدَلَ عَمّا يَعرِفُ ضُرَّهُ، وإنَّ أشقاهُم مَنِ اتَّبَعَ هَواهُ 

خوشبخت ترين مردم در دنیا، كسی است كه از آنچه می داند برايش زيان آور است دوری كند و بدبخت ترين آنان كسی است، كه از 
هوای نفس خود پیروی كند.

 واگویه های انتظار
  شبِ مهتاب و

فلک خواب و/طبیعت بیدار
باز آشوبگرِ خاطرِ شیدا شده ای...

 دستور زبان عشق
 و چه انتظار بزرگی است

اينکه بدانی/پشت هر "دوستت دارم" 
شهريارچقدر دوستت دارم...  لیلا کردبچه

فوت   کوزه گری    گلنراقی 
درباره بارون بارونه و یک جدایی  و دختر اشرف 

1   خواننده های جدید به خصوص در فضای 
مجــازی و در کافه ها و در محافــل خصوصی 
از بازخوانی ترانه های مشــهور قدیمی خســته 
نمی شوند. اشــکالی هم ندارد. گاه نسخه های 
جدیدی  هم رو می کنند. اما مشکل این جاست 
که این جوانان خوش صدا،  تنها راه برای خوانش 
ترانه های قدیمی را ول کــردن بی حد و حصر 
احساسات در صدای خود دیده اند. یعنی  در کنار 
صدای خوبشان فکر می کنند با تزریق احساس و 
بغض ماجرا حل می شود و خب این گونه نيست. 
روایت هایی که از مرا ببوس و یا بارون بارونه و یا 
چندین ترانه مشهور دیگر در این روزها شنيده ام ، 
 خواننده هایی بوده اند که از آن حس روایتگری 
نسخه اصلی دور بوده اند. گلنراقی عزیز انگار در 
حال روایت یک داستان برای ماست. صدای او 

توصيف می کند. شرح می دهد و تمام حواس ما 
را به کار می گيرد. لمس  یک ماجرای دراماتيک 
و لمس خود ماجراست که ما را متاثر می کند  اما 
خوانندگان جدید در خوانش دوباره این ترانه ها 
فقط بغض دارند و احساس. همين طور شما را 
با تاثر بمباران می کنند. ترانه بارون بارونه اصلا 
یک روایت است. یک داستان است اما جوانی این 
ترانه را بازخوانی کرده و فکر کرده با ترکيب غم 
و غصه با صدایش می توانــد از پس خوانش این 

ترانه بر بياید. 
البته که هميشــه این گونه نيســت. هســتند 
چهره هایی که روایت را در ترانه می فهمند. آن 
»نائينی« مهاجرت کــرده مهم ترین چهره این 
گروه کم شمار اما نخبه اســت. یا آن همسرای 
خوش ســليقه که با رضا صادقی نيز هم آوایی 

کرده است.  
2   علی مزینانی بعد از ســيزده سال هفت 
صبح را ترک کــرد. بخشــی از موفقيت هفت 
صبح مدیون تصميم های درست علی مزینانی 
و فهمش از کارکرد رسانه بوده است. برای او در 
هر جایگاه جدید رسانه ای  و غير رسانه ای آرزوی 

موفقيت می کنيم. 
3   کمــال بردبار اســم دختر اشــرف را در 
یادداشــتی که درباره رضا قطبی نوشــته بود 
هنگامه ذکر کرده بود! آخر چرا هنگامه؟  دختر 
اشرف آزاده نام دارد. آزاده شفيق. دیروز هم در 
گزارش بازی پرســپوليس و فولاد،  ساعد برقی 
نوشــته بود که بازی در اهواز است که خب در 
قزوین بود. به نيابــت از آزادی تهران و ميزبانی 

پرسپوليس. 

رفقا من یه دوســتی دارم که هيچ چيزی در 
این جهان پهناور بــراش کوچکترین اهميتی 
نداره و نگرانش نمی کنــه... یعنی هيچ چيزا... 
نه جنگ، نه دلار، نه هيچ چيز دیگه. فقط یک 
مشــکل و دغدغه داره؛ اون هم این که برنامه 
زندگيش را طوری بچينه که در آینده آلزایمر 

نگيره...همين.
شما فکر کن... تو این وانفســای اقتصادی و 
سياســی که همگی به اتفاق، مات و مبهوت 
موندیم و فقــط همدیگر رو نــگاه می کنيم 
و صبح کــه از خواب بلند می شــيم به بعد از 
ظهرمون هم اعتباری نيســت، ایــن بابا به 
ســال های پيری و کوری فکــر می کنه که 
آلزایمر نگيره... آخه این هم شــد فوبيا؟... که 

چی بشه اصلا؟
ضمنا خيلی هم علاقه منــده که هيچکس از 
دور و بری هاش هم آلزایمر نگيرن... یعنی هر 
کشف و یا نظریه جدیدی می خونه که در اون 
یک درصد هم احتمال ميــدن که فلان چيز 
برای مبتلا نشدن به آلزایمر خوبه، بلافاصله 
در زندگی شخصی خودش اجرا می کنه و هر 
کسی رو هم که می بينه، تشــویق به اجرای 
روش جدید می کنه... آقا ول هم نمی کنه ها... 
آقا من اصلا دوست دارم آلزایمر بگيرم... کلا 
می خوام هيچ چيز یادم نيــاد... ول کن دیگه 

اخوی...
چند روز پيش مرتکب اشتباه بزرگی شدم و 
دعوتش رو اجابت کردم و رفتم خونه اش مثلا 

مهمانی... خب،  تعریف مهمانی تقریبا در کليه 
جوامع بشری مشخصه و تا حدودی با شکنجه 
گاه فرق می کنه. ولی اینجا تعاریف جا به جا 

بود، چون کسی حق نداره آلزایمر بگيره.
- »آقا مزاحم شــدیما...« / »خيلی هم لطف 
کردی تشریف آوردی. خيلی خوشحالم کردی. 
آمــاده ای؟...« / »جااان؟!... بــرای چی؟!...« 
/ »بشــينيم یه شطرنجِ مبســوطی بزنيم.« / 
»بشــينيم شــطرنج بزنيم؟...« / »معلومه... 
می دونی چقدر برای مبارزه با آلزایمر خوبه؟« / 
»واقعا به شکل و قيافه و حالِ الانِ من می خوره 
الان بشينم با تو شطرنج بازی کنم؟...« / »مگه 
چيه؟... مغزمون کار می افته.« / »ممنون که به 
فکر مغز منی... ولی واقعا مغزم کشش شطرنج 
نداره... اون هم تو مهمونی.« / »باشــه... پس 
جدول حل می کنيم.« / »ببين... من کلا خيلی 
با آلزایمر گرفتن مشکلی ندارم...« / »خب بقيه 
دارن...« / »اون دیگه مشکل خودشونه...« / »دِ 

نشد دیگه...«
یه »دِ نشد دیگه« گفت و شروع کرد و تا یک 

سر دردِ جانانه نصيبم نکرد، ول نکرد...
- »باشه... ول کن حالا... ژلوفن داری؟... سرم 
داره می ترکه.« / »می دونستی خوردن زیادی 
قرص، آلزایمر مياره؟« / »آقا از سردرد دارم به 
رحمت الهی ميرم... یه مسکن بده.« / »اصلا... 
مدیتيشن کن... هم ســردردت خوب ميشه، 

هم آلزایمر نمی گيری.«
آقا با هزار بدبختی خودم رو از دستش نجات 

دادم و تقریبا ســينه خيز رفتم سمت خونه و 
هر چی مسکن بود ریختم تو حلقم. خيلی هم 
بهتر از مدیتيشــن جواب داد و با خودم قسم 
خوردم که دیگه تا آخرین لحظه عمرم، دعوت 
این آدم رو قبول نکنم؛ مگــر این که آلزایمر 
بگيرم و یادم رفته باشه چه بلایی سرم آورده.

ولی امروز اتفاق عجيبی افتاد. رفته بودم ميوه 
بخرم. حسابی شــلوغ بود و صف طولانی ای 
جلوی صندوق درست شــده بود. نوبت من 
شــد: »قابل نداره...« / »ممنون...« / »هشتاد 

هزار تومن...«
کارت بانکی ام رو دادم...

- »رمز؟...«
شــاید باور نکنين... در اون لحظه، رمزی که 
روزی صد بار تکرارش می کنم، به طور کامل از 
ذهنم پاک شده بود... الطافِ نفرات پشت سری 
هم مزید بر علت شــده و اضطرابم رو بيشتر 
کرده بود. اصلا انگار تــا امروز هيچ عدد چهار 
رقمی ای در مغزم جا نداشــته. از صف اومدم 
بيرون و بعد از چند دقيقــه رمز یادم اومد. از 
ميوه فروشی که اومدم بيرون، اولين کاری که 

کردم به همين دوستم زنگ زدم:
- »آقا مخلصيــم... ببينم نشــانه های اوليه 
آلزایمر چيه؟... آها...آها... آها... خب؟... دیگه؟ 
باشه. خونه ای؟... هيچی... ميام هم خودت رو 
ببينم، هم یه شــطرنج مبسوطی بزنيم... بعد 
هم جدول حل کنيم... بعد هم مدیتيشــن... 

اومدم.«

دندهعقب
اشكانعقيليپور

  سايتنگار

فرهادوفريدونوداريوش،مرگدريغآلوددودختردربابلومشهد
  مهرداد خدير در عصر ايران نوشت:  رضا قطبی در بيرون دربار و دولت و نزد انقلابيون و 
مذهبی ها متهم بود به رواج بهایی گری و در درون سيستم و از جانب ساواک هم ميدان دادن 

به کمونيست ها ولو نادم ها.
اتهام بهایی گری یا حشر و نشــر با بهایی ها به خاطر آن بود که بعد از  انحلال تلویزیون ثابت 
پاسال و در واقع با تملک و با توســل به زور آن به قيمت 50 ميليون تومان برخی از مدیران و 
نيروهای آن که بهایی هم بودند به رادیو و تلویزیون ملی منتقل شــدند و قطبی در توضيح و 

توجيه می گفت آنان عهده دار کارهای فنی اند نه توليد محتوا.
حساسيت ســاواک اما به خاطر آن بود که یک چپ گرای پشيمان و بسيار مشهور- محمود 
جعفریان- را به عنوان معاون خود برگزید و او هم یک مارکسيست نادم دیگر- پرویز نيکخواه- 

را دستيار خود قرار داد.
   ساواک به شاه اعلام خطر کرد اما قطبی گفت: این که به سلطنت خدمت کنند بهتر است یا در 
ميان مخالفان جولان دهند؟  شاه این استدلال را پذیرفت ولی در واقع نمی خواست فرح برنجد.

داریوش همایون وزیر فرهنگ و هنر قطبی را همچنان چپ می دانســت منتها چپِ شيک و 
می گفت سردسته چپ های شيک است.

    بر همين اساس رضا قطبی را گروهی یکی از عوامل اصلی سقوط رژیم پهلوی می دانند به 
۴ دليل: اول جشن هنر شيراز که با هنجارها و باورهای مذهبی مردم ایران تعارض داشت و 
روحانيون سنتی را هم که کاری به حکومت نداشتند به واکنش واداشت. اگرچه قطبی از خود 

رفع مسئوليت می کرد و گردن یکی دو گروه تئاتری خارجی می انداخت.
    دوم به کار گرفتن بهایيان بازمانده از دوران تلویزیون ثابت که در این باره هم می گفت جنبه 
فنی دارد. سوم استفاده از کمونيست های سابق و در واقع نادم و چهارمی که از همه مهم تر است 
و بر کل کارنامه او سایه انداخته تهيه نطق معروف شاه است: صدای انقلاب تان را شنيدم. نطقی 
که اذعان شاه به فساد و استبداد و فقدان انتخابات آزاد بود و مهم تر این که از ۱۳۴۲ تا ۱۳5۷ 
از انقلاب سفيد می گفت و حالا انقلابی واقعی را به رسميت می شناخت و شگفتا که بعد از این 

نطق به جای تن دادن به اصلاحات حکومت نظامی برقرار کرد!

  سرهنگ داود معظمی گودرزی گفت: مدتی پيش، یکی از بازیگران زن مطرح کشورمان 
به پليس فتا مراجعه کرد و عنوان کرد که یک نفر عليه او مطالب توهين آميزی در شبکه های 

اجتماعی منتشر کرده و وی را به انتشار فيلم ها و عکس های خصوصی اش تهدید کرده است.
وی افزود: بنابراین اظهارات، پرونده جدیدی در پليس فتا تشکيل شد و در بررسی ها مشخص 
شد این فرد، با مشخصات خود این بازیگر، یک صفحه تقلبی ایجاد کرده و به او پيام داده است 
که با اقدامات پليسی، هویت کامل این فرد آشکار  و پس از هماهنگی با مقام قضایی این فرد در 

یک عمليات ضربتی در شمال شهر تهران دستگير و به مقر انتظامی منتقل شد.  
معظمی گودرزی با اشاره به انجام بازجویی از متهم دستگير شده، گفت: با تحقيقات بيشتر 
مشخص شد این متهم، بارها برای سایر بازیگران نيز مزاحمت ایجاد کرده و این اولين بارش 

نبوده است.

  عصر ايران - حضور حمیدرضا عارف، فرزند معاون اول رئیس جمهور در مراسم معارفه 
وزير جديد صمت، اتفاق فرخنده ای بود! از آن جهت که اعتراضات متعددی را برانگیخت 
و مشخص شد جامعه ايران، بعد از سال ها سِر شدگی نسبت به اين مسائل، بار ديگر به 

حساسیت های اصولی بازگشته است.
در چند سال گذشته که همسر و داماد و برادر داماد و ... مسئولان ارشد در عرصه های سياسی و 
تصميم گيری ها و عزل و نصب ها جولان می دادند، به دليل نااميدی فراگيری که بر روح جامعه 
مستولی شده بود، کسی اساساً معترض و متعرض این موضوعات نمی شد چرا که حکم اینان، 
مصداق ضرب المثل »آب که از سر گذشت، چه یک وجب چه صد وجب« بود و در حالت غرق 

شدگی کلی جامعه، چه فرقی می کرد که فلانی که فاميل فلانی است چه کرد و چه نکرد؟!
ضمن آن که مگر می شد به دولتمردان اصولگرای دارای مصونيت آهنين گفت بالای چشم تان 

ابروست؟!
 از سرگيری چنين اعتراضاتی، نشان آن است که جامعه از آن نااميدی خارج شده و روزنه های 
اميد را پيش روی خود می بيند و در عين حال بيم آن دارد که به دليل برخی نابخردی ها، بسته 

شوند و دیگر نتوان کاری برای ميهن کرد.
این که کانون اعتراضات به حضور فرزند عارف در یک مراسم رسمی دولتی، خود حاميان دولت 
بودند نيز خبر خوبی است و نشان می دهد برخلاف دولت قبل که حاميانش چشم و گوش بسته، 
توجيه گرش بودند، دولت پزشکيان، تحت نظارت و تيغ نقد حاميانش است و البته حق هم دارند 
چرا که برای رئيس جمهور شدن او، تقریباً همه دلسوزان ایران، از سياسيون و دانشگاهيان تا 
رسانه ها و نيز شهروندان عادی، از آبروی خود مایه گذاشتند و از این روی، بر نمی تابند که ثمره 

آن همه تلاش ميهن دوستانه بازگشت آقازاده ها به صحنه سياست باشد.
از نظر زمانی هم، خوب شد که این اتفاق همين اول دولت پيش آمد و جلوی دوربين ها رفت تا 
حساب کار دست دولت و دولتمردان بياید و بدانند کسی با آنها تعارف و برادرخواندگی ندارد.

  در اتفاقی باور نکردنی، دو نفر از نزديکان علی انصاريان بخشی از اموال فوتبالیست 
فقید تیم ملی و پرسپولیس را با جعل سند به نام خود کرده و مادر علی انصاريان را برای 

وادار کردن به سکوت، تهديد به قتل می کنند.
به نقل از طرفداری، این ۲ نفر از اعتماد مادر علی انصاریان بهره برده و اموال علی انصاریان را به 
نام خود سند زده اند. در حالی که پرونده شکایت سادات شاه ولایتی، مادر علی انصاریان از این 
۲ فرد که بسياری از اهالی فوتبال با آنها آشنا هستند در جریان است، یکی از آن ها به گفته مادر 

علی انصاریان شروع به تهدید کرده است.
مادر علی انصاریان در این خصوص به طرفداری گفت:

ح.ا.ا و ف.ا با جعل سند، اموال پسرم را بالا کشيده اند. ح.ا.ا من را تهدید کرده که با چادرم خفه ام 
خواهد کرد. او حتی گفته با اسلحه گرم و نارنجک خانه ام را منفجر می کند.

بغض مادر انصاریان شکســت و او به جز شــکایت حقوقی، از اهالی فوتبال ایران درخواست 
حمایت داشته و از طریق رسانه طرفداری اعلام کرد:

از اهالی فوتبال ایران درخواست می کنم نجاتم دهند و مال پسرم و جان خودم را نجات دهند.

  حرف های جالب علی پروين:  الان می گويند که پروين به مديرعامل پرسپولیس 
خط می دهد، الان ببینید سعید راد يک ماه است که فوت کرده، در اين مدت من يک بار 
درويش را ديدم که آنجا هم درباره هیات صحبت کردم. من می گویم کسی که مسئوليت 
قبول می کند باید خودش پاسخگو باشد. شاگردان من مربی پرسپوليس شدند شما بپرسيد 
که من کوچک ترین دخالتی در کار آنها داشتم. ما با بردهای پرسپوليس شاد می شویم و باخت 

هم که ندارد، با مساوی اش هم ناراحت می شویم. همه ما از پرسپوليس حمایت می کنيم.
وی  در پاسخ به این سؤال که آیا او و سایر پيشکسوتان راضی به ماندن درویش در پرسپوليس 
هستند یا خير، گفت: درویش مگر بد کار کرده است؟ پرسپوليس دیروز بد بود؟ الان وحيد 
اميری با ۳۴، ۳5 سال ســن بهترین بازیکن زمين اســت، او را مهاجم بگذاریم نتيجه هم 

می گيریم.

  مشرق نیوز نوشت: سال های پيش در مســتندی درباره  آثار مرحوم »فریدون گله«، از 
کارگردانان جریان موسوم به موج نو سينمای ایران در دوران پيش از انقلاب، شادروان رضا 
کرم رضایی از بازیگران فيلم »کندو« )ســاخته  گُله( تعریف می کرد که وقتی در جشــنواره 
سينمایی ســپاس، با حضور فرح پهلوی، از عوامل آن فيلم تقدیر می شد، فرح چيزی به این 
مضمون از کرم رضایی می پرســد: »من فيلم شــما را ندیدم. از همين فيلم های لات و لوتی 
است؟« و کرم رضایی با جسارتی همراه با کنایه می گوید: »والاحضرت، مگه وزارت فرهنگ و 

هنر اجازه می ده فيلم غيرلات و لوتی ساخته شود؟«

رژیم پهلوی که به خيال خود، قصد داشت با توسعه  آمرانه و »دیکتاتوری مصلحانه« ایران را 
به دروازه های تمدن نوین برساند، گمان می برد با تمرکز بر اقتصاد توزیعی)آن هم به روایت 
خاص خود( و سياست زدایی شدید از حوزه های دیگر اجتماعی، فرهنگی و اعتقادی، هر نوع 
مزاحمت و مانعی را بر سر راه برنامه های خود حذف کند. نتيجه  آن سياست زدایی افراطی، 
دفن شدن سينمای ایران زیر حجم انبوه فيلم های »جاهلی« و »اروتيک« داخلی و کمدی های 
جنسی سخيف ایتاليایی بود. وضعيتی که به ورشکستگی سينمای ایران در همان سال های 
55 و 5۶ منجر شــد. در حالی که بخش عمده  توليدات سينمای فارسی را سينمای »لات و 
لوتی« تشکيل می داد، تحت هدایت دستگاه های فرهنگی وابسته به دربار، نوعی سينمای مثلا 
»خاص پسند« و »پيشرو« هم با حمایت تمام قد دولت شکل گرفت که به تاسی از سينمای به 

اصطلاح انتلکتوئل فرانسوی، »موج نو« سينمای ایران نام گرفت.
مشخصه  اصلی این سينما، سلطه  یک نوع تابوشکنی رادیکال اخلاقی و همزمان نيهيليسم 
فلسفی بر آن بود. پوچ گرایی، روابط ناتوراليستی مبتنی بر رانه های حيوانی و تنازع بقاء، فضای 
سرد و تلخ و تاریک، پایان تراژیک و نوعی از بی پردگی در ترسيم روابط جنسی مشخصات غالب 
این به اصطلاح »موج نو« سينمای ایران بود. از قضاء همين سينمای مخاطب خاص، پوچ گرا، 
تابوشکن و به لحاظ انسانی مایوسانه و تلخ بستری برای شکل گيری نوعی از موسيقی پاپ شد 

که چيزی جز ناله و نفرین و غمنامه  مطلق نبود.
اصطلاحا سه تفنگدار این نوع موسيقی)فرهاد مهراد، فریدون فروغی و داریوش اقبالی( هر سه 
با خواندن برای تيتراژ این نوع فيلم ها به شهرت رسيدند. فرهاد با خواندن ترانه »مرد تنها« و 
»جمعه ها« برای دو فيلم »رضا موتوری« و »خداحافظ رفيق« معروف شد. فریدون فروغی 
با خواندن ترانه  »فریادرس« برای فيلم به شدت تلخ و سياه و نيهيليستی »تنگنا« و داریوش 
اقبالی)که تا قبل از آن در یک گروه سه نفره با افشين و کيوان آهنگ های رقاصی می خواند( با 
خواندن ترانه  »برادرجان« برای فيلمی به نام »یاران« اثر فرزان دلجو و امير مجاهد به شهرت 

رسيدند.
متاسفانه هر سه  این خوانندگان به واسطه  تفکر و زیست حاکم بر فضای هنری دهه  پنجاه و 
حتما و قطعا متاثر از یاس و افســردگی و تلخی مفرط آثار خود، عميقا با مواد مخدر دست و 
پنجه نرم کردند که در مورد دو تن از ایشان)فرهاد و فروغی( همين معضل اعتياد مستقيم و 
غيرمستقيم در مرگ ایشان نيز موثر بود. رخ دیگر توليدات سينمایی و نمایش خانگی که مثلا 
قرار است »فرهيخته نما« و »جدی« باشد، عينا بازسازی ترکيبی از سينمای جاهلی-لمپنی 
با فضای تلخ و نيهيليستی »موج نو« است که اخيرا موســيقی پاپ دهه پنجاهی هم به این 

ترکيب اضافه شده است.
سریال »داریوش«، از توليدات پلتفرم فيلم نت، به تهيه کنندگی نوید محمودی و نویسندگی، 

کارگردانی و بازیگری هادی حجازی فر، مصداق بارز و تازه  همين ملغمه  پيش گفته است.

  صبح روز گذشته صحنه مرگ دختر رزمی کار در قفس توری يک باشگاه ورزشی در 
حضور قاضی ويژه قتل عمد مشهد و کارشناسان ورزش های رزمی در حالی بازسازی 

شد که بررسی ها نشان داد باشگاه آموزشی هنرهای رزمی مجوز قانونی نداشته است.
روزنامه خراسان نوشت: متهم ۲۳ ساله پرونده جنایی که با دستور قاضی دکتر صادق صفری 
به محل باشگاه ورزشــی در بلوار امامت هدایت شده بود، در حالی مقابل دوربين قوه قضائيه 
قرار گرفت که دختران رزمی کار این باشگاه ورزشی نيز در محل حضور داشتند و آنچه را دیده 

بودند، برای مقام قضایی شرح دادند.
در آغاز بازسازی صحنه قتل، ابتدا سرگرد شــکيبا )افسرپرونده( به شرح چگونگی وقوع این 
حادثه تلخ پرداخت و سپس متهم درباره چگونگی مبارزه با یک دختر جوان به گونه ای گارد 

گرفت که بتواند صحنه مرگ دختر ۲۲ ساله را به تصویر بکشد.
او گفت: قرار بود در مدت یک هفته تمرین رزمی، مالک باشگاه از طریق روابطی که دارد، برای 

من مجوز مربيگری بگيرد تا من در کسوت مربی به ورزش های رزمی ادامه بدهم.
این صحبت متهم در حالی بود که او حتی نام رشــته های همان ورزش را نيز نتوانست برای 

کارشناسان بازگو کند.
در همين حال مالک باشگاه در پاسخ به سوال قاضی صفری که پرسيد چگونه دختران رزمی کار 

با پسری جوان مبارزه می کردند، گفت: من خبر نداشتم، حتی خودم به باشگاه نمی آمدم.
در این هنگام یکی از دختران رزمی کار گفت: پس چه کسی با مشت به ما ضربه می زد؟!

پس از آنکه متهم نحوه مبارزه و وارد آوردن ضربات رزمی بر پيکر دختر ۲۲ ساله را به صورت 
عملی نشان داد، قاضی شعبه ۲0۸دادسرای عمومی و انقلاب به نظرخواهی از استادان فن و 
کارشناسان پرداخت و در پایان نيز دکتر رضایی )رئيس سالن تشریح پزشکی قانونی( علت 

مرگ دختر جوان را هنگام مبارزه رزمی تشریح کرد.
پس از پایان صحنه بازسازی، متهم این پرونده جنایی که دانشجوی رشته شهرسازی است، با 

دستور قضایی روانه زندان شد تا بررسی های بيشتر در این باره صورت گيرد.

  حرکت نمايشی يک موتورســوار و عدم کنترل آن و برخورد با دو دختر در يکی از 
پارک های جنگلی بابل موجب فوت يک تن از آنان و جراحت شديد دختر ديگر گرديد.

 آرزو باقرزاده ۲5 ساله به علت شدت صدمات در بيمارستان جان باخت و کوثر بابایی نژاد ٢١ 
ساله با جراحات و شکستگی شدید در بيمارستان بستری است.

   رسانه های افغانستان از مسدود شدن ســیم کارت مهاجران افغان در ايران خبر 
می دهند.

 آواپرس مدعی شد: از چند روز گذشته  تعدادی از سيم کارت های شبکه های مخابراتی ایرانسل 
و همراه اول مهاجرین افغانستانی در ایران بدون اطلاع قبلی مسدود شده و مهاجرین بلاتکليف 

سرگردان شده اند.
 این خبرگزاری به نقل از یک مهاجر افغان نوشت که سيم کارت های مهاجران قانونی نيز در 

این باره با مشکل مواجه شده است.
استاندار تهران با اشاره به اینکه اتباع غيرمجاز باید به سرعت کشور را ترک کنند، گفت: اتباع 

غيرمجاز از خدمات شهری و غير شهری محروم می شوند.
عليرضا فخاری در خصوص طرح جمع آوری و ساماندهی اتباع غيرمجاز اظهار کرد: این طرح 

در سطح استان تهران، امری جدی و بدیهی بوده که باید انجام شود.
وی گفت: برای ساماندهی اتباع با اســتفاده از روش های مدنظر در ایجاد اشتغال، اسکان و 
تأمين هزینه های مورد نياز در حوزه های مدیریت شهری و غيره باید سهمی که متوجه اتباع 
است، ابتياع و در اختيار مسئولان قرار بگيرد تا آنها بتوانند سرویس لازم را به همه ارائه دهند.

استاندار تهران با تاکيد بر تأمين حقوق عامه عنوان کرد: هزینه تمام شده برای هر واحد خدمات 
در هر سطوحی برای شهروندان ایرانی باید برابری کند با کســانی که اتباع هستند و از این 

ظرفيت ها استفاده می کنند.
 

   معاون رئیس سازمان بهزيستی با اشاره به بزرگترين چالش در روند فرزندخواندگی 
گفت: ميزان درخواســت بالای خانواده های متقاضی برای کودکان زیر ۲ سال و سالم است 
به گونه ای که بيش از ۶5 درصد متقاضيان کودک زیر ۲ سال و بيش از ۹۶ درصد متقاضيان 

متقاضی کودک سالم زیر 5 سال هستند.
انجلاسی افزود: در سه سال اخير، با وجود مساعدت ها و تسریعی که در حوزه قضایی و اقدامات 
سازمان بهزیستی رخ داده است، شاهد طولانی شــدن روند فرزندخواندگی در برخی موارد 
هستيم، زیرا تعداد کودکان دارای شرایط واگذاری با تعداد خانواده های متقاضی همخوانی 
ندارد و در صورت وجود کودک، اولویت با خانواده هایی است که دارای شایستگی های کسب 
شده اجتماعی، فرهنگی، اقتصادی و سلامت بوده و در سال های پيشتر ثبت نام کرده بودند. 

انجلاسی درخصوص آمار واگذاری تعداد فرزندخواندگی در سال گذشته افزود: در این زمينه 
با رشدی ۱5 درصدی نسبت به سال قبل از آن به ۲550 کودک رسيده ایم.

مفاخر کرمانی هــا به خصوص در یک قرن اخير 
بسيار پرشمار هســتند. به خصوص شاعران و 
ادبای کرمان که تعدادشــان قابل توجه است و 
نشان از یک فرهيختگی مدام در این خطه پهناور 
دارد. اما وجدان جمعی کرماني ها حداقل در دو 
مورد آزرده شده است. دو حادثه ای که به شکلی 
نامفهوم در کرمان رخ دادند. یکی که متاخر بود 
همان داستان قتل های زنجيره ای محفلی های 
کرمان بود که جنایت هایی بــر مبنای دیدگاه 
مقدس محسوب می شدند. نمی خواهيم به این 
داستان بپردازیم. ماجرایی را می خواهيم مرور 
کنيم در ۷۱ سال قبل. در آخرین روزهای مرداد 
۱۳۳۲. روزی که در ترکش کودتای ۲۸ مرداد  
در حاليکه در اکثر نقاط ایران آرامش برقرار بود 
شنيع ترین جنایت قرن در مرکز شهر کرمان و 
در ملأعام شــکل گرفت. روزی که فرمانده ۳۶ 
ساله و خوش ســيما و بلند قد شهربانی استان 
کرمان در جنایتی موحش اول با چاقو سلاخی 
شد و بعد پایش را با طناب به اتومبيلی بستند و 
در سطح شهر گرداندند و بعد با شناعت بدنش 

را تکه تکه کردند.
داستان ســرگرد محمود ســخایی هنوز پشت 
آدميزاد را می لرزانــد. از روبه رو شــدن با این 
واقعيت که انسان این مرز و بوم؛  این انسان خو 
گرفته با کویر و بيابان و خورشيد  و گرما، چگونه 
می تواند در طرفه العينی به یک وحشی سنگدل 

بدل شود.
محمود سخایی برومند بود و آرمانگرا و پرشور 
و ورزشکار. یک نظامی حرفه ای. در ۳0 سالگی 
به عنوان نماینده ورزشکاران کشور در کاروان 
المپيک لندن عضو بود. مردم و زیردســتان و 
فرماندهانش دوستش داشتند. در هنگام خدمت 
در ارتش بود که با خسرو روزبه توده اي معروف 
دوست شد اما مشهور است که هيچگاه گرایشات 
کمونيستی از خود نشــان نداد. اما این رفاقت 
در حدی بود که وقتی خســرو روزبه، به همراه 
سران حزب توده آن فرار مشهور از زندان قصر 

را پایه ریزی کردند و گریختند روزبه چند روزی 
در خانه سخایی دوست قدیمی اش پنهان بود. 
خيلی عجيب است که یک نظامی به  یک فراری 
از زندان پناه می دهد اما از قرار در فضای درهم 
و برهم سياســی اواخر دهه بيست این مسئله 
عجيب نبوده است. ســخایی به شدت دلباخته 
مصدق بــود و ميــزان ارادتش بــه او را پنهان 
نمي کرد. او با برگ ســبز مصدق شــد فرمانده 
گارد محافظ عمارت مجلس و اینجا بود که مورد 
غضب مظفر بقایی سياستمدار کرمانی و موسس 
حزب زحمتکشــان قرار گرفــت و همين طور 
آیت الله کاشانی که از فرمانبری افراطی سخایی 
از مصدق دل خوشی نداشت. آن روزها آیت الله 
کاشــانی رئيس مجلس بود. حتی کار به یکی 
دو اعتصاب محدود نمایندگان هم کشــيد که 
می خواســتند فرمانده گارد مجلس از سخایی 
گرفته شــود. ســخایی قرار بود به فرماندهی 
نظامی تهران هم منصوب شــود اما در نهایت 
تحرکات مظفر بقایی و حزب زحمتکشان موجب 
شد تا مصدق، سخایی را به عنوان فرمانده کل 
شــهربانی کرمان تعيين کند. عجيب آنکه در 
تهران فرمانده نظامی شهر یعنی افشار طوس در 
همان اردیبهشت ۱۳۳۲ به شکل امروزی به قتل 
رسيده بود. در کرمان اما سخایی با توپ پر آمده 
بود و نه به ارتش و نه بــه گروه های تحت الامر 
مظفر بقایی که آن روزها ســخت ترین دشمن 
مصدق بود باج نداد. بــا این حال امواج کودتای 
۲۸ مرداد در بعدازظهر آن روز به کرمان رسيده 
بود و ۲۸ مرداد به روزی تبدیل شدکه بر حافظه 

تاریخی کرمانی ها لکه سياهی انداخته است: 
بعد از ظهــر روز ۲۸ مرداد ۱۳۳۲ بســياری از 
ســربازان ارتش و الوات چاقو به دســت بعد از 
کنترل شهر به سمت شهربانی حرکت کردند. 
راننده سرگرد سخایی از جریان این اتفاق با خبر 
شده همه چيز را به او اطلاع داد و التماس کرد با 
جيپ پر از بنزین فرار کند اما سخایی نپذیرفت 
و به شهربانی کرمان رفت و برای گروهی که در 

آنجا جمع بودند از مبارزه با بيداد سخن گفت، اما 
مخالفان امان ندادند و بر سرش ریختند. در ميان 
اشخاصی که به سخایی حمله کردند گروهی از 
طرفداران بقایی نيز بودنــد. در اثر حمله  آن ها، 
رئيس دژبانی دخالت کرده و ســرگرد سخایی 
را به  داخل ســاختمان فرماندهی لشگر کرمان 
برد. در آن جا سرتيپ امان پور راه نجات سخایی 
را اعلام انزجار از مصدق و وفاداری به  شاه بيان 
کرد. سخایی که گمان نداشت کودتا جدی باشد 
پاسخ داد: »من زندانیِ شما هستم و در دادگاه 

صحبت می کنم.«
این گفته باعث خشم ارتشــی ها شد. سرتيپ 
امان پور از اتاق خارج شــده و به چاقوکش  های 
آماده بــه  خدمت که بيرون ســاختمان ارتش 
منتظر بودند، اشــاره کرد. در یک چشم به هم 
زدن پيکر سرگرد ســخایی را که در اثر ضربات 
پياپی چاقو نيمه  جــان بود، از طبقــه  دوم به 
 پایين پرتــاب کردند و حاضــران در خيابان با 
چوب و ســنگ و لگد به جانش افتادند. راننده  
ســرتيپ امان پور، چند بار با خــودرو جيپ از 
روی پيکر او عبور کرد. سپس گروهی از چاقو به 
دست ها به سراغ پيکر بی جان سخایی آمده و او 
را برهنه کرده و ریسمانی به پایش انداختند و سر 
ریسمان را به جيپ بستند و بدن او را با خودرو 
روی زمين کشيدند و تا ميدان مشتاق عليشاه 
بردند و در آنجــا انداختند. بعــد از این اتفاق، 
گروهی به سراغ پيکر سرگرد سخایی آمده و او 
را مُثله کردند. ســپس پيکر مثله شده سخایی 
را از یک تير چراغ برق حلق آویز کردند و بعد از 

ساعتی ميدان را خالی نمودند....
منوچهر سخایی خواننده موفق دهه چهل برادر 
سرگرد سخایی بود و ترانه پرستوی مهاجر را به 

یاد او خوانده بود...
مرحوم دعایــی  در جایــی گفته بود شــهيد 
ســرهنگ ســخایی در کرمان مظلوم به قتل 
رسيد، و کرمانی ها باید نســبت به او ادای دین 

بکنند. همين دیگر ...

سرگردراکشتند...

وقعه صفین)نصر بن مزاحم( ص108

قصههایگمشده-52)اينپاورقیروزهایفردمنتشرمیشود(آرشخوشخو
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بهمن 1402 بود کــه مهدی ضیغمی، رئیس ســازمان 
توسعه تجارت خبر از ثبت نام اولیه برای واردات خودروی 
جانبازان داد. پروسه ای که تا امروز یعنی 11 شهریور 1403 
با گذشت حدود 8 ماه هنوز به نتیجه نرسیده است. دو ماه 
قبل خبر آمد که ثبت سفارش واردات خودروی جانبازان 
به صورت شخصی آغاز شده   اما کسی نگفت جانبازی که 
سابقه واردات خودرو ندارد چگونه به صورت شخصی قرار 
اســت 15 مرحله این قرارداد را طی کند و با اصطلاحات 
واردات خودرو آشنا بشود! از سوی دیگر، روز شنبه اعلام 
شد؛ سامانه یکپارچه از 10 شــهریورماه به مدت 10 روز 

کاری برای جانبازان بازگشایی شد. 

   بررسی ماجرای واردات خودروی 
جانبازان از ابتدا

از 15 مهر 1402 بخشنامه ای توسط هیات وزیران منتشر 
شد که طبق آن به جانبازان بالای 50 درصد امکان ویژه ای 
تعلق می گرفت تــا بتوانند خــودرو وارد کنند. طبق این 
بخشنامه، جانبازان به سه دسته تقســیم شد که شامل: 
50 تا 69 درصد، جانبازان 70 درصد عادی و جانبازان 70 
درصد ویژه اســت؛ که حدود 2480 نفر جانباز 70 درصد 
ویژه، نزدیک به ســه هزار نفر جانبــاز 70 درصد عادی و 
مابقی جانباز 50 تا 69 درصد هستند. جمعا 32850 نفر 
این عزیزان هستند که جانباز دو دست، یک پا، یک پا و یک 
دست، نابینا، اعصاب و روان و ویلچری هستند. یک منبع 
آگاه به هفت صبح درباره روند واردات خودروی جانبازان 
می گوید:»بعد از ســال ها به این افراد امکانی داده شد که 
99 درصد آنها توانایی آوردن خودرو را ندارند اما می توانند 
امتیازشان را بفروشند و به زخم زندگی شان بزنند. اما رقمی 
که برای واردات خودروی جانبازان و تخصیص ارز به دست 
آمد، حدود 750   تا 850 میلیون دلار شد. پرشیاخودرو و 
ستاره ایران، معین موتور و ...که اسم شرکت ها در سامانه 

یکپارچه جانبازان وجود دارد، متولــی واردات خودروی 
جانبازان اعلام شدند.«

   تخصیص ارز واردات خودروی جانبازان چه شد؟
واقعیت این اســت از تخصیــص ارز خــودروی جانبازان 
همچنان اطلاعات چندانی در دسترس نیست. متولیان این 
امر مانند سامانه یکپارچه، سازمان توسعه و تجارت و بانک 
مرکزی هم خبر نمی دهند آیا مشکل تخصیص ارز واردات 
خودروی جانبازان حل شده اســت که شرکت ها بتوانند 
ماشــین وارد کنند یا خیر؟ اما یک نکته مهم در اطلاعیه 
جدید سامانه واردات خودروی جانبازان وجود دارد که به 
این شرح است:» از آنجایی که تعداد قابل توجهی از جانبازان 
در فراخوان قبلی از روش واردات خودرو توسط شرکت های 
واردکننده انصراف داده بودند و در واقع درخواست واردات 
به صورت شخصی را فعال کرده بودند؛ لذا نظر به پیگیری 
مکرر بنیاد شهید و امور ایثارگران، مقرر شد فرصت  مجدد 
برای کلیه جانبازان فراهم شود.  همچنین با توجه به تغییر 
فهرست خودروهای اعلامی توسط شرکت ها از لحاظ سال 
ســاخت، مدل و نوع خودرو و عرضه خودروهای جدید از 
طرف شــرکت های وارد کننده خودرو، شایسته است در 
این مرحله پس از  انتخاب مجدد خودرو ، فهرست اسامی 
مشــمولان واردات خودرو به همراه نوع خودروی انتخابی 
جهت عقد قرارداد و انجــام فرآیند ثبت ســفارش، اخذ 
مجوزهای مورد نیاز، پیگیری ارز تخصیصی به شرکت های 
طرف قرارداد اعلام خواهد شد. در این اطلاعیه آمده است 
که پیگیری ارز تخصیصی به شــرکت ها اعلام خواهد شد 
اما پیگیری از چه نهادی که قرار است ارز تخصیص دهد، 

مشخص نیست.

   شرایط جدید واردات خودروی جانبازان
شرایط جدید واردات خودرو جانبازان به این شرح است:

  برای مشمولان واردات خودرو 5 اولویت انتخاب خودرو 
در نظر گرفته شده است.

  با توجه به محدودیــت در کف و ســقف تعداد برخی 
از خودروها، پیشــنهاد می شــود در صورت عدم انتخاب 
اولویت های خودرو موضوع تخصیــص خودرو به صورت 

سیستمی صورت خواهد پذیرفت.
  ارزش خودروهای انتخابی معادل ارزش FOB  اســت.

) قیمت فوب به معنی قیمت کالا از ابتدای حمل تا لحظه 
تحویل روی کشتی است. بر اســاس قوانین اینکوترمز و 
تجارت بین المللی در شرایط فوب تمامی هزینه های حمل 
کالا تا محل اصلی بارگیری به عهده فروشنده بوده و تمامی 
هزینه های بعدی از قبیل کرایه حمل، تعرفه های وارداتی، 

بیمه و… به عهده خریدار است.(
  بدیهی ســت پس از اتمام مهلــت 10 روزه ، انتخاب و 
تخصیص خودرو  به مدت 3 روز براساس محدودیت های 
تولید و تامین برخی از انواع خودرو هــا یکی از الو یتهای 
انتخابی تخصیص داده شــده و جزئیات ســفارش برای 

جانبازان قابل رو یت خواهد بود.

   خودروهای عرضه جدید در سامانه جانبازان 
Q3 و A4 ،A3 نادین خودرو: آئودی  

  کوشاخودرو: کیاK8  و سورنتو
  معین خودرو: تویوتا فرانت لندر، CHR، آوالون، راوفور، 

وایلدلندر، ونزا و هایلندر
ZRV و  CRV،آذریوردسال: هوندا آکورد، سیویک تایپ آر  
  معین خودرو اروند: نیسان پت فایندر، آلتیما و ایکس تریل

  ماموت خودرو: فولکس واگن گلف، تیگــوان و تاوندر، 
رنو کولیوس

CX50  و  CX30آفتاب خودرو: مزدا  
  پرشــیا خودرو: اوپل آســترا و گرندلنــد، مینی کوپر، 

کانتری من
200 GLA و A180L، GLB200 ،C200 ستاره ایران: بنز  

 ،116i ،225iGG ،320i پرشــیا خــودرو: ب. ام.و  
 sDrive18i، X2 20i، X2 220iGG، X1 ،318i

sDrive20Li sDrive25i، X1
  شتابران خودرو: گریت وال  تانک 300

تویوتا یاریس 2023 به ایران آمد
طبق اطلاعات به دســت آمده از مبادی ورودی گمــرک، تعدادی 
خودروی تویوتا یاریس 2023 به کشور وارد شده و به زودی توسط 
یکی از شرکت ها عرضه خواهد شــد. تویوتا Vios که در بسیاری از 
کشــورها با نام تویوتا یاریس عرضه می شــود، یک سدان کامپکت 
شهری و اقتصادی از این کمپانی خودروســازی ژاپنی است. نسل 
چهارم این ســدان   روی پلتفــرم DNGA-B تویوتــا طراحی و 
پیاده سازی سازی شده که در سایر محصولات اقتصادی این شرکت 
نظیر تویوتا یاریس کراس و آوانزا نیز مشــاهده می شود.لازم به ذکر 
است نسل جدید این خودرو از سال 2022 به بازار کشورهای حوزه 
خلیج فارس عرضه شده و پس از گذشــت یک سال تا اوایل 2024 
تویوتا موفق به فروش 280 هزار دستگاه یاریس سدان در بازارهای 
مختلف جهانی شــده که این آمار در کنار فروش فوق العاده کرولا و 
کمری نوید موفقیتی چشمگیر برای این خودروساز ژاپنی را می دهد. 
همچنین نســخه های وارداتی مدل 2023 این خودرو به بازار ایران 
روی خط تولید رسمی این شرکت در کشورهای مالزی و تایلند تولید 
می شود. طبق شنیده ها نســخه وارداتی این خودرو به یک پیشرانه 
چهار سیلندر 1/5 لیتری تنفس طبیعی با قدرت 105 اسب بخار در 
دور موتور 6000 و گشتاور 136 نیوتن متر در دور 4200 مجهز شده 
اســت. مجموع این توان از طریق یک گیربکس CVT به چرخ های 
جلو منتقل می شود. سیستم تعلیق تویوتا یاریس 2023 در محور جلو 
مک فرسون و در محور عقب بازویی است.همچنین ابعاد این خودرو 
در طول، عرض و ارتفاع به ترتیب 4425، 1740 و 1480 میلی متر و 

فاصله بین دو محور آن 2620 میلی متر است.

   امکانات ایمنی و رفاهی
باید گفت   در نســخه وارداتی به گمرک ایران خبری از رینگ های 
آلومینیومی، ســانروف، تهویه مطبوع دوگانه و کلاستر دیجیتالی 
نیست. با این حال از آپشــن های احتمالی یاریس وارداتی می توان 
به این موارد   اشــاره کرد: نمایشــگر 8 اینچی لمســی مستقر در 
کنســول مرکزی، فرمان برقی،صندلی های پارچه ای، سیستم ترمز 
ABS+EBD+BA+VSC+TRC+HSA،4 عدد کیسه هوای ایمنی، 
سیستم ضد ســرقت )ایموبیلایزر(، سنســور پایش فشار باد تایرها 

)TPMS( و کروز کنترل.

      داشبورد

مشکلات واردات خودروی جانبازان از عدم تخصیص ارز تا سردرگمی در انتخاب محصول 
بازار خودرو در آستانهتنها     کانال    ورود     برند های   مشهور

آغاز تعطیلات
 

آنطور که گزارش ها نشان می دهد، طی یک هفته گذشته پراید 
SE 151 مدل 1403 در بازار خودرو به قیمت 325 میلیون تومان 

و پراید SE 151 مدل 1402 هم به قیمت 315 میلیون تومان 
به فروش رفت.در این میان، قیمت پژو 206 تیپ 3 پانوراما مدل 
1402 هم با افزایش 5 میلیون تومانی 630 میلیون تومان قیمت 

خورده است. پژو 207 دنده ای مدل 1403 اما 5 میلیون تومان 
گران شد و 730 میلیون تومان به فروش رفت. این در حالی است 

که پژو 207 پانوراما اتوماتیک TU5P مدل 1403 در حدود 
5 میلیون تومان گران شد و یک میلیارد تومان به فروش رفت. 
پژو 207 تیپ 5 مدل 1402 نیز 15 میلیون تومان گران شد و 
 ELX-TU5 660 میلیون تومان قیمت پیدا کرد. اما پژوپارس

مدل 1402 با افزایش 10 میلیون تومانی به قیمت 800 میلیون 
تومان رسید. پژوپارس LX مدل 1402 هم با افزایش 15 میلیون 

تومانی، 850 میلیون تومان قیمت پیدا کرد.بنا به این گزارش، تارا 
اتوماتیک V2 مدل 1403 در بازار با افزایش 10 میلیون تومانی 

به قیمت 880 میلیون تومان رسید. تارا دنده ای V1 مدل 1403 
نیز با افزایش 5 میلیون تومانی، 740 میلیون تومان قیمت خورده 

است.گزارش ها از بازار خودرو نشان می دهد در طول یک هفته 
گذشته دناپلاس اتوماتیک توربو آپشنال مدل 1403 در حدود 15 
میلیون تومان گران شد و 955 میلیون تومان تومان قیمت خورد. 

دناپلاس اتوماتیک توربو آپشنال مدل 1402 هم با افزایش 10 
میلیون تومانی، 930 میلیون تومان قیمت خورده است.راناپلاس 
مدل 1403 نیز 5 میلیون تومان گران شد و 605 میلیون تومان 

قیمت پیدا کرد. راناپلاس مدل 1402 هم در بازار با افزایش 5 
میلیون تومانی، 570 میلیون تومان به فروش رفت. همچنین ساینا 

S دنده ای دوگانه سوز مدل 1403 در بازار با افزایش 5 میلیون 
تومانی، 425 میلیون تومان قیمت خورده است. اما سمند سورن 
پلاس EF7 دوگانه سوز مدل 1403 در حدود 15 میلیون تومان 

 CVT اتومات G ارزان و 710 میلیون تومان فروخته شد.شاهین
مدل 1403 هم بدون تغییر، 795 میلیون تومان قیمت پیدا کرد. 

همچنین کوییک GX L دنده ای مدل 1403 هم با کاهش 5 
میلیون تومانی به قیمت 410 میلیون تومان به فروش رفت.
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متراژهای25تا۸۰مترمربعدرمنطقهماهدشتکرجآغازشد.برخیواحدهانیز
۱2۰مترخواهدبود.خشایارباقرپور،مدیرعاملاتحادیهتعاونیهایشهرتهران
اعلامكرد:»قیمتواحدهایاینپروژهتقریبا۳۰میلیونتوماندرهرمترمربع

استکهبرایمتقاضیانوامدرنظرگرفتهایمو۳5درصدهزینهتمامشدهواحدها
راپوششمیدهد.طیهماهنگیکهبابانکهاانجامشده،اینتسهیلاتبهصورت

قرضالحسنهبادورهبازپرداختچهارسالهپرداختمیشود.«
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بازارسهامدرواکنشبهاظهاراتوزیراقتصاددربارهاینکهاعتماد
رابهبورسبازمیگردانیم،بارشد22هزارواحدیمواجهشد.در
معاملاتبازارسرمایه،بیشاز5میلیاردو۳۰4میلیونسهموحق
تقدمبهارزشیبالغبرچهارهزارو۱9۸میلیاردتوماندربیشاز

۱25هزارنوبتمورددادوستدقرارگرفتوشاخصبورسبارشد
22هزارو۳۸6واحدیدرارتفاعدومیلیونو9۸هزارو6۳9واحد
قرارگرفت.دربازارهایفرابورسایرانهمبامعاملهسهمیلیارد
و4۰میلیونورقهبهارزشهشتهزارو۸۱۰میلیاردتوماندر

9۸هزارنوبت،شاخصفرابورس)آیفکس(۱۱6واحدرشدکردو
درارتفاع2۱هزارو۱۱6واحدقرارگرفت.

حد
 وا

زار
22 ه اعتبارجدیدبرایوامازدواجوفرزندآوري

براساسمصوبههیاتعالیبانکمرکزیازامروز5۰هزارمیلیارد
توماناعتبارجدیدبهرقموامقرضالحسنهازدواجوفرزندآوریسال

جاریتخصیصدادهمیشود.مهدیصحابی،مدیرادارهاعتبارات
بانکمرکزیاعلامکرد:»باتخصیص5۰همتاعتبارجدیدازمحل
آزادسازیسپردههایقانونیبانکهابهرقمتسهیلاتقرضالحسنه

ازدواجوفرزندآوریدرسالجاری،روندثبتناممتقاضیانهمتسریع
وتسهیلخواهدشد.باایناقدام،ظرفیتیکهروزانهبانکمرکزیبه

بانکهایعاملاجازهثبتناممیدهد،افزایشپیداکردهوروندثبتنام
همسرعتبیشتریپیدامیکند.باابلاغاینمصوبه،روندپرداخت
تسهیلاتنسبتبهپنجماهابتداییسالنیزتسریعخواهدیافت.«

مایکروفر، مایکروویو و سولاردم از نظر ظاهری و کارکرد، 
شباهت های خیلی زیادی به هم دارند. همین شباهت ها 
باعث سردرگمی کاربرانی می شود که می خواهند یکی 
از این وســایل را خریداري کنند اما این ســه وسیله، 
تفاوت های جزئی  دارند که همیــن جزئیات آن ها را از 
هم مجزا می کند. مایکروفر، در واقع یک فر کوچک است 
که با آن می توانید، غذا داغ کنید، یخ زدایی کنید، کیک 
و پیتزا بپزید و گوشت، گریل کنید. مایکروفر این کارها 
را به وسیله الِمنت و مگنترون انجام می دهد. الِمنت ها 
بعد از روشن شــدن مایکروفر گرم می شوند و حرارت را 
در سرتاســر فر پخش می کنند تا مواد غذایی حرارت را 
به صورت یکسان دریافت کنند. کنار مایکروفر، دکمه ها 
و درجه هایی قرار گرفته که به کمک آن ها، مي توانید فِر 
را زمان بندی، نوع پخت را مشخص و حرارتش را تنظیم 
کنید؛ درست مثل مایکروویو. مایکروفر و مایکروویو از 
نظر ظاهری خیلی به هم شــبیه هستند. کارکرد آن ها 
هم تا حد زیادی یکســان اســت. مایکروویو هم مثل 
مایکروفر غذا را گرم می کنــد و می پزد و هردوي آن ها 
با دکمه هایی که در کنار دســتگاه قرار گرفته، تنظیم 
و کنتــرل می شــوند. در مایکروویــو، مگنترون حرف 
اول را می زند. با روشن شدن دســتگاه، امواج مگنترون 
پس از برخورد با دیواره  دســتگاه، به غذا برمی گردند و 
مولکول های آن را حرکت می دهند. این حرکت ذرات 
مواد غذایی آن قدر شدید می شود که تا یک میلیون بار 

در ثانیه هم می رسد. این نوسان، دمای غذا را بالا می برد 
و باعث پخت و گرم شــدن آن در زمانی کوتاه می شود 
اما مهم ترین فرقی که مایکروفر و مایکروویو دارند این 
اســت که غذا در مایکروفر پخته تر و مغزپخت می شود 
ولی امواجی که در مایکروویــو به کار می روند، خیلی به 
عمق غذا نفوذ نمی کنند. از طرف دیگر، زمان پخت غذا 
در مایکروفر بیشتر است و کســانی که برای غذا پختن 
عجله دارند، بهتر اســت از مایکروویو استفاده کنند اما 
ســولاردم به کل با مایکروفــر و مایکروویو خیلی فرق 
دارد، چه از نظر ظاهر و چه از لحاظ کارکرد. در سولاردم 
از تکنولوژی امواج نوری اســتفاده شــده که با فناوری 
هیتر نوری پخت غذا را خیلی ســریعتر انجام می دهد و 
با توجه به اینکه هیتر در بالا و پایین دستگاه قرار دارد، 
مواد غذایی به صورت یکنواخت می پزد. در سولاردم هم 
قطعه مگنترون وجود دارد با این تفاوت که در سولاردم 
در بالا و کف آن هیتر یا المنت یا رشــته های ذغالی نیز 
تعبیه شده که کاملا غذا را برشــته و ترد می کند. دیگر 
تفاوت این سه وسیله، در جنس سینی و محل قرارگیری 
دکمه ها است. در سولاردم، از سینی فلزی و سرامیکی 
استفاده می شود، اما سینی استفاده شده در مایکروویو و 
مایکروفر، پیرکس است. کلیدها و دکمه های مایکروویو 
و مایکروفر در سمت راست دستگاه هستند و در از سمت 
راست باز می شود. در سولاردم، دکمه ها در بالای دستگاه 

قرار دارند.

   اقتصاد خانواده

مایکروویو، مایکروفر و سولاردم چه فرقی با هم دارند؟

سه گوشی پرفروش بازار بین 860هزار تومان تا 10میلیون 
 Redmi تومان قیمت دارند. گوشی موبایل شیائومی مدل
Note 13 4G با دو سیم کارت و ظرفیت 256گیگابایت و 
رم هشت گیگابایت در صدر گوشی های پرفروش بازار قرار 
دارد. این گوشی میان رده شــیائومی، به دلیل مشخصات 
فنــی قابل قبولی کــه دارد، در حد و اندازه یــک پرچمدار 
عمل می کند. صفحه نمایش این گوشــی با ابعاد 6/67اینچ 
و رزولوشن 1080×2400 پیکســل از نوع امولد با نمایش 
395پیکسل در هر اینچ مجهز شده است. دوربین اصلی این 
گوشی 108مگاپیکسل در کنار سنسور هشت مگاپیکسل 
فوق عریض و سنسور دو مگاپیکسل ماکرو به خوبی از پس 
عکاســی در نور روز و شــب بر می آید. دوربین سلفی این 
 2.4/f گوشی نیز دارای رزولوشن 16مگاپیکسل و دیافراگم
 Qualcomm SM6225 است. پردازنده شش نانومتری
Snapdragon 685 هم باعث شــده تا این گوشــی در 
اجرای بازی های محبوب و نرم افزار های کاربردی، سربلند 
باشــد. باتری با ظرفیت پنج هزار میلی آمپر ساعت در کنار 
فناوری شــارژ ســریع 33وات نیز از دیگر ویژگی های این 
گوشــی اســت که با قیمت 9میلیون و 800هزار تومان تا 
10میلیون تومان فروخته می شود. گوشی موبایل سامسونگ 
مدل Galaxy A05 با دو سیم کارت و ظرفیت 64گیگابایت 
و رم چهارگیگابایت دومین گوشــی پرفروش بازار است که 
با قیمت پنج میلیون و 880هزار تومان به فروش می رسد. 
این گوشی اقتصادی سامســونگ صفحه نمایش 6/7اینچ با 

رزولوشن 720×1600 پیکسل دارد که با توجه به نمایش 
262پیکســل، وضوح تصویر مناســب و قابل قبولی ارائه 
می کند. دوربین اصلی این گوشی با رزولوشن 50مگاپیکسل 
در کنار سنسور دو مگاپیکسل سنجش عمق، توقعات کاربر 
را در عکاسی نور روز بر آورده می کند. دوربین سلفی هشت 
مگاپیکسل این گوشی نیز در نور روز عملکرد مناسبی دارد. 
 G85 این مدل از گوشی های سامسونگ به پردازنده هلیو
شرکت مدیاتک مجهز شــده که با حضور این پردازنده، به 
راحتی از پس اجرای بازی های محبوب برنامه های کاربردی 
روزمره، برمی آید. باتری این گوشی پنج هزار میلی آمپرساعت 
ظرفیت دارد که می تواند به ازای هر بار شارژ 100درصدی، 
دو روز در حالت استفاده معمولی فعالیت کند. گوشی موبایل 
نوکیا مدل 106، 2023 با دو ســیم  کارت ســومین گوشی 
پرفروش این روزهاســت که با قیمت 840هــزار تومان تا 
860هزار تومان فروخته می شود. این گوشی کلاسیک نوکیا 
مونتاژ ایران به صفحه نمایش با ابعاد 1/8اینچ و رزولوشــن 
120×160پیکســل رنگی مجهز شده اســت. این گوشی 
دوربین ندارد. باتری هزار میلی آمپر ســاعتی آن نیز به ازای 
هر بار شارژ 100درصدی، نزدیک سه روز دوام می آورد. این 
گوشی کلاسیک از حافظه جانبی هم پشتیبانی می کند که 
فضای ذخیره سازی بیشتری را در اختیار کاربر قرار می دهد. 
از این گوشــی نباید توقع بازی و نرم افزار داشته باشید، در 
واقع با این گوشــی فقط می توانید تماس بگیرید و پیامک 

ارسال کنید.

   ديجيتال

سه گوشی پرفروش بازار را بشناسید
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 هفت میلیون و 500 هزار

پنج میلیون و 555 هزار

44 میلیون و 843 هزار

پنج میلیون و 980 هزار

12 میلیون و 285 هزار

شش میلیون و 850 هزار

هفت میلیون و 35 هزار

15 میلیون و 255 هزار

شش میلیون و 877 هزار

شش میلیون و 667 هزار

پرفروش ترین گوشی های 128 گیگابایتی 

 سامسونگ

شیائومی

اپل

سامسونگ

سامسونگ

موتورولا

آنر

سامسونگ

آنر

سامسونگ

Galaxy A15  

Redmi A3

iPhone 13

Galaxy A05

Galaxy A05

Moto G24

 X6a

Galaxy A34 5G

 X7a

Galaxy A05s
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5
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9

10

قیمت انواع ماشین ظرفشویی

 دوو

پاکشوما

ایکس ویژن

پاکشوما

اسنوا

جی پلاس

پاکشوما

بکو

مجیک

بوش

DDW-30T1252 

PDA 3511

M150

PDV 3513

SDW-A11S 

GDW-M1352W

PDB 3512

 DFN28424

DW52M03

SMS46MW01B

 23 میلیون و 500 هزار

28 میلیون و 940 هزار

32 میلیون و 900 هزار

32 میلیون و 151 هزار

21 میلیون و 530 هزار

25 میلیون و 835 هزار

32 میلیون و 286 هزار

27 میلیون و 961 هزار

24 میلیون و 100 هزار

43 میلیون
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10

 بیشترین 59 هزار و 820

66 هزار و 490

16 هزار و 285

هزار و 760

43 میلیون و 480 هزار

38 میلیون و 220 هزار

23 میلیون و 460 هزار

15 میلیون و 440 هزار

هفت میلیون و 220 هزار

سه میلیون و 641 هزار و 700

جدول قيمت طلا و ارز

 دلار  آمریکا

یورو 

درهم امارات

لیر ترکیه

سکه تمام جدید

سکه تمام قدیم

سکه نیم بهار 

سکه ربع بهار

سکه گرمی

طلای 18 عیار

 کمترین 59 هزار و 240

66 هزار و 120

16 هزار و 196

هزار و 750

43 میلیون و 130 هزار

38 میلیون و 60 هزار

23 میلیون و 310 هزار

15 میلیون و 290 هزار

هفت میلیون و 170 هزار

سه میلیون و 617 هزار و 200

اقتصادبهزبانساده

فعلا اوضاع خوب است!
طلای18عیاروطلایآبشدههنوزسرمایهگذارانخودراناامیدنکردهاند

بررســی قیمت طــلای 18عیــار و طلای آب شــده 
نشان می دهد، کســانی که سال گذشــته روی این دو 
سرمایه گذاری کرده اند، در نوسانات قیمتی صبور بوده اند 
و خیلی زود ناامید نشــده اند، حالا روی سود هستند و 
می توانند از سرمایه گذاری یک ساله  خود، لذت ببرند. هر 
گرم طلای 18عیار سال گذشته 11شهریورماه 1402، با 
قیمت دو میلیون و 363هزار و 400تومان به خریداران 
فروخته می شد، اما کسانی که دیروز به بازار رفتند، برای 
خرید مصنوعات طلا برای هر گرم سه میلیون و 629هزار 
تومان پرداخت کردند. بررســی عملکرد هر گرم طلای 
18عیار در یک ســال گذشته نشــان می دهد، قیمت 
طلا با اینکه نوســان های زیادی را پشــت سر گذاشته 

است، اما برای کسانی که در این ناملایمات بازاری دوام 
آورده اند، سودآور بوده اســت. مثلا کسانی که یک سال 
پیش همین روزها هرگرم طــلا را با قیمت دو میلیون و 
363هزار تومان خریداری کرده اند، در یک ســال روی 
هر گرم طلا مبلغ یک میلیون و 303هزار تومان ســود 
کرده اند و نزدیک 55درصد به ســرمایه این افراد اضافه 
شده اســت. همچنین، افرادی که شش ماه پیش یعنی 
اوایل فروردین ماه به فکر ســرمایه گذاری در بازار طلا 
افتادند، این روزها حال و روز خوبی دارند و با اینکه هر 
چند وقت یکبار، تن و بدنشان با صعود و نزول قیمت طلا 
در دوره های مختلف لرزیــده ولی وقتی به عملکرد طلا 
در شش ماه گذشته نگاه می کنند، دلشان آرام می گیرد. 

ســرمایه گذارانی که 10فروردین ماه ســال جاری، هر 
گرم طــلا را با قیمت ســه میلیون و 273هــزار تومان 
خریده اند، در مدت شش ماهی که از این سرمایه گذاری 
گذشــته، نزدیک به 300هزار تومان روی هر گرم طلا 
ســود کرده اند. بازار طلای 18عیار برای کســانی که 
یک ماه پیش وارد این بازار شــده اند هم آمد داشــته و 
توانسته اند روی هر گرم طلا حدود 70هزار تومان سود 
کنند و ســرمایه اولیه ای که داشته اند، حدود دو درصد 
بیشتر شود. کسانی که یک ماه پیش و در زمانی که طلا 
و دلار هر روز روی یک روند صعــودی و نزولی حرکت 
می کردند و قیمتشــان مدام بالا و پایین می شد، دل به 
دریای طوفانی زدند نیز حالا از این سرمایه گذاری راضی 

هســتند. 11مردادماه هر گرم طلای 18عیار با قیمت 
سه میلیون و 615هزار تومان فروخته می شد. بازار طلا 
برای کسانی که هفته پیش طلا خریده اند هم خوش یمن 
بوده. چون قیمت طلا در یک هفته حدود 45هزار تومان 
افزایش داشته و باعث شده نزدیک 1/2درصد به سرمایه 
اولیه کسانی که در این هفته طلا خریده اند، اضافه شود. 
اگر بخواهیم عملکرد یک ســاله طلا را بررســی کنیم، 
سقف قیمت طلا در روز 25فروردین ماه سال جاری، با 
قیمت سه میلیون و 879هزار تومان رقم خورده است. 
کف قیمت طلا نیز در تاریخ 12مهر ســال گذشته ثبت 
شــده که هر گرم طلای 18عیار با قیمت دو میلیون و 
243هزار تومان فروخته می شد. یعنی اگر کسی آن روز 
طلا می خرید، امروز روی هر گرم طلا حدود یک میلیون 

و 400هزار تومان سود می کرد.
   طلایآبشده

طلای آب شده به دلیل اجرت و سود کمتر همیشه مورد 
توجه سرمایه گذارانی قرار دارد که بودجه زیادی ندارند. 

ســال گذشــته همین موقع هر مثقال طلای آب شده 
با قیمت 9میلیون و 904هزار تومان فروخته می شــد 
ولی اگر همین امروز به بازار برویــد، قیمت هر مثقال 
طلای آب شــده حدود 15میلیــون و 650هزار تومان 
است. این رشد قیمت به این معناست کسانی که روی 
طلای آب شــده ســرمایه گذاری کردند و طلایشان را 
گذاشتند یک گوشه و اصلا به آن نگاه نکردند و منتظر 
رشد قیمت ماندند، در یک ســال حدود پنج میلیون و 
356هزار تومان روی هر مثقالی که خریده اند، ســود 
کرده اند؛ یعنی سرمایه اولیه آنها حدود 52درصد رشد 
کرده است. کسانی که شش ماه پیش با سرمایه گذاری 
روی طلای آب شده آشنا شدند و هر مثقال از این طلا 
را با قیمت 14میلیون و 320هزار تومان خریده اند نیز 
روی هر مثقال حدود دو میلیون و 712هزار تومان سود 
کرده اند و با این تفاسیر سرمایه اولیه ای که داشته اند، 
حدود 21درصد بیشتر از قبل شــده است. افرادی که 
ماه پیش را برای ســرمایه گذاری روی طلای آب شده 

انتخاب کردند نیز امروز جزو کسانی هستند که این بازار 
به آنها سود رسانده. 10مرداد ماه سال جاری هر مثقال 
طلای آب شده با قیمت 15میلیون و 450هزار تومان 
قیمت داشت، اما دیروز در بازار هر مثقال از این طلا را با 
قیمت 15میلیون و 650هزار تومان می فروختند. یعنی 
کسانی که ماه پیش روی طلای آب شده سرمایه گذاری 
کردند در یک ماه روی هر مثقال حدود 212هزار تومان 
سود کرده اند و حدود 1/3درصد به سرمایه آنها اضافه 
شده است. سرمایه گذارانی که اول هفته پیش را برای 
ورود به این بازار انتخاب کرده انــد نیز، در حال حاضر 
اوضاعشان خوب است و قلبشان نرمال می تپد. این افراد 
سوم شهریورماه یعنی شــنبه هفته گذشته هر مثقال 
طلای آب شده را با قیمت 15میلیون و 531هزار تومان 
خریداری کردند. یعنــی در یک هفته حدود 113هزار 
تومان به هر مثقال طلایی که خریده اند، اضافه شــده 
و نزدیک به یک درصد به سرمایه اولیه ای که داشتند، 

اضافه شده است.

بهاروسهروردی؛حداقلاجاره
۱۳میلیون

محله بهار کمی شــلوغ اســت و امکان دارد که 
عصرها با ترافیــک در کوچه هــا و خیابان های 
باریک آن روبه رو شــوید. در عوض شما در این 
محله، تقریبا به هر آنچه می خواهید، دسترسی 
دارید. نزدیکی به ایســتگاه مترو و تاکسی هم از 
دیگر دلایل محبوبیت محله بهار به شمار  می رود. 
اگر شما بخواهید واحدی 67 متری و دو خوابه را 
در بهارشمالی رهن کنید که سال 1378 ساخته 
شــده و مورد بازســازی قرار گرفته است، باید 
750 میلیون تومان پــول خرج کنید. این واحد 
در طبقه اول ساختمانی پنج طبقه قرار گرفته و 
فاقد آسانسور و پارکینگ است اما انباری دارد و 
در دهه 80 بازسازی شده. با 500 میلیون تومان 
ودیعه و ماهــی 13 میلیون تومــان، می توانید 
ســراغ اجاره خانه 57 متری بروید که پنج سال 
قبل ساخته شده و یک خوابه است. این خانه در 
طبقه سوم قرار گرفته و دارای آسانسور، انباری و 
پارکینگ است. واحدی 86 متری و دوخوابه که 
سال 1400 ساخته شــده، با 15 میلیون تومان 
ماهیانه و ودیعه 300 میلیون تومان اجاره داده 
می شود. خانه در طبقه چهارم قرار گرفته و دارای 
امکاناتی مانند آسانسور، انباری و پارکینگ است 
و نور خوبی دارد. برای اجاره خانه 115 متری و 

دوخوابه و نوساز، باید یک میلیارد و 800 میلیون 
تومان پول داشــته باشــید تا برای رهن هزینه 
کنید. همین واحد را می شــود بــا یک میلیارد 
ودیعه و ماهی 22 میلیون تومان اجاره کنید. این 
خانه دارای آسانســور، انباری و پارکینگ بوده، 

پاسیوي اختصاصی دارد و نورش خوب است.

مشاهیر؛حداقلاجاره۳۰میلیون
محله مشاهیر در کریمخان یکی از محبوب ترین 
نقاط منطقه شش است که خانه های آن چندان 
هم ارزان نیســت. تجمع گالری ها و کافه ها و...، 
در این نقطه از شــهر به اضافه معماری خانه ها، 
باعث محبوبیت آن شــده. اغلب خانه های این 
محله بالای 100 متر وســعت دارنــد؛ مثلا اگر 
بخواهید خانه اي 120 متری و ســه خوابه  را در 
مشــاهیر اجاره کنید، باید یــک میلیارد تومان 
ودیعه بپردازید و ماهیانه 33 میلیون تومان هم 
به حساب صاحب ملک واریز کنید. واحدی که 
ما آگهی آن را دیده ایم، دارای آسانسور، انباری 
و پارکینگ اســت و در طبقه دوم از ساختمانی 
پنج طبقه قرار گرفته و سال 1396 ساخته شده 
اســت. نور زیاد و بالکن بزرگ از دیگر امکانات 
چنین واحدی به حساب می آیند. در همین محله 
می توانید ســراغ واحدی 85 متری و دوخوابه 
بروید که سال 1397 ساخته شده و فول امکانات 

است و در طبقه چهارم ســاختمانی پنج طبقه 
قرار گرفتــه. خانه نور چندان زیــادی ندارد اما 
معماری داخلی آن جذاب است و برای رهن آن، 
به یک میلیارد و 470 میلیــون تومان پول نیاز 
دارید. برای اینکه بتوانیــد واحدی 200 متری 
و پرنور و ســه خوابه را در خیابان مشاهیر رهن 
کنید، باید دو میلیارد و 400 میلیون تومان پول 
در جیبتان داشته باشید. خانه موردنظر ما سال 
1375 ساخته شده و معماری داخلی جذابی دارد 
و در طبقه دوم قرار گرفته و آسانسور ندارد اما از 
پارکینگ و انباری برخوردار است. خانه بازسازی 
شده و بالکن سراسری است و نور زیادی دارد و 

پنجره هایش قدی است. 

ایرانشهر؛حداقلاجاره۱7میلیون
وجود پارک هنرمنــدان و تعداد زیــادی کافه 
و رســتوران و فضای صمیمی محله ایرانشهر، 

باعث محبوبیت این محله در منطقه شش شده 
اســت. تعداد واحدهای قدیمی و خانه هایی که 
حداقل 50 ســال از عمرشان گذشــته، در این 
محله پررنگ است. در خیابان ایرانشهر واحدی 
132 متری و دوخوابه که ســال 1378 ساخته 
شده، برای اجاره وجود دارد که در طبقه همکف 
قرار گرفتــه و از پارکینگ و انبــاری برخوردار 
اســت. این خانه مدت ها قبل بازســازی شده و 
نور خوبــی دارد و به مترو نزدیک اســت. برای 
اینکه بتوانید ســاکن چنین واحدی شوید، باید 
600 میلیون تومان ودیعه بپردازید و ماهی 22 
میلیون تومان هم اجاره بدهید. گزینه بعدی 84 
متری و دوخوابه و هشت سال ساخت است و در 
طبقه دوم ســاختمانی پنج طبقه قرار گرفته و 
امکانات کاملی دارد. این خانه به پارک هنرمندان 
و تره بار نزدیک بوده و تراس دارد. گزینه بعدی 
110 متری و دوخوابه و هشت سال ساخت است 

و در طبقه دوم ساختمانی چهارطبقه قرار گرفته 
و آسانسور، انباری و پارکینگ دارد. برای سکونت 
در چنین واحدی باید 300 میلیون تومان ودیعه 
بپردازید و ماهی 27 میلیون تومان به حســاب 
صاحب خانه واریز کنید. خانه ای 54 متری که 
سال 1379 ساخته شده و دارای یک اتاق خواب 
اســت، با 200 میلیون تومان پول پیش و ماهی 
17 میلیون تومان انتظار مستاجران را می کشد. 
این خانه در طبقه ششــم قرار گرفته وآسانسور 
دارد اما فاقد انبــاری و پارکینگ اســت. برای 
خانه 80 متری و پنج سال ســاخت در خیابان 
رامسر ایرانشهر، باید 350 میلیون تومان ودیعه 
بپردازید و 22 میلیــون تومان هم اجاره بدهید. 
این خانه دوخوابــه بوده و آسانســور، انباری و 
پارکینگ دارد و در طبقه پنجم قرار گرفته است. 
نور این خانه خوب اســت و معماری آن، جالب 

به نظر می رسد.

سنایی؛حداقلاجاره۱5میلیون
محله ســنایی هم جــزو گزینه هــای پرطرفدار 
به حســاب می آیــد. رســتوران ها، کافه هــا و 
فروشگاه ها، این محله را تبدیل به گزینه ای جالب 
کرده اســت. نزدیکی به مترو از دیگــر امکانات 
سنایی به حساب می آید. در خیابان سنایی با 500 
میلیون تومان ودیعــه و ماهی 30 میلیون تومان 
می توانید خانه ای 100 متری و شش سال ساخت 
را اجاره کنید. این واحد در طبقه سوم ساختمانی 
پنج طبقه قرار گرفته و آسانســور و انباری دارد. 
خانه دو قطعه پارکینگ داشته و نور خوب و بالکن 
بزرگ آن می تواند نظر مستاجران را جلب کند. با 
یک  میلیارد و 500 میلیون تومان ودیعه و ماهی 
35 میلیون تومان می شود واحدی 185 متری و 
32 سال ساخت را اجاره کرد که بازسازی شده و 
پرنور و جذاب است. این خانه در طبقه سوم قرار 

گرفته و دارای امکاناتی مانند آسانســور، انباری 
و پارکینگ اســت. در همین خیابان برای اینکه 
بتوانید ساکن خانه 185متری و نوساز شوید که 
سه خوابه و فول امکانات است، باید سه میلیارد و 
500 میلیون تومان پول داشته باشید. این واحد 
پرنور با معماری داخلی قابل توجه در طبقه سوم 
ســاختمان پنج طبقه قرار گرفته اســت. با 800 
میلیون تومــان در همان حوالــی می توانید یک 
خانه 60 متری و یک خوابه رهن کنید. این خانه 
در طبقه ســوم قرار گرفته و سال 1381 ساخته 
شده و فاقد آسانسور است اما از انباری و پارکینگ 
بهره برده. اگر ماهی 15 میلیون تومان پول داشته 
باشید و از پس ودیعه یک میلیارد تومانی بربیایید، 
خانه ای 85 متری که سال 1390 ساخته شده و 
دوخوابه اســت انتظارتان را می کشــد. این خانه 

امکانات کاملی دارد.

یوسفآباد؛حداقلاجاره9میلیون
محله یوسف آباد با وجود ترافیکی که اغلب ممکن 
اســت شــما را گیر بیندازد، یکی از محبوب ترین 
محله های مرکز تهران به حســاب می آیــد. با دو 
میلیارد ودیعه و ماهی 60 میلیون تومان می توانید 
خانه ای 184 متری و سه خوابه را اجاره کنید که در 
طبقه پنجم قرار گرفته و سال 1390 ساخته شده 
است. این خانه دارای آسانسور، انباری و پارکینگ 
و نور فراوان و بالکن نسبتا جادار است. در خیابان 
جهــان آرا، واحدی 115 متــری و دوخوابه وجود 
دارد که سال 1397 ساخته شده و در طبقه سوم 
ساختمان پنج طبقه قرار گرفته. واحدی که حرفش 
را می زنیم، فاقد نور زیاد است اما دو میلیارد و 100 
میلیون تومان رهن داده می شود. با یک  میلیارد و 
500 میلیون تومان ودیعــه و ماهی 9 میلیون در 
یوسف آباد می توانید ســراغ واحدی 101 متری و 
دوخوابه بروید. ساختمان سال 1393 ساخته شده 
و آسانسور، انباری و پارکینگ دارد و دسترسی آن 
خوب به حســاب می آید و پرنور است. با ماهی 21 
میلیون تومان در یوســف آباد می شود خانه ای 80 
متری را اجاره کرد. البته به شرطی که بتوانید همان 
اول کار 600 میلیون تومان هم ودیعه بپردازید. این 
خانه سال 1392 ساخته شــده و امکاناتش کامل 
اســت. گزینه بعدی واحدی 85 متری و دوخوابه 
و 18 سال ساخت است که با 400 میلیون تومان 
ودیعه اجاره داده می شود. برای سکونت در چنین 
خانه ای باید ماهی 20 میلیون تومان پول بدهید. 
واحدی که آگهی شده در طبقه دوم قرار گرفته و 

آسانسور ندارد اما دارای پارکینگ و انباری است.

کریمخان؛حداقلاجارههشتمیلیون
اگر بخواهیــد خانــه ای 60 متــری در خیابان 

کریمخان اجاره کنید که ســال 1398 ساخته 
شده باشــد، به 23 میلیون اجاره و ودیعه 300 
میلیون تومانی نیاز دارید. این واحد مســکونی 
یک خوابه بوده و در طبقه اول قرار گرفته و دارای 
آسانســور، انباری و پارکینگ اســت و معماری 
داخلی شــیکی دارد و پرنور به حساب می آید. با 
700 میلیون تومان ودیعه و ماهی هشت میلیون 
تومان می توانید ســراغ واحــدی 90 متری در 
این خیابان بروید که ســال 1380 ساخته شده 
و دوخوابه است و آسانســور و پارکینگ ندارد و 
تنها از انباری بهره برده است. واحدی که حرفش 
را می زنیــم در اواخــر دهه 90 مورد بازســازی 
قرار گرفته. در بهجت آباد بــرای رهن خانه 106 
متری که سال 1381 ساخته شــده و دوخوابه 
اســت به یک میلیارد و 200 میلیون تومان پول 
نیاز خواهید داشــت. این خانــه در طبقه هفتم 
ساختمانی 10 طبقه قرار گرفته و دارای آسانسور، 
پارکینگ و انباری اســت و دسترسی آسانی به 
ایستگاه مترو دارد. گزینه دیگر در همان حوالی 
100 متری و دوخوابه و هفت سال ساخت است و 
با 300 میلیون تومان ودیعه و ماهی 38 میلیون 
تومان می توانید آن را اجــاره کنید. خانه ای که 
حرفش را می زنیم،  در طبقه چهارم ســاختمانی 
پنج طبقه قرار گرفته و دارای آسانسور، انباری و 

پارکینگ و نور خوب و بالکن است.

ولیعصر؛حداقلاجارههشتمیلیون
محله ولیعصر و بلوار کشاورز، محبوبیت خود را از 
شــهرتش می گیرد. در این محله هم شما درگیر 
شــلوغی خواهید بود اما به هر حال، دسترســی 
آسانش باعث شده تا محبوبیت آن بالا باشد. برای 
اجاره خانه 70 متری که سال 1380 ساخته شده 
و دوخوابه اســت، باید 700 میلیون تومان ودیعه 
بپردازید و ماهی شــش میلیون تومان هم اجاره 
پرداخت کنید. این خانه در طبقه سوم ساختمانی 
ســه طبقه قرار گرفته و فاقد آسانســور و انباری 
اســت اما پارکینگ دارد. با 400 میلیون تومان 
ودیعه و ماهی هشــت میلیون تومــان می توانید 
ســراغ واحدی 80 متری بروید که سال 1371 
ساخته شده و دوخوابه اســت. این خانه در طبقه 
چهارم ســاختمانی چهارطبقه قرار گرفته و فاقد 
آسانسور، انباری و پارکینگ است. خانه بازسازی 
نشده و چندان تمیز نیست. اگر ماهی 18 میلیون 
تومان داشته باشید و بتوانید 200 میلیون تومان 
هم ودیعه بپردازید، می توانید سراغ خانه ای بروید 
که 70 متری و یک خوابه اســت و 22 سال قبل 
ساخته شــده. این خانه در طبقه دوم ساختمانی 
چهارطبقه قرار گرفته و پارکینــگ دارد اما فاقد 

آسانسور و انباری است.

جاذبه فراوان 
منطقه شش

محلاتیکهطبقهمتوسط،مشتاق
اجارهكردنخانهدرآنهاهستند

گروه بازار| منطقه شش، بخشی از مهم ترین ســاختمان های اداری پایتخت را در خود جای داده 
است. تعدادی از محله های این منطقه در سه ســال گذشته، موردتوجه طبقه متوسط قرار گرفته 
است. توجه به مرکز شهر تهران، دلایل متفاوتی دارد. یکی از آنها دسترسی راحت به محل کار است. 
در کنار آن وجود بی آر تی، مترو و اتوبوس و ...، باعث شده تا ساکنان بتوانند بدون نیاز به داشتن 
خودروي شخصی، خود را به اکثر نقاط شهر برســانند. از طرف دیگر، وجود کافه ها، رستوران ها و 
گالری ها که این روزها به تعداد زیادي در این منطقه یافت مي شــوند، باعث محبوبیت بیشتر این 
منطقه شده است. معماری محله ها و خانه ها، شــما را یاد دهه 50 می اندازد و هنوز بافت قدیمی 

منطقه، حفظ شده است.

مدیر عامل شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب تشریح کرد؛
ترسیم افق تولید ٣ میلیون و ٢٨٠ هزار بشکه نفت

اهواز - سید رحمان محمدی:  علیرضا دانشی، مدیرعامل 
شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب با حضور در ویژه برنامه 
سرزمین فرصت ها به تشریح اقدامات و فعالیت های صورت 
گرفته در این شرکت طی دوره خدمت دولت سیزدهم پرداخت 
و اظهار کرد: بدون شک مسیر عزت، اقتدار و افتخار کشور از 
رهگذر علمی سازی می گذرد، صنعت نفت نیز پس از گذشت 
انقلاب اسلامی در مسیر علمی شدن گام های بلندی برداشته 
است.   مدیرعامل شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب با اشاره به 
طراحی، ساخت و تکمیل دانش فنی مته های حفاری در جهاد 
دانشگاهی، عنوان کرد: ساخت مته های PVC توسط مجموعه 
جهاد دانشگاهی شهر اهواز، سند افتخاری بر تحقق اهداف سند 
چشم انداز و برنامه هفتم توسعه است. دانشی بیان کرد: به گفته 
یکی از کارشناسانی که در حوزه ساخت مته های حفاری جهاد 
دانشگاهی فعالیت می کرد؛ هنگامی که برای ارائه این دستاورد 
رفته  دیگری  به کشور  ها  نمایشگاه  از  یکی  در  آن  عرضه  و 
بودند، هیئتی متشکل از کارشناسان آمریکایی برای بازدید از 
نمایشگاه در محل حاضر شد، زمانی که اطلاعات مته حفاری را 
از کارشناسان ما دریافت کردند، تمام قامت در مقابل توانمندی 

متخصصان داخلی جمهوری اسلامی سر تعظیم فرود آوردند.

برگزاری همایش آموزشی ترویجی و معرفی سبد 
محصولات کودی در گلستان

گرگان-فیروزه سادات یعقوبی: سید صمد ضیائی مدیر 
شرکت خدمات حمایتی کشاورزی استان , هفتم شهریور ماه در 
و معرفی سبد محصولات کودی که  ترویجی  آموزشی  همایش 
به میزبانی گلستان برگزار شد، گفت: در این همایش دو شرکت 
از استان گلستان و ۱۸ شرکت از استان های تهران، آذر بایجان، 
ها حضور  استان  دیگر  و  و..  اصفهان  مازندران،  خراسان رضوی، 
داشتند و کودهای تولیدی خود را در معرض نمایش کارگزاران 
و کشاورزان قراردادند .وی افزود: این همایش به عنوان نمایشگاه 
سبدهای کودی کشور محسوب می شود و کشاورزان باید در کنار 
کودهای یارانه ای از کودهای غیر یارانه ای هم استفاده کنند زیرا 
به تنهای نمی توان به کودهای یارانه ای اکتفا کرد.وی گفت: آب و 
خاک دو مورد از منابع ارزشمند ما محسوب می شوند و لازم است 
در کنار کودهای شیمیایی به دنبال استفاده از کودهای سبز، آلی 
، بیولوژیک و دیگر کودها باشیم تا منابع آب و خاک حفظ شود و 
به آبهای زیرزمینی زمینی خسارت کودی وارد نشود .وی با اشاره به 
اینکه شرکت خدمات حمایتی صد درصد دولتی است، بیان کرد: 
عمده فعالیت آن توسط بخش خصوصی و حدود ۲۰ درصد توسط 
تعاونی های تولیدی آن هم از لحاظ توزیع کود انجام می شود.ضیائی 
ادامه داد: در گلستان حدود ۷۰ کارگزاری در بخش خصوصی و 
حدود ۶۳ تعاونی تولیدی در ۱۴ شهرستان فعالیت دارند و شرکت 
خدمات حمایتی کشاورزی نماینده کارگزاران است.وی با اشاره به 
اینکه گلستان، استان گندم بنیان شناخته شده، گفت: حدود ۹ تا 
۱۱ درصد گندم کشور توسط استان گلستان تولید می شود، یعنی 
حدود ۳۶ روز نان مردم کشور را این استان تامین می کند.وی 
اضافه کرد :برای تولید ۵/۱ تن گندم، بیش از۱۰۰ هزارتن کلزا،۳۰۰ 
هزارتن جو در مجموع بالای دویست و پنجاه هزارتن کود های 
یارانه ای و غیر یارانه ای نیاز داریم برای این که تولید خوبی در 

استان داشته باشیم.

افتتاح ۶۴ پروژه با اعتبار ٣٣هزار میلیارد ریال در 
شهرستان شهریار بمناسبت هفته دولت

شهریار – نرگس اصلانی:  
شهریار  شهرستان  فرماندار 
از افتتاح  ۶۴ پروژه عمرانی، 
اقتصادی، آموزشی، خدماتی، 
و   کشاورزی  بهداشتی، 
اعتبار ۳۳هزار میلیارد ریال بمناسبت هفته دولت  با  ورزشی 
فرماندار  فاتحی نژاد  علیرضا  داد.   خبر  شهریار  شهرستان  در 
در  جمعه  نماز  خطبه های  از  پیش  سخنرانی  در  شهرستان 
مصلی امام خمینی)ره( بمناسبت گرامیداشت هفته دولت اظهار 
کرد: هفته دولت فرصتی برای تبیین خدمات دولت و تنویر 
افکار عمومی در برابر توطئه های دشمنان است و  در این بین 
نقش رسانه ها بسیار ارزشمند است. وی افزود: طی سه سال 
گذشته خدمات گسترده ای در شهرستان شهریار انجام شده و 
دستگاه های اجرایی و خدمات رسان در طول سال مشغول به 
خدمت رسانی هستند و طی هفته دولت نیز برخی پروژه ها به 
همین مناسبت، مورد بهره برداری قرار خواهد گرفت.  فرماندار 
شهریار با اشاره به اینکه پس از اتمام ماه صفر پروژه های قابل 
بهره برداری شهرستان با حضور مسئولان استانی افتتاح خواهد 
شد افزود: علی رغم همه مسائل و مشکلات امسال شاهد افزایش 
چشمگیر اعتبارات هستیم و ۶۴ پروژه با اعتباری بیش از ۳ 
هزار و ۳۰۰ میلیارد تومان پروژه  در حوزه های مختلف مورد 
بهره برداری قرار خواهد گرفت. وی با بیان اینکه این پروژه ها 
عدالت محور، متنوع و زیرساختی هستند افزود: در راستای حل 
کمبود سرانه آموزشی، هفت پروژه آموزشی با اعتبار بیش از ۱۳۶ 
میلیارد تومان افتتاح خواهد شد و این امر به عدالت آموزشی 
در مناطق مختلف کمک خواهد کرد.  فاتحی نژاد ادامه داد: در 
راستای افزایش سرانه ورزشی تفریحی، ۱۳ پروژه ورزشی در 
سطح شهرستان مورد بهره برداری قرار خواهد گرفت که کمک 
شایانی به حوزه ورزشی خواهد کرد و در حوزه فضای سبز و 
افتتاح خواهد  اعتبار ۳۸ میلیارد تومان  با  نیز ۳ پروژه  پارک 
شد. وی افزود: در بخش درمان ۲ مرکز اورژانس با اعتبار ۴۵ 
میلیارد ریال و در حوزه کشاورزی نیز ۴ پروژه شامل دو واحد 
پرورش قارچ و طرح های آبیاری نوین با اعتبار ۳۹ میلیارد تومان 
بهره برداری خواهد شد. فرماندار شهریار با بیان اینکه در شهرک 
صنعتی شهید سلیمانی ۱۳ طرح با اعتبار ۲ هزار و ۶۰۰ میلیارد 
تومان مورد بهره برداری قرار خواهد گرفت که اثر مطلوبی در 
حوزه اشتغالزایی خواهد داشت، گفت: در حوزه روستایی و بخش 
مرکزی و جوقین نیز اقدامات گسترده ای صورت گرفته است و 
شاهد رشد خدمات متوازن در سطح روستاها خواهیم بود. وی 
افزود: در روستاهای شهرستان نیز شاهد اقدامات و پروژه های 
خوبی از جمله افتتاح ساختمان کارآفرین روستای سقرچین، 
احداث و باز سازی چندین زمین چمن مصنوعی و پارک در 
الورد،  بالا،  دهشاد  بالا،  آباد  کردامیر،رضی  یبارک،  روستاهای 
احداث اتاق مانیتورینگ و چاه آب شرب در روستای یوسف آباد 
صیرفی و بسیاری از پروژه های دیگر در هر دو بخش مرکزی 
و جوقین هستیم. وی درخصوص پیگیری حل دیگر مسائل 
شهرستان نیز گفت: آب شرب و انتقال آب از تصفیه خانه شماره 
۶ تهران، مترو، تعریض محور چیتگر و آرامستان بزرگ شهرستان 
در منطقه اعتمادیه از دیگر مسائلی است که در حال پیگیری 
ویژه است تا بتوانیم مشکلات و مسائل شهرستان را مرتفع کنیم. 
فرماندار شهریار در پایان با بیان اینکه امروز در دولت وفاق ملی 
راه خدمت و تلاش برای توسعه و پیشرفت کشور تداوم دارد، 
خاطر نشان کرد: امروز دولت چهاردهم نیز، با انگیزه و با تکیه بر 
آرای عمومی و حمایت های رهبری، کسوت خدمتگذاری را به 
تن کرده و بر همه ارکان و دستگاه ها تکلیف است تا با کمک به 
دولت وفاق ملی در مسیر خدمت رسانی به مردم، گامی مهم در 

رسیدن به اهداف سند هفتم توسعه برداشته شود.

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان مرکزی:
جابه جایی بیش از ٢٠ هزار نفر زائر اربعین توسط 

ناوگان حمل و نقل مسافری مرکزی
امیدی:   فرناز  اراک- 
و  حمل  و  راهداری  مدیرکل 
نقل جاده ای استان مرکزی از 
زائرانی  از  بازگشت ۶۰ درصد 
نقل  و  حمل  ناوگان  با  که 
مسافری استان به عتبات عالیات سفر کرده بودند خبر داد. مهرداد 
جهانی مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان مرکزی در 
ابتدای طرح  از  پایانه مرزی برکت مهران گفت:  از  تلفنی  تماس 
اربعین امسال، ۱۲ هزار و ۸۳۹ نفر زائر توسط ناوگان حمل و نقل 
مسافری استان از شهرستانهای تابعه به سمت پایانه های مرزی غرب 
کشور اعزام شده اند که از این تعداد، تاکنون هفت هزار و ۶۶۵ زائر 
با همت رانندگان ناوگان حمل و نقل مسافری به استان بازگشته اند. 
وی مجموع جابه جایی زوار از مبدأ استان به مرز و از مرز به مقصد 
استان را برابر با ۲۰ هزار و ۵۰۴ نفر عنوان کرد و افزود: این تعداد 
زائر توسط ۸۷۸ دستگاه ناوگان حمل و نقل جاده ای جابه جا شده اند 
که نشان از تلاش مستمر و بی وقفه جامعه رانندگان و شرکت های 
مسافربری استان دارد. مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای 
استان مرکزی با اشاره به تأمین ناوگان مورد نیاز اظهار داشت: از 
چهارم شهریور تا ساعت ۱۲:۰۰ ظهر امروز، ۱۲ دستگاه اتوبوس 
اراک و دلیجان راهی شده اند و در حال حاضر  از مهران بسمت 
۲۰ دستگاه اتوبوس در پایانه برکت آماده بازگرداندن زوار به استان 
هستند. جهانی خاطرنشان کرد: پرسنل و اکیپ های اعزامی اداره کل 
راهداری و حمل و نقل جاده ای استان مرکزی به مهران نیز بصورت 
شبانه روزی در سکوی استان در پایانه برکت حضور دارند تا اقدامات 

لازم برای تسریع و تسهیل در بازگشت زائران را به عمل آورند.

معاون راهداری اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان مرکزی:
شهرستان  راهداری  پروژه های  از  بهره برداری 

آشتیان با اعتبار ۶۱٠ میلیارد ریال
امیدی:   فرناز  اراک- 
دولت  هفته  با  همزمان 
پروژه های راهداری شهرستان 
آشتیان با اعتبار ۶۱۰ میلیارد 
ریال به بهره برداری رسید. به 
گزارش روابط عمومی اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای 
استان مرکزی،  طی مراسمی با حضور استاندار مرکزی و هیئت 
همراه، نماینده مردم شهرستانهای آشتیان تفرش و فراهان در 
معاون  آشتیان،  شهرستان  فرماندار  اسلامی،  شورای  مجلس 
راهداری این اداره کل و تنی چند از مسئولین استانی و شهرستانی، 
پروژه های راهداری شهرستان آشتیان به بهره برداری رسید. محمد 
هادی نوروزی معاون راهداری اداره کل راهداری و حمل و نقل 
جاده ای استان مرکزی در این آیین گفت: یکی از وظایف راهداری 
نگهداری از راه های موجود و ارتقای کیفیت سطح رویه آسفالت و 
همچنین افزایش رضایتمندی مردم است. وی افزود: در همین 
راستا پروژه های مختلفی اعم از اجرای انواع روکش آسفالت، احداث 
و به روزرسانی روشنایی، خط کشی جاده ها، رفع نقاط حادثه خیز و 
مستعد حادثه و... از ابتدای سال جاری در استان آغاز به کار کرده 
و پیشرفت های مناسبی نیز داشته است.معاون راهداری اداره کل 
راهداری و حمل و نقل جاده ای استان مرکزی ادامه داد: امروز نیز 
همزمان با ایام هفته دولت سه پروژه روکش آسفالت جمعا با اعتبار 
۶۱۰ میلیارد ریال در شهرستان آشتیان به بهره برداری رسید. 
نوروزی یادآور شد: این پروژه ها شامل روکش آسفالت محورهای 
آشتیان - حاتم آباد و آشتیان - سیاوشان جمعا به طول ۲۶ کیلومتر 
با اعتباری به مبلغ ۴۶۰ میلیارد ریال و همچنین لکه گیری هندسی 
و روکش آسفالت محور آشتیان - راهجرد به طول پنج کیلومتر با 

اعتبار ۱۵۰ میلیارد ریال است که به بهره برداری رسید.

خبر
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اُکالا گزارش ســالانه 140۲ خود را منتشــر کرد. این مارکت پلیس در ابتدای گزارش 
ســالانه اش اعلام کرده که سال گذشــته روی فعالیت هایی مانند لجستیک، پشتیبانی 
مشتریان و سرعت ارســال سفارش ها تمرکز داشته اســت. اُکالا از سال 13۹6 به عنوان 
بخشی از گروه صنعتی گلرنگ در بازار کالاهای تندمصرف سوپرمارکتی با ارائه خدمات 

مارکت پلیس، آغاز به کار کرده است.
اُکالا در ابتدای این گزارش، آماری کلی از اتفاقات سال 140۲ داده است. در این آمار اُکالا 
ادعا کرده که رکورد خرید کالاهای سوپرمارکتی در بازارگاه اُکالا شکسته شده است. بر 
اساس این آمار اُکالا توانسته در یک روز بیش از ۷54 هزار کالا را به فروش برساند و 1۲۷ 
هزار سفارش را ثبت کند. به عبارتی اکُالا در یک ساعت بیش از 11 هزار ثبت سفارش داشته 
است. این پلتفرم همچنین اعلام کرده که در یک ساعت۲/۲میلیون کاربر از وب سایت اکُالا 
بازدید کرده اند. آمار ارائه شده در گزارش سال 140۲ اکُالا سه شهر تهران، شیراز و اصفهان 
را به عنوان شهرهایی که بیشترین میزان افزایش تعداد سفارش را در سال 140۲ داشته اند 
نشان می دهد. آمار اُکالا نشان می دهد خرید آنلاین کالای ســوپرمارکتی هنوز هم در 
کلان شهرها بیشتر از شهرهای کوچک طرفدار دارد. همچنین اُکالا در گزارش سالانه اش 
قید کرده که هر مشتری به طور متوسط با استفاده از اکُالا ۲3 ساعت در زمان و 33 کیلومتر 

در مسافت صرفه جویی کرده است. 
ازجمله نکات قابل توجه در پلتفرم اکُالا ارسال رایگان محصولات است. اکُالا اعلام کرده که 
مشتریان این پلتفرم به طور میانگین در نیمه دوم سال 140۲ با حذف هزینه ارسال کالا 
توانسته اند تا 18۷ هزار تومان سود کنند. امکان سفارش نان نیز از خدمات تازه ای است که 

اُکالا در سال 140۲ به خدماتش اضافه کرده است.

مدیرعامل آچاره: یک درصد بازار خدمات در 
اختیار آچاره است

سهم خدمات آنلاین از کل خدمات منزل هر چند هنوز به 10 درصد نیز نرسیده است 
و طبق آنچه یکی از پلتفرم های آنلاین ارائه خدمات آنلاین منزل اعلام کرده اســت در 
حدود 6 درصد اســت اما واقعیت آن است که در بســیاری از مناطق بخصوص مناطق 
شهری مدل ارائه سرویس را متحول کرده اســت. به گزارش سایت پیوست مدیرعامل 
آچاره باور دارد در سال های آینده بخش بزرگی از بازار خدمات سنتی به سمت خدمات 
آنلاین می روند. حامد تاج الدین معتقد است با اینکه سهم از بازار پلتفرم های ارائه دهنده 
خدمات آنلاین در حال حاضر به طور دقیق مشخص نیســت اما از نظر او آچاره سهم 

زیادی از این بازار دارد.
تاج الدین در گفت وگویی با این ســایت گفته اولا باید در نظر داشــت که پاسخ به این 
سوال مبتنی بر تخمین اســت و نمی توان عدد دقیقی را با اطمینان ارائه داد. هر کسی 
که ادعا کند می تواند در این مورد عدد واقعی را بیان کند، ادعایش صحیح نیست. دلیل 
آن هم این است که این آمار پویا است و ممکن است هر روز تغییر کند بنابراین تعریف 
و شناسایی ســهم بازار در طول زمان تغییر می کند و نیازمند تحقیقات بازار به روش 

اصولی است. 
با در نظر گرفتن این نکته، یکی از ابزارهایی که می تواند آمار بی طرفانه ای به ما بدهد و 
 interest کم هزینه تر از تحقیقات بازار اصولی به شمار می رود، گوگل است. در بخش
over time گوگل، آچاره در یک بازه زمانی طولانی از نظر تعداد سفارش ها 1۲ برابر 
بزرگ تر از نزدیک ترین رقیب خود و 50 برابر بزرگ تر از برخی دیگر از رقبا است. علاوه بر 
این، آچاره در برخی از بازارهای هدف عمودی )vertical( نیز رقبایی دارد که نسبت 
آنها به آچاره در آن بازار خاص 1 به 30 است. البته آچاره تنها در یک بازار هدف عمودی 

فعالیت نمی کند و در دسته بندی بزرگ تری مشغول به فعالیت است.
در رابطه با تخمین بازار کلی برآورد ما این اســت که 500 میلیون ســفارش در حوزه 
خدمات وجود دارد و ما در حال حاضر سالانه یک میلیون سفارش انجام شده داریم که 
یعنی نسبت ما 1 به 500 و معادل0/۲ درصد از کل بازار خدمات است. البته همه این بازار 
خدمات دسترس پذیر نیستند که بتوانیم آن را به فضای دیجیتال منتقل کنیم. احتمالًا 

تعداد دسترس پذیر آن 100 میلیون است و ما یک درصد از آن را در اختیار داریم.

پلتفرم گلرنگ، توان رقابت با اسنپ را دارد؟
      خبر کوتاه

خبر داغ در اکوسیستم استارتاپی می خواهید؟ بهتر است سری 
به توئیتر بزنید! مدیرعامل اسنپ دکتر استعفا داده و اختلافات 
کسب وکاری اش را به کف توئیتر کشانده. گلرخ داوران که برخی ها 
او را با عنوان خانم دکتر داوران می شناسند با انتشار یک پست در 
توئیتر که تصویری از ابلاغیه سامانه ثنا بوده اعلام کرده دیگر در 
اسنپ دکتر مدیرعامل نیست و هیچ مسئولیتی ندارد. نوع اعلام 
استعفا اما محل بحث و جدل شده است و تفسیرهای گوناگونی 
درباره چرایی این استعفای بحث برانگیز در اکوسیستم استارتاپی 

در گرفته است.
عده اي می گویند احتمالا با استعفای داوران مخالفت شده و گروه 
اسنپ اصرار داشته که او مسئولیت های حقوقی خود را باید دنبال 
کند که داوران دست به چنین کاری زده است. سر اصلی حملات 
در شبکه های اجتماعی متوجه غیرحرفه ای بودن این شکل از 
پایان رابطه کاری از طرف کسی است که تا همین چند وقت پیش 
خود را مدیرعامل کســب وکاری که پیش رو و تحول آفرین در 

صنعت سلامت آنلاین است معرفی می کرد.
اسنپ دکتر یکی از ونچرها یا زیرمجموعه های گروه بزرگ اسنپ 
است. گروهی که می توان آن را بزرگترین و موفق ترین مجموعه 
استارتاپی کشور دانست. بازیگر شــماره یک بازار تاکسی های 
اینترنتی، بازیگر قدرتمند و احتمالا باز هم شماره یک سفارش 
آنلاین سوپرمارکتی، بازیگر تقریبا بلامنازع بازار سفارش آنلاین 
غذا و در کل شماره یک تجارت الکترونیک ایران.  اسنپ در 5-4 

سال گذشته ســرمایه گذاری زیادی را برای گرفتن بازار آنلاین 
سلامت ازجمله در حوزه ویزیت آنلاین و به خصوص فروش آنلاین 
دارو شروع کرده که حالا با استعفای داوران وارد فاز جدیدی شده 
است. کسب وکار سلامتی که زیر برند اسنپ دکتر فعالیت می کرد 
و روزگاری مسعود تاج فرد راهبر آن بود. اما وقتی نزدیک به یک 
سال پیش تاج فرد از این استارتاپ جدا شد آن هم بی سروصدا، 
گلرخ داوران شد رخ اسنپ دکتر. چهره ای که بیشتر از اینکه درباره 
مباحث کسب وکاری و برنامه های رشد درحوزه سلامت صحبت 
کند از عدم همراهی دولت با حوزه سلامت الکترونیک می گفت. 
اما کم بودن تعداد بنیان گذاران زن از یک سو و علاقه داوران به 
حضور در رسانه ها از سوی دیگر باعث شد تا او به یکی از چهره های 
نسبتا شناخته شده گروه اسنپ تبدیل شود. آن هم در بخشی از 

این گروه که هنوز خروجی ملمومسی از خود نشان نداده است.
حالا استعفای داوران و نحوه قضاوت آن در فضای مجازی، چهره 
جدیدی از او به نمایش گذاشته است. بسیاری او را با ناپختگی 
و آماده نبــودن برای حضور بــه عنوان مدیر ارشــد در یکی از 
استارتاپ های کشور قضاوت کرده اند عده ای هم البته گفته اند 
احتمالا پشت پرده چیزهایی هست که ما نمی دانیم و فشاری روی 
او بوده که در نهایت کار را به کف توئیتر و شبکه هاي اجتماعی 
کشانده است. اسنپ فعلا به این استعفای بحث برانگیز و حواشی 

توئیتری آن واکنشی نشان نداده است.
گروه اســنپ از معدود گروه های اســتارتاپی در ایران است که 

از بدو تاسیس چندان قائم به شــخص نبوده و این برندهای آن 
بوده که کار کرده و تصمیم های کلان آن در ســطحی فراتر از 
مدیرعامل های زیرمجموعه ها گرفته شده است. گروهی که بیش 
از 50 میلیون ایرانی هر روز از خدمات مختلف آن در حوزه حمل 
و نقل و غذا و گردشگری و مالی و ... استفاده می کنند و معمولا با 
اتفاقاتی از این دست چندان دستخوش تغییر یا حاشیه نمی شود.

موضوع دیگری که استعفای گلرخ به میان کشید همان رابطه 
پیچیده استارتاپ ها و توئیتر اســت که روزبه روز پیچیده تر هم 
می شود. مدت هاست که متخصصان روابط عمومی اصرار دارند 

که توئیتر جای استارتاپ ها و کســب وکارها نیست و باید آن را 
به بحث های سیاسی و اجتماعی واگذاشت. میدان بازی ای که 
استارتاپ ها هروقت آن را برای پاسخگویی یا عرض اندام انتخاب 
کرده اند در نهایت باخته اند. تجربه تلخ حضور استارتاپ هایی چون 
دیجی کالا در توئیتر که خســارت زیادی را به برند آن وارد کرد 
هنوز در اذهان اهالی اکوسیستم باقی مانده. از همین روست که 
بسیاری به داوران خرده می گیرند که هرچقدر فشار و گرفتاری 
هم در رابطه کاری اش با مدیران ارشد گروه اسنپ نداشته باشد 

مسائل کسب وکارش را در توئیتر روی داریه می ریخته!

استعفای عجیب گلرخ
 خانم دکتر داوران، این دیگر چه کاری بود؟!

      ویژه

شرکت سرمایه گذاری جسورانه گروه مالی پاسارگاد با نام »شبکه 
نوآوری، ارزش آفرینی و ســرمایه گذاری ایرانی« )شناسا( بیانیه 
جدید خط مشی ســرمایه گذاری خود را منتشر و در یک نشست 

خبری از آن رونمایی کرد.
در ابتدای این نشســت حســین نظربلند، مدیرعامل شناســا، 
خلاصه ای از عملکرد دوازده  ساله شناسا ارائه داد. او بیان کرد: »ما 
در این سال ها روی بیش از 150 استارتاپ سرمایه گذاری کرده ایم 
که 3۲ اســتارتاپ در حوزه شــتاب دهی بوده و 3۹ استارتاپ در 
خود شناسا حضور دارند. از این 150 سرمایه گذاری ۲4 پروژه با 

هم سرمایه گذار انجام شده است.«
به گزارش هفته نامه کارنگ، شناسا از تعدادی زیرمجموعه تشکیل 
شده است. تریگ آپ شــتاب دهنده عمومی مجموعه، تریگیت 
شــتاب دهنده آنلاین، بلیدزآپ شــتاب دهنده تخصصی حوزه 
ساختمان و اولین شتاب دهنده تخصصی مجموعه شناسا، چینووا 
استارتاپ استودیوی فناوری بلاکچین، اینوستوران بستر تأمین 
مالی جمعی کسب وکارها و ســینرژی که این نشست در محل 

آن برگزار شد، بستر هم اندیشــی و هم افزایی فعالان اکوسیستم 
نوآوری هستند. این زیربرندها از مرحله کشت تا IPO استارتاپ ها 

را دربرمی گیرند.
در ادامه جلســه ســید حمیدرضا علــوی، از اعضــای کمیته 
سرمایه گذاری، درباره انگیزه برگزاری این جلسه و انتشار بیانیه 
صحبت کرد. او معتقد اســت در این فضا به شــفافیت در آمار و 
ارقام نیاز داریم و انتشــار بیانیه خط مشی سرمایه گذاری شرکت 
شناسا را حرکتی برای شروع این شفاف سازی خواند. در این بیانیه 

رویکردهای جدید سرمایه گذاری شرکت شناسا آمده است.
رشد و گسترش زیربرندهای اعلام شده جزو رویکرد جدید توسعه 
نهادی این شرکت هستند. رویکرد دوم سرمایه گذاری جسورانه 
است. به گفته علوی، شناسا قصد دارد از مبلغ پنج میلیارد تومان تا 

یک میلیون دلار در این حوزه سرمایه گذاری کند.
او در ادامه با اشاره به تابلوی نوآفرین، بخشــی از فرابورس که با 
هدف تأمین مالی بازار ســرمایه راه اندازی شده است، خلأ کمک 
به کسب وکارها برای رسیدن به این تابلو را انگیزه ایجاد سرویس 

سرمایه گذاری قبل از IPO اعلام کرد. هدف شناسا در این بخش 
سرمایه گذاری تا ســه میلیون دلار روی کسب وکارهای مختلف 
است. مدیرعامل شناسا خروجی این شرکت در این دوازده سال 

فعالیت را حدود دویست میلیارد تومان اعلام کرد. او دلیل اصلی 
نتیجه نگرفتن سرمایه گذاری خطرپذیر در این اکوسیستم را وارد 
نشدن پول جدید دانست. با این  حال نظربلند معتقد است در یک 
سال گذشته قفلی که روی اکوسیستم بوده، به ویژه به کمک قانون 
جدید دانش بنیان ها برداشته شده و پیش بینی کرد که در یک سال 

آینده منابع بیشتری وارد اکوسیستم نوآوری شود.
در ادامه ســید حمیدرضا علوی بیان کرد که از ابتدای تأسیس 
شناســا تا به امروز هجده میلیون دلار سرمایه گذاری انجام شده 
و حجم سرمایه گذاری تا پایان ســال 1403 به سی میلیون دلار 
خواهد رسید. همچنین در حوزه فین تک فناپ و چینووا به عنوان 
بازوان اصلی شناســا فعالیت می کنند و باقی زیربرندها در جایی 
وارد می شوند که نقش مکمل ایفا کنند. البته نظربلند رقابت بین 
شرکت ها را منطقی دانست اما گفت این رقابت کنترل شده خواهد 
بود و تمرکز روی هم افزایی است. سلامت الکترونیک دیگر حوزه ای 
است که شناسا در آن فعالیت می کند و امسال اتفاقات جدیدی در 

اکوسیستم رقم خواهد زد.

شناسا: تا ۱۴۰۷ چهارده هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری خواهیم کرد
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   توئیت بازی
رجوع دوباره به نجوا

کامنت ها

سال 1397 سریال »نجوا« برای اولین بار روی آنتن شبکه یک 
رفت و مدتی است شبکه آی فیلم آن را بازپخش می کند. این 
سریال را ابراهیم شیبانی بر اساس فیلمنامه سعید شاهسواری 
کارگردانی کرد که داستانی چند لایه و تو در تو دارد. در خلاصه 
رسمی منتشر شــده سریال آمده  اســت: جلال شایان بعد از 
فارغ التحصیلی از دانشگاه، درکتاب فروشی استادش هرمزی 
کار می کند. تنها فرزند هرمزی دختری اســت به نام فروغ که 
مترجم آثار ادبی است. دیدارهایی که به واسطه کار جلال در 
کتاب فروشــی میان او و فروغ اتفاق می افتد، منجر به علاقه و 
تصمیم آنها به ازدواج می شود. فروغ به یک زندگی ساده و توأم 
با عشق راضی است اما جلال سرِ پُر سودایی دارد و... اما به طور 
خلاصه می توان گفت »نجوا« روایتگــر ماجرایی از دلدادگی 
یک شاعر به دختر استاد است و تفاوت آرمان های دو جوان در 
این سریال به تصویر کشیده می شود و در خلال این عاشقانه 
آرام، به رزق حلال، یتیم نوازی، مفاسد اقتصادی و آسیب های 
اجتماعی پرداخته می شود... سریال در زمان پخش قدر ندید 
اما خاص پسندها زبان به ستایش آن گشودند. سجاد افشاریان، 
پوریا رحیمی سام، الهام نامی، مســعود کرامتی، محمد علی 
نجفی، احمد حامد، ایوب آقاخانی، مجید نوروزی و ... از جمله 

بازیگران این سریال هستند.

  احمد رنجبر: »نجوا« قصــه ای روان دارد اما برای همراه 
شدن با آن و لذت بردن از سریال باید ذهنی آرام داشت. روایت 
سریال به گونه ای است که اگر یک یا چند قسمت را نبینیم، از 
دنیای آن به بیرون پرت می شویم. فارغ از این مسئله اما »نجوا« 
لحظات ناب احساسی و انســانی کم ندارد و مثل یک ملودی 

درون مخاطب را نشانه می گیرد.

  محمد صابری: روزی که به بهانه گفت وگو درباره »نجوا« 
به مســعود کرامتی زنگ زدم، وقتی ذوق و علاقه ام نسبت به 
سریال را دید، گفت میدانی چرا اینقدر دوستش داری؟ چون 
فیلمنامه اش را نخوانده بودی! »نجوا« برای او متنی درخشان 
بود که فکر می کرد در نســخه تصویری حقش ادا نشــده  اما 
خوش به حال ما که به اندازه همین نســخه تصویری، از لذت 

آن سهم داریم.

   آنالیز    رصد خانه

برنامه »انارستان« شبکه افق، با موضوع طب ســنتی روی آنتن می  رود. تخصص نداریم که 
قضاوت کنیم آیا برنامه اصولی است یا خیر. همینقدر می دانیم که طرفدارانی دارد و اطلاعات 
متنوعی به بیننده ها می دهد. »انارستان« سعی کرده چیدمانی زیبا داشته باشد اما چند روز 
پیش چشم  مان به یک کتری خورد که در تضاد با تفکر برنامه است. برنامه  سازان تلویزیون خود 
بهتر می دانند که استفاده از وسایل شیک، به معنای تجمل  گرایی و ترویج آن نیست. خیلی 
از مردم ولو آنها که بضاعت مالی ندارند، با هزینه  های معقول، وسایلی درخور برای خانه  شان 
جور می  کنند. وانگهی داریم از یک برنامه در رسانه ملی صحبت می  کنیم که ذره ای بی  ذوقی 
از آن پذیرفتنی نیست. سازندگان »انارستان« عجالتا یک کتری زیبا تهیه کنند تا هم زیبایی 

برنامه زیر سوال نرود و هم شان مخاطب حفظ شود.

مجید مولایی تهیه کننده سینما، تلویزیون و شــبکه خانگی مصاحبه ای مفصل با رسانه 
تصویری »آن« انجام داده و حرف هایی جالب زده است. او گفته: »دستمزد کارگردان بابت 
هر قسمت یک میلیارد تومان  اصلا وجود ندارد. امکان دارد که کارگردانی که هم تدوین 
می کند و هم فیلمنامه نوشته دستمزدش بالای یک میلیارد شود ولی برای هر قسمت اصلا 
نمی توانم قبول کنم.« این صحبت ها در واکنش به شایعات اخیر مبنی  بر دستمزد بالای 
برخی کارگردان ها بیان شــده. او همچنین عنوان کرده :» دو سال و نیم پیش هر قسمت 
ســریال »رهایم کن« نزدیک به 3 میلیارد تومان هزینه داشت. « مولایی در بخش دیگر 
گفت و گو، موفقیت پلتفرم ها را اتفاقی مهم دانسته است:» مردم ما دیگر محتوای شبکه های 

خارجی را نمی بیند و به جای اون ها جوکر می بیند، باید   اینگونه تجزیه و تحلیل کنیم.«

این شب ها که »قهرمان« از شبکه سه پخش می شود، یادمان آمد که مسابقات ورزشی تلویزیون 
در تسخیر مردان است و توجهی به زنان نمی شود. از محدودیت ها خبر داریم اما با تدبیر می  توان 
فرصتی برای رقابت بانوان در مسابقات ورزشی فراهم کرد. پیش  تر »عصر جدید« عرصه حضور 
دختران و زنان شده بود و حتی »شوتبال« به شــکلی دیگر این کار را انجام می  داد. در دوران 
مدیریت فعلی اما از محصولاتی چون »عصر جدید« خبری نیست؛ چه برسد به دادن میدان به 
بانوان. حالا »قهرمان« می تواند بخشی جنبی برای نمایش توانمندی زنان ورزشکار داشته باشد. 
مدیران تلویزیون از تجربه »عصر جدید« و »شوتبال« بهره ببرند و بدانند میدان دادن به بانوان 
هم توجه به استعداد بخش زیادی از جامعه است و هم بر جذابیت مسابقات افزوده می شود. ضمنا 

تجربه پخش بازی های بانوان در المپیک و پار المپیک آدرس خوب دیگری است.

بی سلیقگی روز      کتری انارستان را عوض کنید

واکنش روز      رد دستمزد یک میلیارد تومانی

بی  مهری روز      مسابقاتی که صرفا مردانه است

هفته پیش گزارشی نوشتیم 
و به تفصیل شرح دادیم چرا 
سریال جدید فیلم نت یعنی 

»داریوش« موج ایجاد نکرده. 
حالا و برای تکمیل آن مطلب، 
نقد یک رسانه بر این سریال را 

مرور می کنیم.

 »آبی روشن« دومین فیلم بلند بابک خواجه پاشا است که آن را بعد از »در آغوش درخت« ساخت. با این 
حال زودتر اکران شد و حالا هم به اکران آنلاین رسیده. با این حساب خواجه پاشا همزمان یک فیلم بر اکران 
سینما و یک فیلم بر اکران آنلاین دارد! »آبی روشن« داستان زندگی حاج یونس، مردی صاحب نام، محترم 
و ثروتمند است که قصد دارد فیروزه کمیاب معدن خود را به بارگاه امام رضا )ع( برساند. در روستای حاج 
یونس اما اتفاقاتی رخ می دهد که ذره ذره چشم او را به دنیایی تازه تر باز می کند. فیلمنامه »آبی روشن« را 
امیر ابیلی و داوود گنجوی به طور مشترک نوشته اند که پس از رونمایی در جشنواره چهل و دوم فیلم فجر، 
از سوی برخی کارشناسان عنوان ملودرام مذهبی لقب گرفت. این یعنی با اثری مواجه هستیم که علاوه 
بر روایت داستانی از دل چند زندگی، رنگ و بوی مذهبی دارد. »آبی روشن« فیلمی است که موضوعات 
مذهبی-اعتقادی را سیر روایت خود، جا نمایی کرده. به همین خاطر است که فیلمنامه نویسان، سهمی زیاد 

به قصه های فرعی مثل ماجرای سرباز و قاچاقچی و ... اختصاص داده اند. 
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سعید فتحی روشن میزبان برنامه 
»عمارت« که براساس شعبده پیش 
می رود، به خبرنگار مهر گفت: این 

برنامه و مجموعه ای که به زودی 
از شبکه سه می بینیم با شکل و 
فرمی که ساخته شده، هیچگاه 

در تلویزیون نبوده است. انتخاب 
مهمانان یعنی ملیکا زارعی، لیلا 
اوتادی، وحید شمسایی و پژمان 
بازغی براساس انتخاب اتاق فکر 

بوده است. 

شبکه تماشا اعلام کرده است طبق 
نظرسنجی انجام شده برای انتخاب 

جایگزین سریال های شرقی، از 
میان مجموعه های تلویزیونی اعلام 

شده، سریال »افسانه خورشید و 
ماه« با اخذ ۲۶ هزار رای حائز ۴۹ 
درصد آرا و رتبه اول نظرسنجی 

شده است.

نقدی بر سريال داريوش

 شبکهساعتقالب  برنامه

ورزش11پوشش پارالمپیک پاریسدهکده المپیک
آنتن/ ورزش16لیگ برتر انگلیسچلسی - کریستال پالاس 

آنتن / نماوا / فیلیمو16لیگ برتر انگلیسنیوکاسل - تاتنهام

سه/ نماوا / فیلیمو18:30 لیگ برتر انگلیسمنچستر یونایتد - لیورپول

ورزش/ نماوا / فیلیمو20بوندس لیگا آلمان بایرن مونیخ – فرایبورگ 

ورزش/ آنتن23لالیگا اسپانیارئال مادرید - رئال بتیس 

احمد رنجبر  
هفتصبح

از جمله ویژگی های سریال »زخم کاری؛ انتقام« موقعیتی 
اســت که شــخصیت مالک دارد و آن علاقه همزمان 
چند زن نسبت به اوســت. اتفاقی که حتی دستمالچی 
)سید جواد هاشمی( به آن اشاره کرد و به مالک هشدار 
داد مراقب اناث باشد! لازم است همین جا اشاره کنیم 
که سازندگان سریال برای ترســیم وضعیت مذکور، 
پرده دری نکرده اند؛ بلکه از این موقعیت به خصوص برای 
پیشبرد بهتر داستان و بیان حرف های مهم بهره می برند. 
به همین بهانه، سراغ سریال های مشابه خانگی رفته ایم 
و مثل همیشه منظوری هم نداریم! چند سریال دیگر هم 
هست که حجم صفحه اجازه تشریح آنها را نمی دهد، مثل 
»همگناه«. موردی مثل »جیران« نیز بازنمایی بخشی از 

زندگی ناصرالدین شاه و زنان عقدی و صیغه ای است.

   مورد اول | زخم کاری 
پیگیران »زخم کاری« می دانند که مالک، جوانی فقیر بود و در 
دستگاه ریزآبادی ها رشد کرد. مالک حالا صاحب موقعیتی است 

که حیات و اعتبار شرکت به تصمیم او وابسته است. این شرایط 
خاص، به همراه جذابیت مردانه باعث شده همزمان مورد توجه 
همسر سابق خود یعنی ســمیرا )رعنا آزادی ور( و  سیما )الناز 
ملک( باشد. پانی )مهراوه شریفی نیا( نیز از جوانی عاشق مالک 
بود اما او هیچگاه روی خوش نشــان نداد و در چند قســمت 
قبل وقتی با بی مهری مالک مواجه شد، فروریخت. خاطرتان 
هست که منصوره )هانیه توسلی( و مالک عاشق هم بودند ولی 
خان عمو مانع ازدواج شان شد. مالک  در سری اول سریال، از این 
عشق قدیمی سوء استفاده کرد و حتی ضربات چاقوی منصوره 
بر جسم او فرود آمد. در همان فصل یک »زخم کاری«، مالک با 
منشی خود یعنی کیمیا )الهه حصاری( نیز سر و سر داشت. حالا 
هم اسیر نگاه های این دختر مرموز است! و البته سمیرا مدام به 
او نیش می زند. همچنان که ســمیرا در دوئل زنانه برای سیما 
خط و نشان می کشد و سیما نیز با اخم و ناز، شِکوه پیش مالک 
می برد. مالک علاوه بر قیافه خوب قدرت، ثروت و ذکاوت دارد 
و نباید از این ویژگی ها در جــذب بانوان به او غفلت کرد. جواد 
عزتی نیز حواســش به ریزه کاری ها بوده تا محبوبیت کاراکتر 

پیش زیبارویان سریال توجیه پذیر باشد. 

   مورد دوم| در انتهای شب
پــس از جدایی بهنــام )پارســا پیروزفر( و ماهــرخ )هدی 

زین العابدین(، سر و کله ثریا )ســحر گلدوست( پیدا   و عقد 
موقت هم بسته شد. ماهرخ بو برد و بیکار ننشست و به همسر 
ســابق و نیز زن صیغه ای او کنایه زد. ثریــا هم بالاخره طعم 
شــیرین همراهی با مردی خوش تیپ و با محبت را چشید. 
در تفســیر »در انتهای شــب« مواردی چون چرایی جذب 
بهنام به ثریا و کاهلی های ماهــی را نباید از یاد برد. در پایان 
نیز اینطور به نظر رســید که زوج قصه قرار است بار دیگر زیر 

یک سقف بروند. 

   مورد سوم| سرزمین مادری
مادر بزرگ رهی )علی شادمان، شهاب حسینی، آرش مجیدی( 
و شاپرک )پریا مردانیان ، نیکی کریمی(، قصد داشت این دو را 
وقتی بزرگ شدند به عقد هم درآورد. نشد ولی آن ها همیشه 
هوای یکدیگر را داشــتند و حسرت عشــق از دست رفته در 
چشمان شاپرک حتی بعد از ازدواج وجود داشت. رهی و زیور 
)ترلان پروانه، لیلا زارع( عاشــق هم شــدند اما اوس حسین 
به خاطر شــائبه محرمیت، اجازه ازدواج نداد. همزمان نجمه 
)مهسا هاشمی، شــیوا بلوچی( وقتی نوجوان بود به خواهرش 
زیور حسادت می کرد و در ایام جوانی و در شب عروسی رهی 
با وحیده )شبنم قلی خانی( آشــوب به راه انداخت! »سرزمین 

مادری« راوی عشق های پاک بود.

   مورد چهارم| ممنوعه 
شخصیت عصیانگر و متمول سامی )میلاد کی مرام( ، برکه )الهه 
حصاری( را جذب خود می کند. او بی خیال پســر عموی خود 
می شود و تصمیم می گیرد با ســامی زندگی کند. ترانه )بهاره 
افشاری( هم دست می جنباند و دنبال عشق خود یعنی سامی 
است. او با تهدید و نقشه های شوم این وصلت را به هم می زند؛ 
هرچند فرجام خودش نیز خوش نیست. سریال »ممنوعه« در 

مجموع و با علم به ممیزی ها اثری شاخص نبود.

   مورد پنجم| خسوف
امیر )سجاد بابایی( و  آتیه )مینو شــریفی( قصد ازدواج دارند 
اما دایی او مانع می شود؛ چون با دیدن آتیه یاد فخری )عشق 
قدیمی خــود( می افتد. در این اثنا، امیــر صراحتا اعلام کرده 
خواهان ازدواج با دختر دایی اش اسماء )المیرا دهقانی( نیست. 
نقشــه دایی کارگر می افتد و امیر به گمان کشته شدن آتیه با 
اســماء ازدواج می کند. با بازگشــت آتیه، جنگ زنانه از سوی 
اسماء شروع می شود. حرف »خسوف« مهم بود اما اشکالات و 

ایرادات روایی به سریال لطمه زد. 

   مورد ششم| دل
در سریال ضعیف و پرحاشیه »دل« آرش )حامد بهداد( مردی 
محبوب بود که همسرش رستا اسیر کینه آوا )یکتا ناصر( شد و 
همزمان رابی )مهراوه شریفی نیا( در عشق آرش می سوخت! 
در نهایت مشخص شد همه چیز زیر سر آوا است که برای از 
بین بردن رقیب یعنی رستا نقشه کشیده بود. او در خانه آرش 
مرد و رستا هم اعتراف کرد به او تجاوز شده. نکیسا )کوروش 
تهامی( نیز یکی از نقشــه گردان ها بود که دل در گرو عشق 

رستا داشت! 

گزارشی بی منظور درباره سریال هایی که بخشی از درام آنها بر پایه رقابت عشقی زنان بر سر یک 
مرد شکل گرفته است؛ از »همگناه« تا »سرزمین مادری« و »زخم کاری«

حالا پای یک مرد در میان است!

»هادی حجازی فر شدیدا میان گرته برداری از تم های معروف سینمای مسعود کیمیایی )تم های           منظر اول| ساختار
رفاقت و مردانگی و خیانت و قربانی شدن برای رفیق و بازگشت قهرمان برای انتقام( و شیوه  کارگردانی محمدحسین 
مهدویان )که حجازی فر در فیلم های او سینما را تجربه کرد و چهره شد( سرگردان است.« این بخشی از مطلب سایت 
مشرق نیوز است که در ادامه یادآور شده: » کارگردانی »داریوش« به شدت مهدویانی است. انتخاب بازیگران، نحوه  هدایت 
بازیگران، جنس داستان و روابط، حتی نوع نورپردازی و لنزها و فیلترهای به کار رفته )یک لایه  طوسی سرد که از »ماجرای 
نیمروز« مشخصه  تصویر در آثار مهدویان شد( حتی موسیقی مسعود سخاوت دوست هم به شدت یادآور سریال »زخم 
کاری« مهدویان و تم راک  معروف آن ساخته  حبیب خزایی فر است. اما حجازی فر در گرته برداری و بازنمایی های خود از 

سینمای کیمیایی هم توفیق چندانی ندارد و جنس »رفاقت« سریال او مبهم، پادر هوا و سردرگم است.

در ادامه این نقد آمده: » نقش آفرینی حجازی فر در نقش داریوش انتخاب نادرســت و           منظر دوم| محتوا
اشتباهی است. جدای از اینکه، او خواسته یا ناخواسته  نقش نعیم »پوست شیر« را به تماشاگر یادآور می شود، 
عدم تطبیق حجازی فر بر شخصیتی با این سن که دختری حداقل 30 ساله و نوه ای 10، 11 ساله دارد، ضربه 
بزرگی به سریال وارد کرده است. از همین رو، روابط پدر-دختری او با لیلا )ژیلا شاهی که تنها 9 سال با حجازی فر 
اختلاف سنی دارد( به شدت تصنعی و باورناپذیر از کار در آمده است. تناقض بزرگ در طراحی شخصیت داریوش 
این است که او به عنوان یک آدم بی جربزه، ترسو و بی دل و جراتی، چگونه تن به دزدی داده است؟ اصولا چگونه 
دزد و خلافکار  بوده است؟ او که ناموس و نوه  خود را جلوی هجوم اراذل تنها می گذارد و در می رود، چگونه قصد 

دارد یک برنامه  دزدی بزرگ دیگر را اجرا کند؟  

آبی روشن
  پخش:   فیلم نت

  کارگردان: بابک خواجه پاشا
  تهیه کننده: محمدحسین میری

 بازیگران:مهران احمدی، مهران غفوریان، 
سارا حاتمی، مرتضی امینی تبار، روح الله 
زمانی، علی اکبر اصانلو  و کاظم هژیر آزاد

  محصول : ایران/ 1۴0۲
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رکورد200میلیونکاربرچتجیپیتی

 ChatGPT روز پنجشنبه اعلام کرد که چت بات محبوب OpenAI شرکت
اکنــون بیش  از ۲00میلیــون کاربر فعــال هفتگی دارد که ایــن عدد، دو 
برابر تعداد کاربرانش در نوامبر )آبان و آذر 140۲( گذشــته اســت. اگرچه 
ChatGPT همچنان محبوب ترین چت بات هوش مصنوعی به شمار می رود، 
در این حوزه رقابت بسیار شــدیدی وجود دارد و سایر غول های فناوری نیز 
با آپدیت های منظم به دنبال تصاحب ســهم بیشــتری از بازار هستند. به 
گزارش زومیت، کمپانی OpenAI اعلام کرد ۹۲درصد از برندهای فهرست 
Fortune 500  از محصولات این شرکت استفاده می کنند و میزان استفاده 
از API خودکار OpenAI از زمــان عرضه 4o-GPT مینی در ماه جولای 
)تیر و مرداد 1403(، دو برابر شده است. سم آلتمن، مدیرعامل OpenAI به 
وب سایت Axios گفت: »اکنون مردم از ابزارهای ما در زندگی روزمره خود 
استفاده می کنند. فناوری های ما در حوزه هایی مانند مراقبت های بهداشتی 
و آموزش، انجام وظایف روتین، حل مشکلات و برانگیختن خلاقیت، تفاوت 
واقعی ایجاد می کنند.« نبرد برای جــذب کاربران در حوزه هوش مصنوعی 
همچنان داغ است و مایکروسافت، گوگل، OpenAI و متا همگی مشتاق 

هستند تا مردم از چت بات های آن ها استفاده کنند.

سامسونگبهدنبالخریدشبکهموبایلنوکیا

اطلاعات به دست آمده خبر از این می دهند که سامسونگ قصد دارد با خرید 
بخش شبکه موبایل نوکیا، جایگاه خود را در بازار جهانی زیرساخت های شبکه 
تقویت کند. براساس گزارش آی تی رسان، غول فناوری کره ای به شدت به این 
معامله علاقه مند است و مذاکرات اولیه در این زمینه آغاز شده است. ارزش 
این بخش از کسب وکار نوکیا حدود 10میلیارد دلار برآورد می شود. با انجام 
این خرید، سامسونگ می تواند ســهم بازار خود در بخش شبکه دسترسی 
رادیویی )RAN( را به طور قابل توجهی افزایش دهد. RAN بخش مهمی از 
زیرساخت های شبکه های موبایل است که به اتصال گوشی های هوشمند به 
سایر دســتگاه ها کمک می کند. در حال حاضر، سامسونگ یکی از بازیگران 
اصلی بازار RAN محسوب می شــود، اما هنوز فاصله زیادی تا رقبای بزرگ 
خود مانند اریکســون و هواوی دارد. با تصاحب بخش شبکه موبایل نوکیا، 
سامسونگ می تواند به سرعت به یکی از بزرگترین تامین کنندگان تجهیزات 

RAN در جهان تبدیل شود.

قابلیتجدیدیوتیوببرایدرآمدزایی

یوتیوب قابلیت جدید Courses را معرفی کرده که به محتواسازها امکان 
اشتراک گذاری محتوای آموزشی مستقیما از طریق کانال هایشان را می دهد. 
این قابلیت ابتدا در سال ۲0۲۲ با گروهی از کاربران منتخب مورد آزمایش 
قرار گرفته بود. حالا به طور عمومی عرضه شده است و راه جدیدی برای جذب 
مخاطبان بیشتر و کســب درآمد فراهم می کند. به گزارش فارنت، قابلیت 
Courses که از طریق YouTube Studio در دســکتاپ در دسترس 
است، به خالقان محتوا اجازه می دهد تا دوره های آموزشی چند درسی ارائه 
کنند. همچنین درس ها را با کوئیزها و بحث های اختصاصی تکمیل کنند. 
این دوره ها را می توان به صورت رایگان یا با دریافت هزینه یکباره ارائه کرد. 
یوتیوب بدین ترتیب راه جدیدی برای تولیدکنندگان محتوا فراهم می کند تا 
از تخصص خود درآمدزایی کنند. یوتیوب این دوره ها را تبلیغ خواهد کرد. 
همچنین آن ها را با یک نشــان مخصوص در سراســر پلتفرم خود، از جمله 
نتایج جست وجوها، صفحات کانال ها و پیشنهادات Watch Next، متمایز 
می کند. این دوره ها همچنین در یک تــب اختصاصی در صفحات کانال ها 
 Courses نشان داده خواهند شد و حتی ممکن است در یک صفحه مرکزی

در یوتیوب نمایش داده شوند.

تهدیدیخطرناکاز
فیلترینگبرایاینترنت

تصور کنید اینترنت یک روز ناگهان قطع شود و اختلالاتی 
در ارتباطات جهانی به وجود بیاید. شــاید باور نکنید، اما 
یکی از عوامل تهدیدکننده اینترنت، پدیده های طبیعی به 
نام سیل های زیرزمینی هستند که خطر آن ها به مراتب از 
فیلترینگ و سانسور بیشتر است! این سیل ها که در اعماق 
اقیانوس ها رخ می دهند، بســیار قدرتمنــد و مخرب اند. 
آن ها می توانند کابل های زیر دریایی را که وظیفه انتقال 
اطلاعات اینترنــت را بر عهده دارند، قطــع کنند و باعث 
اختلال گسترده در ارتباطات شــوند. در حال حاضر این 
می تواند بزرگ ترین تهدید برای اینترنت، امنیت و شبکه 
باشد. این سیل ها نه تنها دیده نمی شوند، بلکه اندازه گیری 
آن ها نیز بســیار دشوار اســت. کابل های زیر دریایی که 
اینترنت را به نقاط مختلف جهان می رسانند، در برابر این 
سیل ها آسیب پذیر هســتند. همچنین، قطع این کابل ها 
می تواند منجر به اختــلال در تجارت جهانی، ارتباطات و 
حتی خدمات ضروری شود. در سال ۲006، زمین لرزه ای 
در تایوان باعث ایجاد سیل های زیرزمینی بزرگی شد. این 
سیل ها بســیاری از کابل های زیر دریایی را قطع کردند و 
باعث اختلال گسترده ای در ارتباطات بین جنوب شرقی 
آسیا و سایر نقاط جهان شد. یکی از بزرگترین شرکت های 
اینترنتی چین گزارش داد که در اوج این حادثه، ۹0 درصد 
از ترافیک اینترنت به ایالات متحده قطع شــده است. در 
تایوان نیز بین ۷4 تا 100 درصــد از ترافیک اینترنت به 
جزایر مجاور کاهش یافت. این اختلال در ارتباطات تأثیر 
شدیدی بر بازارهای جهانی داشت و حجم تراکنش های 
مالی را به شدت کاهش داد. ترمیم شبکه به حالت عادی 
3۹ روز طول کشید و میلیون ها دلار هزینه برای کشتی ها 
صرف شد. ســیل زیرزمینی که این کابل ها را قطع کرد، 
با ســرعت بســیار بالایی حرکت می کرد و به سرعت ۷۲ 
کیلومتر در ساعت رســید. اما در مقایســه با سیل های 
زیرزمینی غول پیکری که در اقیانوس اطلس بررسی شده، 
این همچنان کوچک بود. با وجود این تهدیدها، احتمال 
قطع کامل اینترنت بسیار کم اســت. زیرا شبکه جهانی 
اینترنت بسیار گسترده است و حتی اگر برخی از کابل ها 
قطع شوند، مســیرهای جایگزینی وجود دارد. زمین لرزه 
تایوان نشان داد که حتی زمانی که مسیرهای اصلی قطع 
می شوند، حداقل مقداری از ترافیک می تواند از مسیرهای 
جایگزین عبور کند. در یک مطالعه جدید، محققان ویرانی 
یک ســیل زیرزمینی غول پیکر را که 60 هزار سال پیش 
رخ داده بود، بررســی کردند. این ســیل از منطقه ای در 
سواحل مراکش آغاز شــده و 400 کیلومتر در بزرگترین 
دره زیر دریایی جهان حرکت کرده است. سپس، 1600 
کیلومتر دیگر در کف دریای اطلس ادامه یافته است. این 
دومین سیل زیرزمینی بزرگ  است که تاکنون ثبت شده 
است. محققان برای ترسیم نقشه این سیل، از ترکیبی از 
نقشه های دقیق توپوگرافی کف دریا و صدها هسته رسوب 
استفاده کردند. این هسته ها به آن ها امکان داد تا رسوبات 
سیل را در یک منطقه وسیع بررسی کنند. در هر هسته ای 
که تجزیه شد، محققان فسیل ها را بررسی کردند تا بتوانند 
سن این رویداد را تعیین کنند. همچنین، این کار به آن ها 
اجازه داد تا لایه های فردی سیل را در هزاران کیلومتر با 
هم مرتبط کنند. ســیل زیرزمینی که در سال ۲006 رخ 
داد، قدرت بسیار زیادی داشت. این سیل حاوی رسوبات 
کافی برای پر کردن 140 هزار استادیوم ومبلی لندن بود. 
ارتفاع آن به بیش از ۲00 متر می رسید و با سرعت حداقل 
54 کیلومتر در ساعت حرکت می کرد. این سیل یک کانال 
به عمق 30 متر و عرض 15 کیلومتر به طول 400 کیلومتر 
)فاصله لندن تا لیورپول( ایجاد کرد و همه چیز را در مسیر 
خود نابود کرد. سپس، این ســیل در منطقه ای به اندازه 
آلمان گسترش یافت و آن را با حدود یک متر شن و لجن 
پوشاند. یکی از یافته های مهم مطالعه محققان، آن است 
که سیل عظیم تایوان در ابتدا به عنوان یک سیل کوچک 
آغاز شده و سپس در طول مسیر خود بیش از 100 برابر 
بزرگ تر شده است. این رشد بسیار بزرگ تر از سیل های 
زمینی اســت که معمولا بین چهار تا هشت برابر بزرگ تر 
می شوند و در مقایسه بســیار کوچک هستند. این یافته، 
دیدگاه دانشــمندان را در مورد اینکه ســیل های بزرگ 
چگونه شروع می شوند، به چالش می کشد. اکنون می دانیم 
که سیل های زیرزمینی می توانند با وسعت کوچکی شروع 
شوند و در طول مســیر خود به رویدادهای فاجعه باری با 
قدرت خارق العاده تبدیل شــوند. بنابراین، این بینش ها 
ممکن است نحوه ارزیابی پتانسیل خطر زمین شناسی این 
پدیده ها را تغییر دهد و ما را به تمرکز بیشتر بر مسیر سیل 

به جای منطقه اولیه لغزش زمین سوق دهد. 

حتی اگر اپل از نام گذاری Ultra استفاده نکند، 
مدل های Pro صفحه نمایش کمی بزرگ تر دارند. 
سایز Pro معمولی احتمالا از 6/1اینچ به 6/3اینچ 
افزایش می یابد، درحالی کــه Pro Max باید به 
6/۹اینچ برســد که از 6/۷اینچ تقریبا 0/0۲اینچ 
بزرگ تر می شود. در نهایت، احتمالا مانند همیشه 
با یک یا دو رنگ جدید عرضه خواهد شــد. گفته 
می شــود مدل آبی جایگزین رنگ رزگلد شود. از 
جنبه ســخت افزاری، چیپســت جدیدی معرفی 
می شود که توانایی پشــتیبانی از هوش مصنوعی 
Apple Intelligence را داشــته باشد. فراتر 
از آن، تراشــه ارتقا یافته A18 از نظر مشخصات، 
یک پیشــرفت تکراری خواهد داشــت. همانطور 
که معمول اســت، پرو و پرومکس احتمالا تراشه 
قدرتمندتری نسبت به مدل های استاندارد خواهند 
داشت. به نظر می رسد که مقدار پایه رم در اینجا 
هشــت گیگابایت خواهــد بود تــا بتواند وظایف 
هوش مصنوعی را انجام داد. همچنین شایعه شده 
اســت که آیفون 16 و آیفون 16پلاس استاندارد 
دارای دکمه اکشــن خواهد بود، قابلیتی که سال 

گذشــته برای آیفون 15پــرو و پرومکس معرفی 
شــد. این دکمه چند منظوره به طور پیش فرض 
جایگزین مســتقیم ســوئیچ قطع صدا است، اما 
می توان از آن برای کنترل یک سری کاربردهای 
گوشی اســتفاده کرد. از دکمه Action می توان 
برای تغییر تنظیمات زنگ، روشن کردن چراغ قوه، 

راه اندازی دوربین و موارد دیگر بهره برد.
به لطف رویداد اخیــر WWDC از قبل می دانیم 
که در بخش نرم افــزاری چه اتفاقــی می افتد. بر 
اساس ســال های گذشــته، iOS 18 باید ظرف 
یک هفته پــس از رویداد در دســترس قرار گیرد. 
به روز رســانی نرم افزار دارای یــک مرکز کنترل و 
صفحه اصلــی قابل تنظیم تر اســت. همچنین در 
نهایت پشــتیبانی از RCS را به آیفون ها می آورد. 
در مــورد Apple Intelligence، بایــد کمی 
 صبــر کنیــد. ایــن هوش مصنوعی بخشــی از
 iOS اســت، اما عرضه آن تا زمان ارائه iOS 18 
18.1 به تعویق افتاد. این یک معامله بزرگ نیست، 
زیرا انتظار می رود که سیســتم عامل در ماه اکتبر 
به روز شود، به این ترتیب کاربران آیفون 16 باید تا 

یک ماه صبر کنند. از سال ۲016، رویدادهای آیفون 
همچنین شامل معرفی ساعت های هوشمند است. 
به نظر می رسد امسال نیز قرار است در این رویدا اپل 
واچ هم معرفی شود و به این شکل دهمین سالگرد 
تولد این گجت است، بنابراین شایعات ضدونقیضی 
در مورد اینکه محصول بعدی اپل واچ سری 10 نام 
خواهد داشت یا سری X وجود دارد. مهم نیست که 
در نهایت چه نام گذاری می شود، ساعت هوشمند 
اســتاندارد بعدی اپل صفحه نمایــش بزرگتری 
دارد که بیشــتر با Ultra مطابقــت دارد. انتظار 
می رود که این شــرکت فرم فاکتور 41میلی متری 
را کنار بگــذارد و طراحی 4۹میلی متری داشــته 
باشد. شایعات همچنین حاکی از آن است که اپل 
سیســتم باند را کاملا بازطراحــی و کانکتورهای 
جدیدی اضافه کرده اســت. ایــن موضوع احتمالا 
تنظیم تسمه ها را آســان تر می کند، اما یک نقطه 
ضعف وجود دارد. البته قرار است یک تراشه جدید 
برای تامین انرژی این ساعت ها وجود داشته باشد. 
گفته می شود این تراشــه ها برای تطبیق با تلاش 
اخیر اپل در زمینه هوش مصنوعی طراحی شده اند، 

اما این یکپارچه سازی احتمالا بعدا اتفاق می افتد. در 
 iPhone، با Apple Intelligence ،حال حاضر

iPad و Mac هماهنگ خواهد شد.
گزارش شده است که اپل در حال آماده سازی دو 
نوع جدید از هدفون استاندارد خود است. ایرپاد 
چهار می تواند هم یک مدل پایه و هم یک نسخه 
متوسط داشته باشــد که به طور موثر جایگزین 
AirPods 2 و AirPods 3 می شــود. خبــر 
 AirPods 4 مهم این اســت که هر دو نســخه
احتمالا به یک قاب USB-C منتقل می شــوند 
 AirPods Pro تا همگام با آیفون و نســل دوم
باشند. گفته می شــود که دو مدل ارزان تر از دو 
مدل آینده فاقد شارژ بی سیم هستند، اما نسخه 
میان رده از این فناوری پشــتیبانی می کند. این 
همان استراتژی اســت که اپل با نسل های قبلی 
دنبال می کرد، بنابراین منطقی است. هر دو نسخه 
باید دارای طراحی های مشابه باشند، اگرچه نوع 
میانی احتمالا مانند مدل Pro از حذف نویز فعال 
پشتیبانی می کند. صحبت از این است که احتمالا 
در این رویداد خبری از ایربادهای پیشــرفته پرو 

اپل نخواهد بــود. همچنین اطلاعاتــی در مورد 
 AirPods ،هدفون های روی گوشی این شرکت
Max منتشر شده که حاکی از آن است هنوز هم 
از پورت لایتنینگ برای شــارژ استفاده می کنند. 
اپل معمولا در رویــداد معرفی آیفون 16 کاربران 
را شگفت زده می کند و به معرفی محصولی جدید 
می پردازد که کســی انتظارش را ندارد. شــایعه 
شده اســت که اپل در حال آماده سازی طراحی 
مجدد مک مینی است. تحلیلگران می گویند این 
کوچک ترین رایانه رومیزی این شــرکت خواهد 
بود و می تواند به اندازه یک جعبه اپل تی وی باشد. 
طبق گزارش هــا، دو نســخه از مک مینی آینده 
یکی با تراشه اســتاندارد M4 و دیگری با تراشه 
قدرتمندتر M4 Pro عرضه می شــود. شــایعه 
شده است که عرضه مدل پایه از این ماه از سوی 
تامین کنندگان آغاز می شود، بنابراین ممکن است 
اپل در رویداد آیفون چنــد دقیقه را برای معرفی 
رایانه صــرف کند. با این حال، روی آن حســاب 
نکنید. این یک رویداد برای آیفون ها و ساعت های 

هوشمند است.

 تحلیل

گوشی های شیائومی معمولا به خاطر قیمت مناسب 
و ارزان تر بودن نسبت به محصولات شرکت های دیگر 
معروف هستند. حالا شرکت چینی قصد دارد با یک 
استراتژی جالب قیمت گوشی های خود را پایین تر نیز 
بیاورد. در سال های اخیر شیائومی به خوبی توانسته 
جایگاه خود را به عنوان یکی از بزرگترین شرکت های 
تولیدکننده گوشی هوشمند تثبیت کند. جایگاهی 
که به لطف عوامل گوناگونی به دســت آمده اســت. 
هرچند ظاهرا شیائومی به این میزان راضی نیست و 
می خواهد با ساخت گوشی های ارزان تر و باکیفیت تر 
توجه بخش بیشتری از کاربران را به خود جلب کند. 
چند سال پیش مدیرعامل شــیائومی گفت که آنها 
مجبور هستند برای پایین  آوردن قیمت گوشی های 
خود در برنامه های سیســتمی تبلیغات قرار دهند. 
رویکردی که باعث شده عبارت راه های حذف تبلیغات 

شــیائومی در میان پرتکرارترین جســت وجوهای 
خریداران این برند قرار گیرد. هرچند خوشــبختانه 
این بار قرار نیســت شــیائومی بــرای کاهش قیمت 
گوشی تبلیغات بیشــتری را به کاربران تحمیل کند. 
براساس شایعات منتشرشده شیائومی در حال توسعه 
یک چیپست بومی اســت. این کار هم می تواند اتکا 
آنها به تامین کننــدگان خارجی را کاهش دهد و هم 
باعث برتری آنها در یک بازار فوق العاده رقابتی شود. 
ظاهرا شیائومی چیپست جدید خود را بر پایه نود 4 
 G5 خواهد ساخت و در آن از مودم TSMC نانومتری
شرکت چینی یونیساک استفاده می کند. همچنین 
احتمالا این تراشــه در نیمه اول سال ۲0۲5 عرضه 
می شود و عملکردی مشابه چیپســت اسنپدراگون 
هشت نسل یك خواهد داشــت. رویکرد جدید قطعا 
باعث می شود قیمت گوشی های شــیائومی ارزان تر 

شــود و این شــرکت جایگاه بهتری در بازار به دست 
آورد؛ اما مشکلاتی هم همراه خواهد داشت. نکته مهم 
اینکه فناوری موردنظر نسبت به آنچه در محصولات 
شرکت های کوالکام و مدیاتک می بینیم، چند نسل 
عقب تر خواهد بود. شــاید برخی کاربران بگویند که 
با این کار شــیائومی می تواند بین قدرت پردازشــی 
و هزینه تعــادل برقرار کند، اما نمی تــوان از اهمیت 
توســعه یک چیپســت پرچمدار چشم پوشی کرد. 
البته شــیائومی نیز قصد ندارد از این چیپســت در 
گوشــی های پرچمدار خود اســتفاده کنــد و صرفا 
می خواهد گوشــی های میان رده خود را با چیپست 
اختصاصی در اختیار کاربران قرار دهد. در این صورت 
می توان انتظار داشت که این گوشی ها عملکردی در 
حد گلکسی S۲۲ سامســونگ داشته باشند. رویکرد 
کنونی شــیائومی برای بســیاری یادآور تلاش های 
سامسونگ با چیپســت های اگزینوس است. شرکت  
کره ای نیز بســیار تلاش کرده است تا چیپست های 
اگزینوس را جایگزین نمونه هــای خارجی کند؛ اما 

نتوانسته در بخش پرچمدار موفق ظاهر شود. تلاش 
شیائومی برای ساخت چیپســت اختصاصی فقط به 
ساخت گوشی های ارزان تر منجر نخواهد شد. شایعات 
منتشرشده نشان می دهند که شرکت کوالکام قصد 
دارد مبلغ زیادی را برای تراشه پرچمدار اسنپدراگون 
هشت نسل چهار طلب کند. همین نیز زنگ هشدار 
را برای بسیاری از شرکت ها به صدا در آورده تا خیلی 
به این شــرکت آمریکایی وابسته نباشــند. مسئله 
دوم به افزایــش کنترل بر زنجیره تامین و ســاخت 
محصولاتی متفاوت مربوط است. مزیت بسیار مهمی 
که گوشی های آیفون از آن بهره می برند. بسیاری از 
گوشی های اندرویدی تا حد زیادی به همدیگر شباهت 
دارند و همین کار را برای جذب کاربر سخت می کند. 
مسئله ســوم به تصویر عمومی کاربران از شیائومی 
مربوط می شود. شرکت های چینی در عرصه جهانی 
به عنوان مجموعه هایی نوآور شــناخته نمی شوند و 
اغلب به خاطر کپی برداری از شرکت های دیگر مورد 
انتقاد قرار می گیرند. هرچند ساخت تراشه اختصاصی 

می تواند این شرکت را به  عنوان یکی از رهبران عرصه 
تکنولوژی در جهان معرفی کند. اگرچه ساخت تراشه 
اختصاصی مزیت های زیــادی دارد و می تواند قیمت 
گوشی های شــیائومی را ارزان تر از گذشته کند، اما 
نمی تــوان چالش های پیش رو را نیــز نادیده گرفت. 
هزینه تحقیق و توسعه تراشــه فوق العاده بالا است 
و اغلب شــرکت ها با موانع مختلفی در طول ساخت 
مواجه می شوند. همچنین تاخیرهای پیش بینی نشده 
و مشکلات مختلف در زمینه مدیریت گرما و عملکرد 

تراشه نیز می تواند شرکت سازنده را کلافه کند. با همه 
این ها رویکرد جدید شیائومی نشان می دهد که این 
شرکت دیگر نمی خواهد به عنوان سازنده گوشی های 
ارزان در جهان شناخته شود و قصد دارد جایگاه اپل 
و سامســونگ را تصاحب کند. البته شــرکت چینی 
قصد ندارد در این مسیر روی فناوری های آمریکایی 
قمار کند. با همه این تلاش ها بعید به نظر می رســد 
شیائومی بتواند خیلی بیشــتر از این به فناوری های 

بومی تکیه کند.

ذرهبین
معینکریمی

 
 آتلیه
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Concord
Firewalk           سازنده

62          متوسط امتیاز
هرچنددرابتدایسالسونیبا

نسخهدومHelldiversتوانستند
بهموفقیتخوبیدربازاربازیهای

Concordآنلاینبرسدامااینباروبا
شرایطیمشابهراتجربهنکردند.

بازیایکهبهعنوانیکهیروشوتر
طبقهبندیشدهوشباهتزیادیبه
Overwatchدارداماازهمینحالا

بایدشکستآنراقطعیبدانیم.


GoodsMatching

PleasureCity           سازنده
5میلیون          متوسط امتیاز

تماشایقفسههایمرتبیک
فروشگاهشایدازهرچیزیبه

خصوصبرایشکموهاجذابتر
GoodMatchingباشد.دربازی
شماوظیفهپیدامیکنیدکهقفسه
یکفروشگاهرابهشکلدرست
چیدمانکردهوهرچالشموجود
راپشتسربگذارید.جاییکه

گیمپلیشباهتزیادیبهبازیهای
مچتریدارداماسعیشدهبا
ظاهریجدیدهمراهشود.

شیائومیارزانترازهمیشه
 بررسیکوتاه

بازگشتجایزهبگیرکهکشانها


FlickKick

PIKPOK           سازنده
1میلیون          متوسط امتیاز

بارهابهاینموضوعپرداختهایمکهطراحییکبازیفوتبالکامل
برایتلفنهایهوشمند،چالشهایبسیاریرابههمراهدارد.به
همینواسطهسازندگانبهسراغفرمولهایسادهتریدرفوتبال
میروندویکیازاینفرمولهاضرباتایستگاهیهست.چیزی

کهدراینبازیمحوریتاصلیبودهوالبتهباجذابیتخوبیهمراه
است.


TacticalBreachWizards
SuspiciousDev           سازنده
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بدونشکیکیازجذابیتهایعملیاتهاینظامی،نفوذبه
محیطهاییاستکهدشمندرداخلآنکمینکردهاست.
فرایندیکهاینروزهاباتجهیزاتبسیاریهمراهاستودر
اینبازیهمهستهاصلیگیمپلیراشکلداده.شمادراین
بازیکنترلچندنیرورابرعهدهداشتهوبایدبهمحیطهای

مختلفنفوذپیداکنید.

کیوانجهانبانی| سال هاست که هواداران دنیای 
اســتار وارز یا همان جنگ ســتارگان با بازی های 
جذابی که استودیوهای مختلف می سازند حسابی 
سرگرم شده اند و به جرات می توان گفت که از این 
لحاظ هیچ کمبودی ندارند. در این بین اما آثاری 
قدیمی و نوستالژی هم پیدا می شوند که بسیاری 
با آن ها خاطره داشــته و طبیعتاً علاقه دارند تا به 
شکلی یک بار دیگر آن ها را تجربه کنند؛ اینجاست 
 Star از راه می رسد. بازی Aspyr که استودیوی
Wars Bounty Hunter به عنوان یکی از آثار 
خاطره انگیز استار وارز، اخیراً توسط این استودیوی 
ریمســتر شــده و حالا می توانیم این بازی را یک 
بار دیگر با کیفیتی بهتر تجربــه کنیم. اما آیا واقعا 
این ریمســتر ارزش این همه زحمت را داشــته 
 Star Wars: Bounty Hunter است؟ بازی

به خودی خود یکــی از آثار کلاســیک در دنیای 
بازی های ویدئویی به شــمار می رود که در ســال 
۲00۲ توسط LucasArts منتشر شد و حالا هم 
نسخه بازسازی شــده  آن بعد از تقریباً ۲۲ سال در 
دسترس گیمرها قرار گرفته است. اگر از طرفداران 
دنیای جنگ ستارگان هستید، حتماً می دانید که 
 Bounty( جایزه بگیرها یا همان بانتــی هانترها
Hunter( در این دنیا چه نقــش مهمی دارند و 
حضور آن ها در خیلی از فیلم ها و سریال ها گرفته تا 
 George( بازی ها، نشان می دهد که جرج لوکاس
Lucas( – خالــق جنگ ســتارگان – برای این 
شــخصیت ها اهمیت زیــادی قائل بوده اســت. 
 Star Wars Bounty Hunter حالا بــازی
به شــما این امکان را می دهد تــا در نقش یکی از 
جایزه بگیر های معــروف، در دنیای پرخطر جنگ 

ســتارگان به ماجراجویی های مختلــف بپردازید 
و با روبه رو شــدن با تهدید هــای مختلفی اعتبار 
خودتان را در این دنیای بی حــد و مرز بالا ببرید. 
 Star Wars: Bounty Hunter داستان بازی
بازیکنان را به زمان قبل از حوادث فیلم های جنگ 
 Jango( ســتارگان می برد، جایی که جانگو فت
Fett( به عنوان یک شکارچی جایزه بگیر حرفه ای و 
بی رحم، در جستجوی شکارچیان و اهداف مختلف 
می گردد و برای تکمیل قراردادهایش حاضر است 
که دست به هر کاری بزند. داستان بازی از آنجایی 
شروع می شود که »دارث تیرانوس« یا همان کنت 
دوکو )Count Dooku( به جانگو فت ماموریت 
می دهد تا یکی از جدای های سرکش به نام کوماری 
ووسا را شــکار کند. این مأموریت بخشی از نقشه 
بزرگتری بــرای ایجاد ارتش کلون اســت، که در 
 Attack of the نهایت به رخدادهای فیلم های
Clones منجر می شود. این فیلم به عنوان یکی از 
شش فیلم اصلی و قدیمی تر دنیای استار وارز، تاثیر 

فوق العاده زیادی در تاریخچه این دنیای وســیع 
 Star Wars Bounty Hunter دارد و بــازی
کاری می کند تا بازیکنان از نگاه دیگری این اتفاقات 
را تجربه کنند. داستان بازی با ارائه نگاهی عمیق 
به زندگی و شخصیت جانگو فت، یکی از جنبه های 
جذاب بازی را به تصویر می کشد که این شخصیت 
با این که در بین خیلی ها به عنوان شخصیت منفی 
محســوب می شــود، هنوز هم کامل به یک ویلن 
)Villain( تبدیل نشده است. این بازی به بازیکنان 
اجازه می دهد تا با جنبه های مختلفی از شخصیت 
او آشنا شوند و از دیدگاه یک شکارچی جایزه بگیر، 
با دنیای جنگ ســتارگان ارتباط بیشتری برقرار 
کنند. داســتان بازی از پیچش ها و چالش هایی پر 
شــده که می توانند تا مدت هــا بازیکنان را درگیر 
خودشان کنند و باعث می شود تا تجربه ای جذاب 
و ســرگرم کننده را حداقل از داستان بازی داشته 
باشند. خوشبختانه سازنده ها با الهام و البته تکرار 
همان موســیقی ها در این بخــش عملکرد خیلی 

خوبی دارند و حس موسیقی های فوق العاده جان 
ویلیامــز )John Williams( از جهان اســتار 
وارز را می توانید بــه خوبی حس کنید. همین طور 
صداپیشــگی جانگو فت و سایر شــخصیت های 
بازی با دقت و توجه به جزئیات انجام شده و تا حد 
خوبی می توانید با این شخصیت ها ارتباط بگیرید. 
موسیقی نسخه ریمستر شامل ترکیبی از قطعات 
کلاسیک و جدید است که به خوبی با فضای بازی 

هماهنگ شده و حس هیجان و ماجراجویی را در 
طول بازی تقویت می کنــد. در پایان باید گفت که 
این بازی در واقع برای طرفداران سرســخت و دو 
آتیشه جهان جنگ ستارگان ساخته شده که علاقه 
دارند یک بار دیگر آن آثار نوستالژی که سال ها با 
آن ها خاطره دارند را تجربه کنند. تلاش استودیوی 
 Star Wars Bounty برای تبدیل بازی Aspyr

Hunter به یک اثر امروزی قابل تحسین است. 


BlackMyth:Wukong
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بعدازتصاحببازارهایمختلف،حالانوبتبه
اینرسیدهکهچینیهابهشکلجدیواردتولید
بازیهایویدئوییشوند.آنهاالبتهدراینمسیر

موفقبودهونشاندادهاندکهچیزیازاستعدادهای
غربیوشرقیکمندارندومیتوانندپابهپایآنها

پیشبروند.بازیBlackMythاثریدرژانراکشن
نقشآفرینیاستکهالبتهباچالشهاییشبیهآثار

سولزلایکدنبالمیشود.

 بیسیم

افزایشقیمتپرچمدارهایاندرویدیدر2025
در ســال ۲0۲5، کاربران گوشــی های پرچم دار اندرویدی باید منتظر افزایش 
قیمت ها باشند. مدیر کل رِدمی، وانگ تنگ توماس، در پستی در ویبو اشاره کرده 
که هزینه های تولید گوشی های هوشــمند به طور مداوم در حال افزایش است و 
این موضوع به احتمال زیاد منجر به افزایش قیمت پرچم داران خواهد شد. یکی از 
دلایل اصلی افزایش قیمت پرچمداران اندرویدی، استفاده از پردازنده های جدید 
و پیشرفته مانند اسنپ دراگون هشت نسل چهار است. این پردازنده که قرار است 
در گوشی های پرچم دار سال ۲0۲5 استفاده شود، به دلیل هزینه های بالاتر تولید، 
می تواند قیمت نهایی گوشــی ها را افزایش دهد. تحلیل گران مانند مینگ چی کو 
نیز پیش بینی کرده اند که این پردازنده ها ۲5 تا 30درصد گران تر از نســل قبلی 
خود خواهند بود. این افزایش قیمت ها تنها محدود به پردازنده نیست. هزینه های 
مواد اولیه، به ویژه رم و حافظــه داخلی، به دلیل تقاضای بــالا برای ویژگی های 
پیشــرفته تري مانند هوش مصنوعی و 5G، به طور مداوم در حال افزایش است. 
این موضوع تولیدکنندگان را مجبور می کند که یــا قیمت ها را افزایش دهند یا 
ویژگی های کمتری را در محصولات خود ارائه دهنــد. در نهایت، کاربران با یک 
انتخاب دشوار مواجه خواهند شد؛ پرداخت بیشــتر برای گوشی های با امکاناتي 
پیشرفته تر، یا خرید گوشــی هایی با امکانات کمتر اما با قیمت مشابه سال های 
گذشــته. این چالش نه تنها برای مصرف کنندگان، بلکه برای تولیدکنندگان نیز 
اهمیت زیادی خواهند داشــت. تولیدکنندگان بایــد راه حل های جدیدی برای 
متعادل کردن کیفیت و قیمت ارائــه دهند تا بتوانند همچنــان در بازار رقابتی 
باقی بمانند. افزایش قیمت پرچمداران اندرویدی می تواند تاثیرات قابل توجهی 
بر بازار گوشی های هوشمند داشــته باشد و به نظر می رســد که سال ۲0۲5 با 
تغییرات مهمی در این بازار همراه باشد. حال باید دید چه میزان شرکت ها قیمت 
گوشی هایشان را افزایش می دهند. با تمام این تفاســیر باید دید که سامسونگ 
چه تصمیمی برای محصولات آینده خود می گیرد. آن ها در حال حاضر به عنوان 
اصلی ترین تولیدکننده تلفن های اندرویدی شناخته می شوند و درست مانند آیفون 
می توانند روی قیمت گذاری رقبا تاثیری مستقیم داشته باشند. تاثیری که حالا 
می تواند بازار محصولات اندرویدی را وارد مرحله ای تازه از دید قیمت گذاری کند.

اپل در اندیشه بازگشت به اوج
بررسی تمامی انتظارات از رویداد معرفی آیفون 16

طراحیپلیاستیشن5پرو
لورفت

شایعهشدهاستکهکنسولمیان
نسلیسونیپلیاستیشن5در
هفتههایآیندهمعرفیخواهد

شد.»بیلبیل«کاربرDealabsکه
سابقهطولانیدرافشایبازیهاو

سختافزارهادارد،میگویدکنسول
جدیدProPS5نامخواهدداشت.
گفتهشدهاستکهاینمعرفیدر

نیمهاولسپتامبراتفاقخواهدافتاد.
همچنینادعاشدهاستکهبهطراحی
بستهبندیProPS5دسترسیدارند،
امابهدلیلاینکهنمیتوانندتصاویر

دارایحقچاپرابهاشتراکبگذارند،
درعوضباطرحی،ظاهرکنسولرا
نشاندادهاند.طبقتصویر،طراحی
کنسولشبیهبهSlimPS5خواهد

بودوهمچنانسفیدرنگخواهدبود.
تفاوتاصلیاضافهشدنسهنوار

مشکیدروسطکنسولاستکهآنرا
ازسایرمدلهایPS5متمایزمیکند.
اینگزارشهمچنیننشانمیدهد
کهبهنظرمیرسدProPS5کمی

ضخیمترازSlimPS5است،امانشان
میدهدکهطراحیصفحاتجانبی
بهاینمعنیاستکهممکناست
PS5همچنانباصفحههایجانبی
Slimموجوددربازار،سازگارباشد.

گ
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امیرپایدار|ازدیرباز،طرفدارانبازیهایفوتبالیدرسراســرجهانبااشــتیاق
وعطشــیفراوانمنتظررونماییازبازیهــایمحبوبخودبودهانــدتاببینند
توسعهدهندگانچهنوآوریهاییرابهنســخههایجدیداینبازیهااضافهکردهو
چهتجربهتازهایرابرایآنهابهارمغانآوردهاند.البتهدرسالهایاخیر،باتوجهبه
افتمحسوسدرکیفیتبازیهایفوتبالی،ایناشتیاقتاحدیکاهشیافتهواثرات
منفیاینافولکاملاحسمیشود.بااینحال،عادتوجذابیتوصفناپذیردنیای
فوتبالهمچنانگیمرهایفوتبالیرابهانتظارنسخههایجدیدبازیهایمحبوبشان
وامیدارد.اینانتظاردرنهایتبامعرفیبازیEASPORTSFC25ازسویکمپانی
ElectronicArtsبهپایانرسید.دراینگزارش،تمرکزاصلیمابرمعرفیویژگیهای
تاکتیکیجدیدیبهنامFCIQخواهدبود.همچنین،دربارهبازطراحیسیســتم
AIپاسدهیدربازی،خطایحرفهای،فناوریانیمیشــنسازیحرکتیبدنبهنام
Mimic،مدجدیدیبهنامراش،پیشرفتهادرزمینهجلوههایبصریودرنهایت

مشکلاتانیمیشنهایپابهتوپتوضیحاتیارائهخواهیمداد.

رضانوبخت|دررویداد9سپتامبر)19شهریور(قراراستاپلدررویدادیبانام
It’sGlowtimeازگوشیهایآیفون16،ساعتهایهوشمندوهدفونهایجدید
رونماییکند.اپلهرسالاواسطشهریورماهبابرگزاریرویدادیازگوشیهای
جدیدشرونماییمیکندوامسالهماینرویداد19شهریورماهبرگزارمیشود
وقراراستعلاوهبرگوشی،ساعتهایهوشمندوایرپادهایجدیدشرامعرفی
کند.گوشــیهایجدیددرجریانرویدادIt’sGlowtimeمعرفیمیشوندو
iPhone 16درکانونتوجهقرارخواهدگرفت.اینخبرخوبیبرایافرادیاست
کهآمادهتعویضگوشیهایخودهســتند.البتهخبربداینکهاکثریتشایعات
حاکیازآناستکهامســالنیزباپیشــرفتهایتکراریهمراهخواهدبود،
بنابراینانتظاریکویژگیســختافزاریجدیدرانداشتهباشید.احتمالاچهار
مدلگوشیجدیددراینرویدادمشابهسالگذشتهمعرفیخواهندشد.بهگفته
مارکگورمن،تحلیلگرصنعت،گوشــیهایجدیدآیفون16،16پلاس،16پروو

16پرومکسنامخواهندداشت.

همانطــور که از نســخه FIFA 22 تاکنون شــاهد 
تکامل HyperMotion بودیم، امســال همه چیز 
در مورد HyperMotion IQ اســت که هســته 
اصلی موتور پردازش تعبیه شده پشت ویژگی جدید 
تاکتیکــی به نــام FC IQ را تامین می کنــد. اولین 
مورد از ایــن ویژگی های جدید کــه طراحان بخش 
 FC ،گیم پلی بازی در مورد آن هیجان زده هســتند
IQ است. این سیستم بازنگری کاملی از تاکتیک های 
اساســی را که رفتار بازیکنان شما را در زمین کنترل 
می کند، ارائه می دهد و هدف آن ارائه سطح جدیدی 
 EA Sports از انعطاف  پذیــری تاکتیکــی بــرای
FC25 است. به بیان ساده تر، FC IQ یک بازسازی 
کامل از سیســتم تاکتیکی اســت که هدف آن ارائه 
واقعی تریــن تجربه تاکنون اســت. در حالی که طی 
سال های گذشته، تغییرات شــاید نه چندان عمیقی 
در سیستم تاکتیکی ســری EA FC صورت گرفته، 
FC IQ به عنــوان یک بازســازی بنیادین در بخش 
تاکتیکی از اهمیت زیادی برخوردار اســت. طراحان 
بخش گیم پلــی در FC25 مکانیزم های دقت پاس 

)Passing Accuracy( را بازطراحی کرده اند. این 
سیستم جدید به گونه ای طراحی شده که چالش هایی 
که بازیکن در هنگام یک پرس ســنگین و در زوایا و 
موقعیت های دشــوار مختلف فوتبال واقعی در زمان 
پــاس دادن با آن مواجه می شــود را شبیه  ســازی و 
منعکس کند. گیمرها حالا بیشتر متوجه خواهند شد 
که کیفیت پاس ها اکنون بیشتر مبتنی بر شخصیت 
بازیکنان درون زمین است و معنای آن این است که 
مهارت ها و ویژگی های بازیکنی که کنترل می کنید، 
تاثیر بیشــتری بر نتیجه پاس خواهد داشــت. این 
تغییرات همچنین تضمیــن می کند که تصمیم های 
هوشــمندانه ای که در زمان پــاس دادن می گیرید، 
نتایج بهتری به همراه خواهد داشــت. یکی دیگر از 
ویژگی های جدیــد در FC 25 مکانیزم جدیدی به 
نام خطای حرفه ای )Professional Foul( است. 
شرح آن بدین صورت است که زمانی که یک بازیکن 
با توجه به روند جریان بازی، موقعیت تیم خود را در 
خطر می بیند، با یک خطای حرفه ای بازیکن حریف را 
از کار می اندازد تا بتواند یک ضدحمله یا یک موقعیت 

خطرناک را خنثی کند. البته مانند فوتبال واقعی، این 
نوع خطاها یــک کارت زرد به همراه خواهد داشــت 
و تکرار مکرر چنیــن خطاهایی می توانــد منجر به 
دریافت کارت قرمز شــود. خطای حرفــه ای با زدن 
همزمان دکمه R1 و A یا X، بسته به اینکه از کنترلر 
ایکس باکس یا پلی استیشن استفاده می کنید، قابل 

انجام است.
 AI Mimic فناوری جدیدی به نام ،FC24 در نسخه
رونمایی شــده بود. کاربرد این فنــاوری این بود که 
AI Mimic داده های حجمی واقعی فوتبالیســت ها 
را جمع آوری می کرد و از هوش مصنوعی پیشــرفته 
برای بازآفرینی حرکات بدن منحصر به فرد به صورت 
زنده در بازی استفاده می کرد و باعث می شد تا سبک 
دویدن مخصوص هر بازیکن در بازی شبیه سازی شود 
و ســبک دویدن 13۷3 نفر از بهترین فوتبالیست ها 
در بازی بازآفرینی شــود. نکته اصلی این بود که این 
ضبط حرکت در نسخه FC24 از نیم تنه به بالا اسکن 
شده بود. اما حالا در FC25، فناوری AI Mimic به  
روز  رسانی شده و توســعه دهندگان می توانند سبک 

دویدن مخصوص هر بازیکن را بــا حرکات تمام بدن 
 Full( که شــامل حرکات بالاتنه و پایین تنه می شود
Body Mimic( ضبط کنند. به گفته EA، از نسخه 
به روز رسانی شــده AI Mimic برای اسکن 184۷ 
بازیکــن، از جمله ۲00بازیکــن از لیگ های مختلف 
زنان برای بهبود کلیات بصری گیم پلی و آوردن سطح 
جدیدی از واقع گرایی به FC25 استفاده خواهد شد. 
در این سال های اخیر، انیمیشن های بی کیفیت پا به 
توپ، چرخش های مصنوعی و بسیار سریع بازیکنان 
 )Foot Planting( و همچنین مشکلات کاشــت پا
که منجر به لیز خوردن بازیکنان روی زمین می شــد، 
 EA FC تبدیل به یکی از مشــکلات آزاردهنده سری
شــده بود و ضربه جبران ناپذیری به جریان گیم پلی 
بازی وارد کــرده بود. حــالا توســعه دهندگان قول 
برطرف کردن این مشــکل را داده  و اعلام کرده اند که 
انیمیشن های باکیفیت تری جایگزین انیمیشن های 
بی کیفیت شده، حرکات و چرخش های بازیکنان نرم تر 
و واقع گرایانه تر شده و زمان پاسخ گویی مناسب برای 
اجرای هر انیمیشنی اتخاذ گردیده است. باید دید، آیا 

این گفته ها در نســخه نهایی حقیقت خواهند داشت 
یا فقط در حد یک شعار تبلیغاتی باقی خواهند ماند.

ویژگی پلی اســتایل در نســخه FC24 بــرای تیم 
توســعه دهنده دســتاورد بزرگی بود و این ویژگی از 
ســوی طرفداران با بازخوردهای بسیار خوبی مواجه 
شــد. حــالا در FC25، توســعه دهندگان در حال 
گنجاندن شــش ویژگــی جدید پلی اســتایل برای 
بهتر جلوه کردن شــخصیت و عملکرد دروازه بان ها 
 FC 25 هســتند. بخشــی از ویژگی های جدید در
به شــما توضیحاتی داده شــد؛ اما تیم توسعه برای 
رونمایی کامل تــر آن ها در آینده ای نزدیک بســیار 
هیجان زده است؛ از جمله خطاهای عمد )حرفه ای(، 
اسکیل مووهای جدید، پیشرفت های بزرگ در بخش 
جلوه های بصری، بازآفرینــی ضبط حرکات کل بدن 
)Full Body Mimic( بازیکنــان با اســتفاده از 
فناوری هوش مصنوعــی AI Mimic و همین طور 
پیشرفت در سیستم جدید شبیه سازی فیزیک پارچه 
که منجر به واقع گرایانه تر شــدن حــرکات لباس و 

شورت ورزشی بازیکنان شده است.

همان فیفای همیشگی با اسمی متفاوت
هر آن چیزی که باید از بازی FC 25  بدانید
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حدود دو هفته دیگر، لیگ نخبگان آسیا آغاز می شود. 
در اتفاقی مبهم و عجیب، در حالی که پرسپولیس در 
سید یک و استقلال در ســید دو این مسابقات قرار 
دارند، هر 8 حریف این دو تیم در مرحله اول یکسان 
هستند! آنها باید با الاهلی و الهلال و النصر عربستان، 
الســد و الریان و الغرافه قطر، پاختاکور ازبکستان و 
الشرطه عراق روبرو شوند و فقط ترتیب بازی های شان 

است که متفاوت است.
بعد از حضور کریــس رونالدو در النصــر، به تدریج 
پای ستاره های بزرگ دیگری هم به لیگ عربستان 
باز شده و قطری ها هم اگرچه نســبت به چند سال 
گذشــته ریخت و پاش کمتری دارند امــا بازیکنان 
خارجی بزرگــی را در اختیار دارنــد. رویارویی این 
ستاره ها با پرســپولیس و استقلال در لیگ نخبگان، 
اگرچه جذاب و رویایی است  اما ترسناک هم هست! 
مرور نام ستاره های بزرگ این چند تیم که قرار است 
روبروی پرسپولیس و استقلال قرار بگیرند، نفس ها 
را در سینه علاقه مندان به فوتبال حبس می کند. این 
را فراموش نکنید که پرســپولیس و استقلال در این 
فصل بازیکنان خارجی خوبــی در اختیار دارند که 
همین حالا هم می توانند در اروپا بازی کنند و تقابل 
آنها با ستاره های خارجی تیم های عربستانی و قطری 

دیدنی از آب در خواهد آمد.
   الاهلی عربستان

این تیم که دو سه فصل پیش به لیگ یک عربستان 
هم سقوط کرده بود، خیلی زود به سطح اول بازگشت 
و با ستاره هایی که فصل گذشــته جذب کرده بود و 
چند ســتاره تازه، رویای قهرمانی در آسیا را در سر 
می پروراند. ریاض محرز کاپیتــان تیم ملی الجزایر، 
روبرتو فیرمینو مهاجم ســابق لیورپــول و تیم ملی 
برزیل، ادوارد منــدی دروازه بان تیم ملی ســنگال 
که در چلســی هم بازی کرده، مریح دمیرال مدافع 
تیم ملی ترکیه و بازیکن ســابق یوونتوس و فرانک 

کسیه هافبک سابق بارســلونا و تیم ملی ساحل عاج 
برجسته ترین بازیکنان الاهلی هستند که ایوان تونی 
مهاجم برنتفورد و تیم ملی انگلیس هم دو روز پیش 

به آنها اضافه شده است! 
   الریان قطر

این تیم چند سالی هست که رقابت قهرمانی در لیگ 
ستارگان را به السد و الدحیل واگذار کرده اما همچنان 
جزو بهترین و پرســتاره ترین تیم های قطر اســت. 
رودریگو مورنو مهاجم تیم ملی اســپانیا با 28 بازی 
و 8 گل ملی، مهم ترین ســتاره فعلی این تیم است. 
روجر گوئدس برزیلی که فصل گذشته 19 گل برای 
این تیم زد، یک گلزن بالفطره است! دیوید گارسیا هم 
مدافع تیم ملی اسپانیاست که فصل گذشته به الریان 
پیوست. تیاگو مندز هم از لیون راهی این تیم شده و 
یکی از بهترین بازیکنان الریان است. رودریگو تاباتا، 
گربه سیاه ژاپنی تیم های ایرانی را هم فراموش نکنید.

   الغرافه قطر
در لیگ ســتارگان قطر، یک تیم متوســط به شمار 
می رود اما همین تیم متوسط، چند روز پیش، خوسلو 
را از رئال مادرید جذب کرد. خوســلو در نیمه نهایی 
فصل قبل لیگ قهرمانان، دو بــار دروازه بایرن را باز 
کرده بود! یاسین براهیمی، ستاره تیم ملی الجزایر، 
فرجانی ساسی هافبک تیم ملی تونس و سیدو سانه 
مهاجم تیم ملی ســنگال از دیگر خارجی های مهم 

الغرافه هستند.
   النصر عربستان

درباره این تیم چیزی هســت کــه ندانید؟ کریس 
رونالدو که فصــل جدید لیگ عربســتان را رویایی 
شــروع کرده همچنان مهم ترین بازیکنی است که 
در قاره آسیا توپ می زند. سادیو مانه هم هنوز عضو 
النصر است هر چند گفته می شود ممکن است از این 
تیم جدا شود. مارســلو بروزوویچ هافبک پرقدرت 
تیم ملی کرواسی، الکس تلس مدافع تیم ملی برزیل 

با سابقه بازی در منچســتریونایتد، اوتاویو هافبک 
تکنیکی تیــم ملی پرتغال، آمریــک لاپورته مدافع 
تیم ملی اسپانیا با ســابقه بازی در منچسترسیتی، 
به اضافه یکی دو بازیکن برزیلی کم و نام نشــان تر، 
مجموعه ستارگان خارجی النصر را تشکیل می دهند 
و البته نباید نام اندرسون تالیسکا را هم فراموش کرد 
که فصل گذشته در لیگ قهرمانان و لیگ عربستان 

حسابی درخشید.
   الهلال عربستان

با وجود آن همه ســتاره در النصر، به نظر می رســد 
قوی ترین حریف سرخابی ها در لیگ نخبگان الهلال 
است. به این اسامی نگاه کنید: یاسین بونو دروازه بان 
تیم ملی مراکش، کالیــدو کولیبالی مدافع تیم ملی 
ســنگال، رنان لودی مدافع تیم ملــی برزیل، روبن 
نوس هافبک تیم ملی پرتغال، الکســاندر میتروویچ 
مهاجم و بهترین گلزن تیم ملی صربستان، سرگئی 
میلینکوویچ ســویج هافبک تیم ملی صربســتان و 
مالکــوم هافبک تیم ملــی برزیل. ژائو کانســلو هم 
اخیرا از بارسلونا جدا شده و به این تیم پیوسته و در 
نهایت نیمار برزیلی که اگر مصدوم نباشد، تقابلش با 
ایرانی ها هیچ چیزی از جذابیت رونالدو کم نخواهد 

داشت.
   السد قطر

رقیب همیشگی سرخابی ها در لیگ قهرمانان، این بار 
در لیگ نخبگان مقابل آنها قرار خواهد گرفت. البته 
دیگر خبری از بغداد بونجاح و گابی و ژاوی و ... نیست 
اما ستاره های خارجی دیگری در این تیم هستند که 
تقابل آنها با استقلال و پرسپولیس را جذاب می کند. 
علاوه بر اکرم عفیف ترسناک و آماده و حسن هیدوس 
و چند ملی پوش قطــری، باید به ماتئــوس اوریبه 
هافبک تیم ملی کلمبیا، پائولو اوتاویو هافبک سابق 
برزیلی وولفسبورگ و گیلرمه و جیووانی برزیلی هم 

اشاره کرد.

مطمئنید VAR خریده اید؟
یکی از حساس ترین بازی های هفته سوم رقابت های لیگ برتر فوتبال ایران 
بین پرسپولیس و فولاد در قزوین به انجام رسید که نهایتا شاگردان خوان 
کارلوس گاریدو به برد ارزشمند 2 بر صفر دست یافتند و اولین برد خود در 
لیگ بیست وچهارم را به ثبت رساندند. با این حال یکی از اتفاقات برجسته 

این دیدار، بازهم )VAR( بود.
   از عدم حضور )VAR( در اهواز تا کلافگی در قزوین 

بعد از اینکه دیدار استقلال خوزستان و استقلال تهران، خلاف اطلاع قبلی با 
حضور کمک داور ویدئویی انجام نشد، جدال پرسپولیس و فولاد هم با ایرادات 

همیشگی همراه بود و فارغ از عدم کمک به کوبل داوری، پخش مسابقه را 
هم تحت الشعاع قرار داد و حسابی بینندگان تلویزیونی را آزار داد.

)VAR( تاخیر در شروع بازی به خاطر   
بازی قرار بود از ساعت 19:30 دقیقه آغاز شود اما مشکلاتی که برای سیستم 

کمک داور ویدئویی به وجود آمده بود باعث شد مسابقه با حدود 10 دقیقه 
تاخیر آغاز شود و بازیکنان 2 تیم هم مجبور شوند برای جلوگیری از سرد 
شدن بدن های شان بار دیگر گرم کنند. البته که این تاخیر هم باعث نشد 

شاهد رفع مشکلات باشیم.
   ارتباط تصویری اتاق )VAR( با داور قطع شد

بازی 2 صحنه مشکوک در نیمه نخست داشت که یکی در محوطه جریمه 
پرسپولیس و دیگری به واسطه خطای مسعود ریگی روی ساسان انصاری در 

میانه میدان حادث شد. برای هر 2 صحنه بازی دقایق زیادی از جریان افتاد اما 
اوج کار در صحنه دوم به وقوع پیوست که مشکوک به خطای خشن مسعود 
ریگی بود. در آن صحنه، پس از چند دقیقه صحبت بین پیام حیدری و اتاق 

)VAR(، حیدری تصمیم گرفت کنار زمین بیاید و صحنه مورد نظر را ببیند اما 
چیزی که از تصاویر تلویزیونی به چشم آمد این بود که داور اصلا تصاویر مربوط 
به آن صحنه را نداشت و عملا به صورت فرمالیته جلوی نمایشگر حاضر شد و 

خیلی سریع به داخل زمین برگشت و دستور به ادامه کار داد.
   ماجراهای )VAR( تمامی ندارد

طی سه هفته اخیر انتقادات زیادی به سیستم کمک داور ویدئویی استفاده 
شده در لیگ برتر صورت گرفت و هفته  به  هفته به ایرادات آن اضافه شد. 

در ابتدا شاهد این بودیم که داور وسط و کمک  داوران اتاق )VAR( صرفا با 
تصاویر تلویزیونی صحنه ها را بازبینی می کردند اما حالا طی هفته های دوم 

و سوم نظاره گر این هستیم که داور وسط یا اصلا نمایشگر ندارد یا دسترسی 
به دیدن صحنه های مشکوک برایش مقدور نیست. باید دید چه زمانی شاهد 

حضور درست و استاندارد )VAR( در تمامی دیدارهای لیگ برتر خواهیم 
بود. فعلا که شواهد نشان می دهد نباید چندان به این قضیه، حداقل در 

کوتاه مدت امیدوار بود.
منبع: فوتبال 360
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شما نقشی در فضای متشنج استادیوم نداشتید؟
هوشنگ نصیرزاده مدیرعامل باشگاه فولاد خوزســتان درباره جو نامناسب استادیوم شهدای فولاد در بازی استقلال 
خوزستان و استقلال گفته: »با توجه به مطالعه فضای مجازی که داشتیم، حدس می زدیم که ممکن است مسائل منفی 
پیش بیاید. ما گفتیم که بازی بدون تماشاگر برگزار شــود. این موضوع را سازمان لیگ و شورای تامین نپذیرفتند اما 
دیدید که نظر ما درست بود. حرف ما متعهدانه بود که باید بازی بدون حضور تماشاگران برگزار شود. این حرف ما درست 
بود.« اما استاد که انگار از سنگ پرانی ها و اتفاقات حاشیه ای بازی خوشحال به نظر می رسد، فراموش کرده که مصاحبه 
او و استوری غیرمسئولانه یحیی گل محمدی در مخالفت با برگزاری این بازی در فولاد آره نا بود که جو را پیرامون این 
بازی به شدت منفی کرد. اصرار آنها به برگزار نشدن بازی در این استادیوم و حرف زدن درباره رابطه بین گل محمدی و 
نکونام فضای هواداری را به شدت متشنج کرد. شکی نیست که اگر این مخالفت ها و جوسازی ها نبود، سنگ پرانی ها در 
طول بازی به این شدت رخ نمی داد. او درباره مالکیت این ورزشگاه هم گفت: »یک شرکت سرمایه گذاری این مسئولیت 
را به عهده دارد و ما حتی ورزشگاه را از آنها اجاره می کنیم. این ورزشگاه مربوط به شرکت فولاد خوزستان است و مربوط 
به خود باشگاه نیست. یعنی اختیار ما صد در صد نیست.« می بینید؟ اساتید آن همه مخالفت و جنجال راه انداخته بودند 
اما حالا می گویند ما هم این ورزشگاه را اجاره می کنیم! خب اگر شما مالک نبودید، به چه حقی مخالف برگزاری بازی 

و اجاره کردن ورزشگاه توسط یک باشگاه دیگر بودید؟

همه چیز مثل فصل قبل نیست آقای نکونام!
جواد نکونام بعد از شکست استقلال مقابل استقلال خوزستان در نشست خبری گفته: »مسئولیت این تیم صفر تا 
صد با من است. پارسال هم هفته سوم ما باختیم ولی تیم بلند شــد و تا هفته آخر در کورس قهرمانی بود. الان هم 
همین است. این تیم بلند می شود. شروع فصل به نظرم با تغییرات زیادی که داشتیم و هماهنگی ای که نداریم، این 
تعطیلات کمک خواهد کرد تا تیم را بازسازی کنیم.« به عنوان یک هوادار استقلال امیدوارم وعده هایی که نکونام 
داده عملی شود اما واقعا نمی توان به این وعده ها خوشبین بود. نکونام نتایج این فصل را با فصل قبل مقایسه کرده و 
نتیجه گرفته که تیمش بلند می شود و تا هفته آخر در کورس قهرمانی خواهد بود. اما تفاوت های زیادی در نتایج این 
فصل و فصل قبل وجود دارد. تیم او فصل گذشته در هفته سوم به سپاهان باخت و این تنها باخت استقلال در لیگ 
بیست و سوم بود اما در فصل جاری، استقلال اولین باختش را مقابل استقلال خوزستان تجربه کرده است! نکونام 
فصل گذشته از نظر بازیکن در مضیقه بود اما در این فصل ســتاره های زیادی جذب تیم او شده اند و دستش برای 
چیدن ترکیب مناسب باز است. در لیگ قبل نکونام تازه اولین فصل حضورش در استقلال را سپری می کرد و تجربه 
نشستن روی نیمکت یک تیم بزرگ را نداشت. فرصتش هم برای ساختن تیم کم بود و به همین دلیل هواداران با او 
تا انتهای فصل همراهی کردند. تفاوت های بیشتری هم هســت که اشاره نمی کنیم و فقط این را بگوییم که نکونام 

در این فصل به انداز کافی بهانه ندارد!

لیگ نخبگان، غوغای ستارگان
بعد از رونالدو و نیمار، پای ستاره های بزرگ دیگری هم به قاره آسیا باز شده است. آنها را در 

لیگ نخبگان خواهیم دید

بارسا-بایرن قبل از ال کلاسیکو!
یک بار دیگر بارسا و بایرن در لیگ قهرمانان باید به مصاف هم بروند و دیروز تاریخ و زمان 
آن نیز از سوی یوفا اعلام شد. بر این اساس بارسا باید چهارشنبه دوم آبان در مونتجوئیک 
میزبان بایرن در دیداری انتقامی باشد. بارسا هر سه بازی اخیر خود برابر بایرن را بازنده 
شده و داغ شکست 8بر2 سال 2020 نیز هنوز باقی مانده است. بارسا در تقویمی شلوغ 
و سخت، بعد از این بازی باید یکشــنبه 6 آبان در برنابئو برابر رئال مادرید قرار بگیرد. 
همچنین رئال نیز سه شنبه اول آبان میزبان دورتموند است که تکرار فینال لیگ قهرمانان 

است. رئال به این ترتیب با یک روز استراحت بیشتر به ال کلاسیکو خواهد رسید.

چهار بازیکن آزاد که بارسلونا می خواهد
بارسلونا بر خلاف وعده های خوان لاپورتا نتوانست مشکل فرپلی مالی خود را حل کند 
و روز پایانی نقل و انتقالات را به آرامی سپری کرد. از پنجشنبه رسانه ها اعلام کردند 
که بارسا خرید دیگری نخواهد داشت و پنجره تابســتان را با پائو ویکتور و دنی اولمو 
بسته است. قرارداد اولمو نیز به زحمت و فقط تا 31 دسامبر در لالیگا ثبت شده است 
و بارسا نتوانست نیازهایش در پست وینگر چپ، هافبک و مدافع چپ را برآورده کند، 
اما باشگاه در تلاش است تا تمدید قرارداد با نایکی را نهایی کند و با این تمدید بخش 
بزرگی از مشکلات حل خواهد شد. به این ترتیب بارسا قادر خواهد بود بازیکنانی آزاد را 
به جمع خود اضافه کند. در همین رابطه دیروز اسپورت نوشت که نگاه مدیریت ورزشی 
بارسا برای تقویت تیم روی چهار بازیکن آزاد است و ممکن است در صورت حل مشکل 
فرپلی مالی برای جذبشــان اقدام کند. آدرین رابیو، متس هوملس، ماریو هرموسو و 
جوئل ماتیپ گزینه هایی هستند که در فهرست دکو )مدیر ورزشی( قرار دارند. رابیو 

می تواند خط میانی بارسا را تقویت کند. 

 سانچو برای فرار از یونایتد، از پول گذشت
جیدون سانچو از زمانی که پیراهن یونایتد را به تن کرد نتوانست انتظارات زیادی را که از او 
می رفت برآورده کند و فصل گذشته برای او تبدیل به یک کابوس تمام عیار شد. درگیری 
این بازیکن با اریک تن هاگ باعث شد که ســرمربی منچستریونایتد اجازه حضور او در 
تمرینات این تیم را ندهد و در پنجره نقل و انتقالات زمستانی فصل گذشته به دورتموند 
برگشت تا نیم فصل دوم را در این تیم ســپری کند و پس از بازگشت به یونایتد هم بار 
دیگر از سوی این مربی هلندی کنار گذاشته شد. او بالاخره در آخرین دقایق پنجره نقل 
و انتقالات تابستانی قراردادی قرضی را با چلسی به امضا رساند که بند خرید اجباری در 
پایان فصل در آن گنجانده شده است و به این ترتیب به دوران حضور کابوس وارش در 
جمع شیاطین سرخ پایان داد. اتلتیک مدعی شده است که او برای نهایی کردن این انتقال 
و ترک یونایتد حاضر شده است که دستمزدش را به شکل قابل توجهی کاهش دهد اما 
این موضوع برای او اهمیتی ندارد و مایل است که هرچه زودتر تحت هدایت انزو مارسکا 

که سازگاری بیشتری با سبک بازی اش دارد به میدان برود.

انتظار طولانی تمام شد: مسی برگشت
لیونل مسی در جریان برگزاری دیدار فینال رقابت های کوپا آمه ریکای 2024 به شدت 
از ناحیه مچ پا مصدوم شد و نتوانســت تیمش را در ادامه این دیدار که با قهرمانی تیم 
ملی آرژانتین هم به پایان رســید همراهی کند. منابع نزدیک به این بازیکن در همان 
زمان مدعی شــده بودند که روند درمان او طولانی خواهد شد. هواداران اینترمیامی و 
علاقه مندان به این ستاره آرژانتینی نگران شرایط او و مدت زمان دوری اش از میادین 
بودند و این نگرانی بالاخره به پایان رسیده و او آماده بازگشت دوباره به زمین است. مارتینو 
در نشست خبری پیش از بازی برابر شیکاگو فایر به خبرنگاران گفت: »او چند هفته بود   
کار با توپ را آغاز کرده بود و اول با تیم پزشکی و سپس با مربیان بدنسازی مشغول کار 
بود. او آرام آرام توانسته است به بخشی از تمرینات گروهی برگردد و حالا در کنار بازیکنان 
در تمرینات حضور دارد.« سرمربی اینترمیامی احتمال حضور او در فهرست دیدار برابر 
شیکاگو را رد نکرد و اظهار داشت: »این مسائلی است که درباره اش با او هم زیاد صحبت 

کردیم و همه چیز بستگی به این دارد که او چه احساسی داشته باشد.«

    گوشه و کنار مستطیل سبز
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اعترافبهجنايتهولناکدرکمپغيرقانونيترکاعتياد
رئيس پليس آگاهي پايتخت گفــت متهماني که در 
رابطه با پرونده قتل پســر جوان در  کمپ ترک اعتياد 
دستگير شده بودند، به ارتکاب جنايتي هولناک اعتراف 
کردند. ســردار  علي وليپــور گودرزي،رئيس پليس 
آگاهي پايتخت اظهار کرد:  بيست و سوم فروردين ماه، 
کارکنان انتظامات بيمارســتان فرهيختگان از طريق 
تماس تلفني با مرکز فوريت هاي پليســي 110، مرگ 
مشــکوک مرد جواني را روي تخت بخــش اورژانس 

گزارش کردند.
ســردار گودرزی افزود: با اعــام اين خبــر، تيمي از 
کارآگاهان اداره دهم پليــس آگاهي تهران بزرگ راهي 
سردخانه بيمارستان شــدند و تحقيقات ميداني را آغاز 

کردند.
اين مقام ارشــد انتظامي تصريح کرد: تيــم جنايي در 
سردخانه بيمارستان با جســد مرد جواني مواجه شدند 

که احتمالًا براثر اوردُوز و ضرب وجرح به قتل رسيده بود؛ 
گزارش پزشک صحنه نيز حکايت از آن داشت که سر و 
دنده هاي متوفي شکسته است و آثار کبودي زيادي روي 

بدنش وجود دارد.
رئيس پليس آگاهــي پايتخت عنوان کــرد: تحقيقات 
ابتدايي نيز نشــان مي داد؛ روز قبل از اين جنايت، پدر 
و مادر متوفــي به يک کمپ ترک اعتيــاد رفتند و پس 
از توافق مالــي از افراد داخل کمپ درخواســت کردند 
فرزندشان را که اعتياد داشته است، جهت ترک از محل 
زندگي اش در مارد به مکان مورد نظر واقع در منطقه کن 

انتقال دهند و او را مداوا کنند.
رئيس پليس آگاهی تهران افزود:  به دنبال دريافت اين 
اطاعات مهــم، خيلي زود اعضاي تيــم جنايي پاي در 
کمپ  گذاشتند و در آنجا 40 الي 50 نفر معتاد را مشاهده 
کردند که به صــورت غيرقانوني حبس شــده بودند که 

همگي آنها مدعي شــدند کارگران کمپ رفتار مناسبي 
ندارند و اکثر معتادان را هدف ضرب وشتم قرار مي دهند.

سردار گودرزي گفت:  تيم تحقيق که در جريان تحقيقات 
ميداني متوجه وجود دوربين هاي مداربسته کمپ شده 
بودند فيلم آنها را هدف بازبيني قــرار دادند و لحظه به 
لحظه به قتل رســيدن مرد جوان را مشاهده کردند که 
مشخص شد صاحب اين کمپ  به همراه 8 نفر از کارگران 
خود مقتول را به  دليل مقاومتي که داشته تا سر حد مرگ 

کتک زدند.
سردار گودرزی افزود:  پس از پايان تحقيقات ميداني در 
بيمارستان و صحنه جنايت، اين کمپ غيرقانوني پلمب 
و افرادي که داخل آن روند ترک اعتياد را طي مي کردند 
به يک کمپ مجاز معرفي شدند. همچنين 8 مردي که 
مقتول را هدف ضرب وجرح قرار دادند به اتهام مشارکت 

در قتل عمدي بازداشت شدند.

اين مقام ارشد انتظامي عنوان کرد: متهمان در جريان 
بازجويي ها سعي داشتند تا با تناقض گويي مسير پرونده 
را تغيير دهند امــا پس  از مواجهه با شــواهد و مدارک 
موجود به ارتکاب جنايت اعتــراف کردند؛ متهم رديف 
اول پرونده در جريان تحقيقات مقدماتي ماجرا را اينطور 
توضيح داد، روز جنايت مقتول به کمپ ترک اعتياد آمد 
اما ناگهان با عوامل درگير شد و چاقو کشيد که عصباني 
شديم و او را هدف ضرب و جرح قرار داديم. هنگامي که 
متوجه شديم حالش نامساعد شــده او را به بيمارستان 
برديم اما اقدامات درماني فايده اي نداشت و به کام مرگ 

فرو رفت.
رئيس پليس آگاهي تهران بزرگ گفــت: با صدور قرار 
قانوني از سوي مرجع قضايي متهمان جهت روشن شدن 
زواياي پنهان پرونده در اختيــار کارآگاهان اداره دهم 

پليس آگاهي تهران بزرگ قرار گرفتند.

مــرد جواني کــه متهم اســت در 
درگيری دسته جمعی مرتکب قتل 
شده، پای ميز محاکمه اتهامش را 
نپذيرفت و مدعی شــد، نمی داند 
چه کسی ضربه مرگبار را به قربانی 
زده است. رسيدگی به اين پرونده 
از چهــارم ارديبهشــت ماه ســال 
140۲، بــه دنبال وقــوع درگيری 
دسته جمعی در شــهرک سينا در 
حوالی محله خليج فارس آغاز شد. 
در اين درگيری که ميان چند مرد 
موتورســوار رخ داده بــود، يکی از 
آنها به نام اشــکان از ناحيه سينه با 
ضربه چاقو، زخمی و به بيمارستان 
منتقل شد اما ساعتی بعد به خاطر 
شدت خونريزی جان باخت. دوست 
اشکان که او را به بيمارستان منتقل 
کرده بود، مدعی شد، دوستش در 
درگيری که با دو موتورسوار ديگر 
رخ داده، چاقو خورده است. با تاييد 
مرگ اشکان از ســوی کادر درمان 

بيمارستان، رسيدگی به پرونده وارد 
فاز جنايی شد و بازپرس جنايی به 
همراه تيم کارآگاهان در سردخانه 
بيمارستان بالای سر جسد مقتول 
حاضر شــدند و تحقيقات خود را 
برای رازگشايی ماجرا آغاز کردند. 
در اولين قدم از تحقيقات، دوست 
اشــکان در توضيــح بــه ماموران 
جنايی گفت: »شب حادثه به همراه 
اشــکان در خيابان به دو نفر از بچه 
محل هايمان برخــورد کرديم که 
ميان ما درگيری رخ داد. در مرحله 
اول، دعوا با وساطت چند نفر پايان 
پذيرفت اما به خاطر خشــمی که از 
همديگر داشتيم، دوباره قرار دعوا 
گذاشتيم و در دومين مرحله دعوا، 
دوستم به ضرب چاقو مجروح شد 
که او را به بيمارستان منتقل کرديم 

و جان باخت.«
با اطاعاتــی که اين مــرد جوان از 
شماره پاک موتور متهمان فراری 

به پليس داده بود پســر ۲5ساله ای 
به نام پوريا و دوستش جواد، رديابی 
و بازداشت شدند. ســپس جسد با 
دســتور بازپرس جنايی برای انجام 
آزمايش هــا و معاينــات لازم بــه 

پزشکی قانونی منتقل شد.
    گفتههایشاهدان

شــاهدان درگيری در بازجويی ها، 
پوريا را عامل جنايت معرفی کردند 
اما او مدعی شــد در آن درگيری، 
قمه داشته ولی ضربه ای به قربانی 
نزده اســت. با طی روال قانونی در 
پرونده و صدور کيفرخواست، متهم 
برای دفاع از خود، راهی دادگاه شد.

   دردادگاه
متهــم در حالی در شــعبه پنجم 
دادگاه کيفری يک اســتان تهران 
پای ميز محاکمه ايســتاد که منکر 
اتهامش بــود. در ابتدای جلســه، 
پدر اشکان درخواســت قصاص را 
مطرح کرد و گفت: »پسرم بی دليل 

کشته شده و  من از خون او گذشت 
نمی کنم و برای عامل قتل قصاص 

می خواهم.«
وقتی پوريا روبه روی قضات ايستاد، 
در تشــريح جزئيــات ماجرا گفت: 
»آن روز همــراه دوســتانم برای 
تفريح سوار بر موتور شديم و بيرون 
رفتيم اما در راه بازگشت، اشکان و 
دوستانش که سوار بر موتور بودند، 
جلوی راهمان پيچيدند و دعوا راه 
انداختند. من که نمی خواستم دعوا 
بالا بگيرد، وساطت کردم و از دوستم 
جواد خواســتم آنجا را ترک کنيم 
اما حدود يک ســاعت بعد متوجه 
شدم به خاطر فحش هايی که در آن 
درگيری رد و بدل شده بود، جواد و 
اشکان و دوستانش با هم قرار دعوا 
گذاشته اند. باور کنيد من قصد دعوا 

نداشتم که به آنجا رفتم.«
متهــم ادامه داد: »وقتــی به محل 
دعوا رسيديم، اشــکان و برادرش 

و دوستانش به ســمت ما حمله ور 
شدند و من قمه کشيدم. من با برادر 
اشکان درگير بودم اما در يک لحظه 
ديدم اشــکان غرق در خون روی 
زمين افتاده اســت. من نديدم چه 
کســی به او ضربه زده؛ قبول دارم 
در دعوا شــرکت کردم اما ضربه ای 
به مقتول نزدم و بی دليل بازداشت 
شدم.« ساير شــرکت کنندگان در 
دعوا نيز اظهــارات ضدونقيضی را 
عليه يکديگر مطرح کردند. در پايان 

جلســه، قضات دادگاه به بازبينی 
فيلم دوربين مداربسته پرداختند 
و دريافتند درگيری خونين پشت 
يک خودرو متوقف شده در حاشيه 
خيابــان رخ داده و دوربين صحنه 

قتل را ضبط نکرده است.
بــه اين ترتيــب، پرونــده را برای 
از ســرگيری تحقيقات به دادسرا 
برگردانند. با تکميل تحقيقات قرار 
اســت پوريا بار ديگر از خود دفاع 

کند.

راز سر به مهر در درگیری مرگبار موتورسواران
متهم به قتل راکب موتورسیکلت، اتهام خود را انکار کرد

سرقتباجعلعنوانپليس
رئيس پليس آگاهي پايتخت  از دستگيري دو سارق حرفه اي خبر داد و گفت 
متهمان با جعل عنوان پليس دســت به اعمال مجرمانه مي زدند.به گزارش 
خبرنگار خبرگزاري پليس، سردار علي وليپور گودرزي، رئيس پليس آگاهي 
پايتخت اظهار کرد: اين پرونده پس از شــکايت يکي از شهروندان مبني بر 
سرقت موتورسيکلتش توسط دو  فرد ناشناس که خود را مامور پليس معرفي 
کرده بودند، در دســتور کار پليس آگاهي قرار گرفت.اين مقام پليسي ابراز 
داشت: با بررسي اظهارات شاکي و تحقيقات ميداني، ماموران به سرنخ هايي 
دست يافتند که نشان مي داد چندين فقره سرقت مشابه در مناطق »آزادي« 
و »تهرانســر« تهران  رخ داده است.ســردار گودرزی افــزود: در تحقيقات 
شبانه روزي و با تشکيل تيم هاي ويژه و انجام اقدامات اطاعاتي و پليسي در 
اداره پنجم پليس آگاهي تهران بزرگ مشخص شد،  متهمان با جعل عنوان 
مامور نيروي انتظامي و با اســتفاده از لباس فرم پليس و به بهانه هاي واهي 
مانند دستور قضايي يا تخلفات رانندگي، موتورسيکلت ها را متوقف و آنها را 
سرقت مي کردند.اين مقام ارشد انتظامي با اشاره به اينکه تاش هاي بي وقفه 
کارآگاهان باعث شد تا  دو سارق دستگير شوند، تصريح کرد:  در بازرسي از 
مخفيگاه متهمان، يک دستگاه موتورسيکلت مسروقه کشف شد و متهمان 
نيز به سرقت 5 دستگاه موتورسيکلت ديگر اعتراف کردند.رئيس پليس آگاهي 
تهران بزرگ، با تاکيد بر اينکه پليس با قاطعيت با مجرمان برخورد مي کند، 
از شهروندان خواست تا در صورت مواجهه با افراد مشکوکي که خود را مامور 
پليس معرفي مي کنند، هوشيار باشند و مراتب را سريعا به پليس اطاع دهند. 

خودکشیدختر۲۰سالهدرغربتهران
دختر۲0ســاله با انگيزه ای نامعلوم درخانه شــان در غرب تهــران ودر نبود 
والدينش با روسری مادرش خود را حلق  آويز کرد و به زندگی اش پايان داد.

ساعت1۷عصر هفتم شهريور امسال پليس با بازپرس کشيک قتل دادسرای 
جنايی تهران تماس گرفت و اطاع داد؛ دختر ۲0 ساله ای به طور مشکوکی در 
خانه شان در يکی از محله های غرب تهران فوت شده است . با دستور قضايی 
تيمی از ماموران اداره دهم پليس آگاهی تهران به طبقه ســوم ســاختمان 
مورد نظر رفتند و با جسد حلق آويز شده دختری در اتاق خواب خانه رو به رو 
شدند. ساعاتی از مرگ او گذشته بود و روسری به دور گردنش گره خورده بود. 
ماموران ابتدا به تحقيق از والدين او پرداختند که پدر خانواده در اظهاراتش 
گفت: دخترم تنها فرزندمان بود. من و همسرم برای خريد از خانه بيرون رفته 
بوديم و او در خانه تنها بود. عصر که بازگشــتيم هر چه در زديم باز نکرد و با 
کليد در را باز کرده و وارد شديم. چند مرتبه دخترم را صدا زديم، اما پاسخی 
نداد. خانه به هم ريخته بود . وارد اتاق اوکه شــديم جسد حلق آويز شده اش 
رايافتيم. همان موقع به اورژانس و پليس خبر داديم که آمدند و گفتند او مرده 
است .  در تحقيقات بعدی، ماموران ســراغ همسايه ها رفتند و به گفت و گو با 
آنها پرداختند و معلوم شد صبح صدای مشاجره دختر با والدينش را شنيدند 
که آنها نمی گذاشتند وی از خانه بيرون برود . بعداز ظهر اين زوج بيرون رفتند 
و ساعاتی بعد که بازگشتند با داد و فرياد کمک خواستند که نزدشان رفته اند 
و متوجه مرگ فرزندشان شــدند. روز پنجشنبه کارشناسان پزشکی قانونی 
اعام نظر کردند که او به قتل نرســيده، بلکه خودکشی کرده است. محسن 
اختياری، بازپرس شعبه اول دادسرای جنايی تهران با تاييد اين خبر گفت : 

نامه و دستنوشته ای از او در خانه پيدا نشد تا انگيزه اش معلوم شود .

  خرده حادثه 



یکشنبه | 11 شهریور  1403 | شماره 3856یکشنبه | 11 شهریور  1403 | شماره 3856

ک 
کمی

 
   

  سایت نگار جهان

قطره های تغییر رنگ چشم؛ کارشناسان 
هشدار دادند

در عصر ترفندهای زیبایی خبرساز، خیلی رویایی 
است که رنگ چشم تان را با قطره ای ساده تغییر 

دهید. اما این وسیله آرایشی زنگ خطر را در جامعه 
پزشکی به صدا درآورده است. اگر خطرات احتمالی 

را بدانید، شاید دیگر تمایلی به تغییر رنگ چشم 
خود نداشته باشید. کارشناسان هشدار می دهند 

که این محصولات غیرقانونی می توانند آسیب 
دائمی به چشمان تان بزنند.

   هیچ مدرکی دال بر تغییر رنگ چشم 
وجود ندارد

این محصولات همان قطره های چشمی بدون 
نسخه هستند که به عنوان محلول تغییر 
رنگ چشم به بازار عرضه می شوند. دکتر 

جوانا جیاکونی، سخنگوی بالینی آکادمی 
چشم پزشکی آمریکا، در بیانیه ای مطبوعاتی 

گفت: »مصرف کنندگانی که این محصولات را 
در تیک تاک یا دیگر شبکه های آنلاین مشاهده 

می کنند، باید بدانند که تأییدیه سازمان غذا 
و داروی آمریکا را ندارند.« جیاکونی افزود: 

»عکس های خیره کننده ای از قبل و بعد از مصرف 
در تبلیغات نمایش داده می شود، اما اطلاعات 

چندانی درخصوص عملکرد واقعی این محصولات 
وجود ندارد. واقعیت این است که هیچ مدرکی 

دال بر اثربخشی یا ایمنی آنها در دسترس 
نیست.« به گفته یکی دیگر از سخنگویان آکادمی 

چشم پزشکی آمریکا، آسیب چشمی مرتبط با 
استفاده از این محصولات می تواند زندگی شما 

را برای همیشه دگرگون کند. دکتر ایمی وادادا، 
چشم پزشک دارای بورد تخصصی و متخصص 

قرنیه، به اپک تایمز گفت: »با توجه به اطلاعات 
محدود تولیدکنندگان و تحقیقات، پیش بینی 
واکنش افراد به این قطره های چشمی دشوار 

است.« عوارض جانبی بالقوه این قطره ها شامل 
التهاب چشم، عفونت های دردناک یا کورکننده، 
حساسیت به نور و افزایش فشار چشمی هستند. 

متعاقب آنکه آزمایشات نشان دادند قطره های 

 ترمیم کننده چشم ام اس ام براساس 
قانون غذا و دارو و محصولات بهداشتی فدرال 

حاوی ترکیبات فاسد و ناخالص هستند، سازمان 
غذا و داروی آمریکا در ماه فوریه هشدارنامه ای 

برای شرکت »لایت آیز لیمیتد« در لندن، 
تولیدکننده قطره های تغییر رنگ چشم، ارسال 

کرد. )اپوک تایمز(

سقوط اف-۱۶ گران قیمت اهدایی به 
کی یف؛ زلنسکی فرمانده نیروی هوایی 

را برکنار کرد
ولودیمیر زلنسکی، رئیس جمهوری اوکراین روز 

جمعه با صدور فرمانی، فرمانده نیروی هوایی 
کشورش را برکنار کرد.  فرمانده نیروی هوایی 

اوکراین تنها یک روز پس از تایید سقوط یک فروند 
جنگنده اف-۱۶ اهدایی آمریکا به کی یف که علت 

دقیق آن هنوز از سوی مقامات اوکراینی اعلام 
نشده، از سمت خود برکنار شده است. خلبان این 

جنگنده پیشرفته نیز که برخی گمانه زنی ها از 
خطای احتمالی وی به عنوان علت سقوط حکایت 

دارد، در جریان این حادثه جان باخت. ولودیمیر 
زلنسکی، رئیس جمهوری اوکراین در سخنرانی 

شامگاه جمعه خود گفت: »تصمیم گرفته ام 
فرمانده نیروی هوایی را تغییر دهم... من برای 

همیشه قدردان همه خلبانان نظامی مان هستم.« 
او بدون اشاره به دلیل این برکناری، تاکید کرد 
که باید از نیروهای نظامی محافظت شود و نیاز 

به تقویت سطح فرماندهی وجود دارد. ستاد کل 
اوکراین اعلام کرد   سرلشکر آناتولی کریوونوژکا 

به طور موقت وظایف فرماندهی نیروی هوایی 
را برعهده خواهد داشت. نخستین مجموعه از 

جنگنده های مدرن و گران قیمت اف-۱۶ ساخت 
آمریکا سرانجام پس از حدود دو و نیم سال از آغاز 

تهاجم گسترده روسیه، به تازگی در اختیار اوکراین 
قرار گرفته اند. کارشناسان نظامی معتقدند   تحویل 
این جنگنده ها به اوکراین می تواند نقطه عطفی در 
توان دفاعی این کشور در برابر تهاجم ارتش روسیه 

باشد. )یورونیوز(

ژاپنیهادرتنهاییمیمیرند
انزوای خود خواسته در عصر جدید؛ 

شروعی جذاب و پایانی تلخ
   در بسیاری از فرهنگ ها، میز یا سفره غذا جایی برای 
تعامل و هم صحبتی خانوادگی یا دوســتانه است. در این 
محافل، مشــارکت در صرف غذا نمادی از اتحاد و ارتباط 
اجتماعی در نظر گرفته می شــود. از این منظر، تنها غذا 
خوردن ممکن اســت از نگاه برخی نشــانه ای از تنهایی 
و انزوای اجتماعی تلقی شــود. اما این دیــدگاه در همه 
موارد درست نیست و این روزها در بسیاری از رستوان ها، 
میزهایی فقط برای یک نفر رزرو می شوند. این یک روش 
ژاپنی برای تکریم تنهایی و انزوای در عصر جدید اســت 
و مناسب کســانی که می خواهند فضایی دلنشین برای 
غذا خوردن در آرامش و بدون اجبار به صحبت  با دیگری 
داشته باشند. »بوچی سکی« که به »صندلی تنهایی« نیز 
ترجمه می شود، مکان غذاخوری تک نفره ای است که در 
رستوران ها و حتی مراکز آموزشی از جمله دانشگاه کیوتو، 
رایج است. این نقطه نظر ژاپنی ها مورد توجه کشورهای 
دیگر قرار گرفت و اکنون بوچی ســکی های متعددی در 
فیلیپین، چین، امارات، کانادا و ... افتتاح شده و مشتریان 

خاص خود را دارد. 

   زنی جوان تنها در کافه می نشــیند، چای می نوشد و 
کتاب می خواند. کمی مکث می کند تا ســریع چیزی را 
در نوت پد کنار دستش بنویســد و به کافه چی که از کنار 
میز رد می شود، نشان دهد. »ببخشید سرویس بهداشتی 
کجاست؟« این داستان آشــنایی در »کافه های سکوتِ« 
توکیو اســت؛ فضاهایی که در نــگاه اول، کافه هایی برای 
گفت وگو به نظر می آیند، اما مشتریانشان اجازه صحبت 
ندارند و درعوض باید با نوشتن در نوت پدها با هم ارتباط 
برقرار کنند. همه روزه، تعداد بیشــتری کافه ســکوت با 
محدودیت گفت وگوی خودخواســته در سراسر پایتخت 
افتتاح می شــوند و موج عظیمی از توکیویی های تنها را 

به خود جذب می کنند. آن ها مشــتاق اند سرعتِ زودپزیِ 
زندگی شهری را با ســکوت و تنهایی معاوضه کنند. این 
وضعیت در پی تمایل روزافــزون جوانان ژاپنی به تنهایی 
پدید آمده است؛ موقعیتی که حاصل بی ثباتی اقتصادی، 
تغییر الگوهای ســنتیِ حمایت خانواده و افزایش انزوای 
اجتماعی است. این الگوی زندگی، واژ جاافتاده رسانه ای 
خود را نیز یافته است: »بوچی زُکو« و به افرادی اشاره دارد 
که آگاهانه تصمیم می گیرند تمام کارها را به تنهایی انجام 
دهند. نگاهی به جهان اطراف، نشان می دهد تعداد بوچی 

زکوها روز به روز در حال افزایش است. 

   زن یا مرد جوانی که تصمیم خود را برای ادامه زندگی 
گرفته  است، وارد کمپانی برگزاری مراسم ازدواج می شود. 
پشت میز می نشیند و ضمن دریافت فرم مخصوص جشن 
عروســی با دقت، آیتم های مختلف را بررســی می کند و 
در صورتی که نظرش جلب شــود، آیتم مــورد نظر را به 
امکانات و ملزومات جشن عروسی خود اضافه می کنند. در 
این آیتم ها، بخشــی وجود دارد که ممکن است برای غیر 
ژاپنی ها نامانوس و عجیب به نظر برسد؛ درخواست نفرات 
برای بازی در نقش های والدین، خویشاوندان، همکاران و 
دوستان. نکته عجیب تر اینکه ممکن است در این جشن 
داماد یا عروسی در کار نباشــد. جوانان ژاپنی که تصمیم 
خود برای گــذران زندگی در تنهایــی را گرفته اند، برای 
تجربه شور و حال مراسم عروسی، مجلسی به پا می  کنند 
که عروس یا دامادی در آن حضور ندارد و صاحب مجلس، 
به تنهایی و گاه با حضور بازیگرانی که نقش مهمان را بازی 

می کنند، در این مراسم حضور پیدا می کند. 

   بر اساس گزارشــی از پلیس ژاپن، حدود ۴۰ هزار نفر 
در نیمه اول سال جاری میلادی )۲۰۲۴(، در این کشور 

در خانه های شان و در حالی که تنها بودند، درگذشتند.
طبق گزارش پلیس، از این تعداد نزدیــک به ۴ هزار نفر 
پس از گذشت بیش از یک ماه از مرگشــان، پیدا شدند. 
جســد ۱۳۰ نفر هم پس از گذشت یک سال از مرگ پیدا 
شد. براساس گزارش های ســازمان ملل متحد، ژاپن در 
حال حاضــر پیرترین جمعیت را در جهــان دارد. پلیس 
ژاپن امیدوار اســت که این گزارش بتوانــد توجه ها را به 
مســئله مرگ فزاینده ســالمندان در تنهایی جلب کند. 
براســاس اطلاعات پلیس ژاپن، در نیمه اول سال جاری 
میلادی مجموعا ۳۷ هزار و ۲۲۷ نفر که به تنهایی زندگی 
می کردند در خانه های خود مرده پیدا شدند  که بیش از ۷۰ 
درصد از آن ها بالای ۶۵ سال بودند. در حالی که تخمین 
زده می شود که جسد ۴۰ درصد از این افراد یک روز پس 
از مردن در خانه هایشان پیدا شده است، پلیس گفته است 
که نزدیک به ۳۹۳۹ جسد پس از گذشت بیش از یک ماه 
از مرگ شان کشف شــدند و در مورد ۱۳۰ نفر هم دست 
کم تا یک سال کســی به مردن آن ها پی نبرده بود. اوایل 
امسال، موسسه ملی تحقیقات جمعیت و امنیت اجتماعی 
ژاپن اعلام کرد   تعداد سالمندان )افراد بالای ۶۵ سال( که 
به تنهایی زندگی می کنند تا ســال ۲۰۵۰ به ۱۰ میلیون 
و ۸۰۰ هزار نفر برسد. این موسسه همچنین تخمین زده 
است که تعداد کل خانوارهای تک نفره هم تا سال ۲۰۵۰ 
به ۲۳ میلیون و ۳۰۰ هزار نفر برسد. )ترجمان و بی بی سی(

   شاخص

درخواست بودجه دفاعی ٥٩میلیارد دلاری وزارت دفاع 
ژاپن برای سال آینده میلادی، در جلسه روز جمعه ۳۰ 
اوت این وزارتخانه تصویب شد تا در ماه دسامبر به وزارت 
دارایی این کشــور ارائه شــود. ژاپن قصد دارد در قالب 
یک برنامه تقویت نظامی ســریع ۵ ساله، تا سال ٢٠٢٧ 
با هزینه کردن حدود ۳۰۰میلیــارد دلار برای تقویت 
قدرت نظامی خود، بودجه دفاعی سالانه را دو برابر کرده 
و این کشــور را پس از آمریکا و چین از لحاظ اختصاص 
هزینه های نظامی به سومین کشور در جهان تبدیل کند.

   تهدیدات نظامی چین و تنش در دریاهای منطقه
از آنجا که کره شــمالی، چین و روسیه در حال توسعه 
موشک های مافوق صوت هستند که شناسایی و ردیابی 

آنها دشوارتر است، وزارت دفاع ژاپن حدود یک سوم از 
بودجه دفاعی درخواستی برای سال ٢٠٢٥ را به تجهیز 
و توسعه تاسیسات ماهواره ای اختصاص داده است که 
توانایی تشخیص فعالیت های موشکی را دارند. ژاپن که 
در بحبوحه تهدیدات نظامــی فزاینده چین و تنش در 
دریاهای منطقه، در سال های اخیر به سرعت در حال 
تقویت دفاع جنوب غربی خود بوده است ۶/۷میلیارد 
دلار از بودجه درخواســتی را صرف تقویــت قابلیت 
بازدارندگی، توســعه و خرید موشــک های دوربرد و 

تجهیزات پرتاب آنها خواهد کرد. 

   کمبود شدید نیرو »اجتناب ناپذیر« است
ژاپن که تلاش دارد توان نظامی خــود را تقویت کند، 

بالاترین نسبت شهروندان مســن را در جهان داشته 
و با کاهش نیروی انســانی مواجه اســت. وزارت دفاع 
ژاپن در گزارشی که دیروز منتشر شد، تصریح می کند 
که مواجهه این کشــور با کمبود شــدید نیروی کار، 
 اجتناب ناپذیــر  بوده و برای مقابله با این مســئله باید 
در عیــن تقویت قــدرت دفاعی، به  روش هــای نوین  
مبارزه کرد. توکیو به این ترتیب قصــد دارد با هزینه 
کردن ٧١٠میلیون دلار جهت توسعه و خرید پهپاد و 
سلاح های کنترل از راه دور، بخشی از نظارت و مبارزه 
در میدان جنگ را بر  تجهیزات بدون سرنشین  متمرکز 
کند. این کشور در این راستا همچنین به دنبال ساخت 
سه ناوشکن جدید چند منظوره اســت که به کمتر از 
نیمی از خدمه فعلی نیاز خواهند داشت. )رادیو فرانسه(

درخواست بودجه بی سابقه ٥٩ میلیارد دلاری وزارت دفاع ژاپن

اکران »کارآموز« پیش از انتخابات آمریکا؛ 
فیلمی درباره جوانی ترامپ

فیلم  کارآموز ، ساخته علی عباسی، کارگردان ایرانی - دانمارکی درباره دوران 
جوانی دونالد ترامپ قرار است در تاریخ ۱۱ اکتبر سال ۲۰۲۴ و تنها چند هفته 
قبل از اینکه شهروندان آمریکا در روز ۵ نوامبر پای صندوق های رای بروند، در 

سینماهای آمریکا و کانادا اکران شود. بر اساس گزارش آسوشیتدپرس، کمپانی 
بریارکلیف اقدام به اکران این فیلم سینمایی کرده است، آن هم پس از آنکه 

بسیاری از استودیوهای بزرگ و توزیع کنندگان فیلم های سینمایی از این اقدام 
خودداری کردند.  اکران فیلم کارآموز در حالی صورت می گیرد که استیون 

چونگ، سخنگوی ترامپ، روز جمعه ۳۰ ماه اوت )۹ شهریور( در بیانیه ای این 
فیلم را »مداخله نخبگان هالیوود در انتخابات قبل از نوامبر« خواند و گفت: »این 

فیلم یک توهین مخرب محض است و هرگز نباید اکران شود.« چونگ تاکید 
کرد: »این فیلم حتی ارزش ندارد که در بخش دی وی دی های ارزان قیمت یک 
فروشگاه تخفیف خورده در آستانه ورشکستگی و تعطیلی قرار بگیرد و جایش 

در زباله دانی است.« پس از آنکه فیلم کارآموز بهار امسال در جشنواره فیلم 
کن به نمایش در آمد، چونگ آن را »به طور کلی تخیلی« خوانده و در گفتگو با 

رسانه ها از قصد تیم ترامپ برای شکایت قانونی  علیه »ادعاهای دروغین و آشکار 
فیلمسازان جعلی« خبر داده بود. علی عباسی در واکنش به این تهدید، در حاشیه 
جشنواره فیلم کن گفته بود: »همه از این حرف می زنند که او )ترامپ( از خیلی ها 
شکایت کرده  اما درباره میزان موفقیت شکایت ها حرفی نمی زنند.« )دویچه وله(

ون
و ز

یل

حمله با چاقو به مسافران اتوبوس 
در زیگن آلمان؛۶ تن زخمی شدند

در جریان حمله با چاقو به مســافران یک اتوبوس در شهر زیگن واقع در ایالت نورد راین 
- وستفالن آلمان، ۶ نفر زخمی شدند. به گفته پلیس فدرال آلمان، عصر جمعه ۳۰ ماه 
اوت )۹ شهریور(، یک زن ۳۲ ساله که هم اکنون در بازداشــت به سر می برد، با چاقو به 
مسافران این اتوبوس که با ۴۰ مسافر راهی جشــنواره ای در شهر زیگن بود حمله کرد. 
گزارش ها حاکی از آن هســتند که حال ۳ نفر از مصدومان این حادثه وخیم است. بنا به 
گفته پلیس فدرال، در حال حاضر هیچ مدرکی دال بر  تروریستی بودن این حادثه  وجود 
ندارد. ضمن اینکه شــواهدی وجود دارد که نشان می دهد فرد مهاجم، مبتلا به بیماری 
روانی است. همچنین بر اساس گزارش رسانه های آلمانی، شواهد ملموسی وجود دارد که 
نشان می دهد مهاجم تحت تاثیر الکل یا مواد مخدر اقدام به این حمله کرده است. پلیس 
منطقه زیگن - ویتگنشتاین از شهروندان درخواست کرده که اطلاعات نادرست مبنی بر 
تروریستی بودن این حادثه را در شبکه های اجتماعی یا کانال های دیگر منتشر نکنند. این 
حادثه تنها ۳ روز پس از کشته شــدن یک مهاجم مسلح به چاقو در غرب آلمان از سوی 
پلیس رخ می دهد. روز سه شنبه ۲۷ اوت، یک مرد ۲۶ ساله در شهر موئرس واقع در ایالت 
نوردراین – وستفالن پس از تهدید عابران با چاقو، به ضرب گلوله پلیس از پای درآمد. به 

گفته مقامات پلیس، این مهاجم شهروند آلمان بوده است. )دویچه وله(

  حادثه روز

  گالری   

روز سیصد و بیست و هشتم جنگ غزه؛ 
آیا کرانه باختری به غزه دوم تبدیل می شود؟

ساکنان فلسطینی کرانه باختری رود اردن می گویند   حمله اسرائیل به اردوگاه پناهجویان در 
این منطقه، آنها را در شوک فرو برده است. به گزارش یورونیوز، آنها با اشاره به دیوارهایی که 

آثار گلوله بر آن باقی مانده، خانه های ویران شده و انبوه بلوک های سیمانی از این نگرانند که این 
منطقه به غزه دیگری تبدیل شود. نیروهای اسرائیل روز چهارشنبه یک عملیات گسترده نظامی 
را در چندین شهر کرانه باختری همچنین در داخل اردوگاه آوارگان از جمله »نور شمس« به اجرا 
گذاشتند. به گفته ارتش اسرائیل و وزارت بهداشت فلسطین در رام الله، دست کم ۱۹ فلسطینی 

تاکنون در این حملات کشته شدند. ارتش اسرائیل در ابتدا بولدوزرهایی ضد بمب های کنار 
جاده ای و مین جنگی را به خیابان های این منطقه فرستاد که باعث شد ضمن تخریب کوچه ها، 

ابرهایی از گرد و غبار این مناطق را فرا بگیرد. تصاویر خبرگزاری فرانسه نیز نشان می دهد   
ساکنان اردوگاه پس از این حمله با احتیاط در خیابان های مملو از لاستیک های سوخته و دیگر 
زباله ها قدم می زنند و کارگران شهرداری و ساکنان سعی می کنند تا آنچه را که می توانند نجات 

دهند. بسیاری از ساکنان، این ویرانی ها را با ویرانی غزه مقایسه کردند؛ جایی که نزدیک به 
۱۱ ماه جنگ باعث نابودی اراضی فلسطینی شده است. این حمله در حالی انجام شده که ارتش 

اسرائیل به طور رسمی از ورود به شهرهای کرانه باختری و اردوگاه های آوارگان که تحت کنترل 
تشکیلات خودگردان فلسطین هستند، منع شده است. بنا بر گزارش سازمان ملل متحد، از زمان 

شروع جنگ غزه، تعداد ۲۰۰ فلسطینی به دست سربازان و شهرک نشینان اسرائیلی در کرانه 
باختری کشته شدند.  اگرچه تعداد تلفات کرانه باختری با تلفات غزه که از مرز ۴۰ هزار و ۶۰۰ نفر 
گذشته قابل مقایسه نیست؛ اما به یاد داشته باشیم که کرانه باختری نیز به طور رسمی در جنگ 

نیست. در حال حاضر ۳ میلیون فلسطینی در کرانه باختری و نیم میلیون یهودی اسرائیلی نیز در 
شهرک هایی که طبق قوانین بین المللی غیرقانونی تلقی می شوند، زندگی می کنند. ابومحمد که 

یکی از نیروهای فلسطینی است، به خبرگزاری فرانسه می گوید: »نیروهای اشغالگر زیرساخت ها 
را ویران کرده و جاده ها، اموال و خودروها را خراب کردند. آنها حتی مسجد را تخریب کردند«. 

در اردوگاه آوارگان »الفرعا« در نزدیکی شهر طوباس، محمد منصور که در مراسم تشییع جنازه 
چهار فلسطینی که روز چهارشنبه در جریان حمله اسرائیل کشته شدند، شرکت کرده می گوید: 
»در اینجا نیز قتل عام و بمباران زیادی با هدف فشار بر مقاومت روی می دهد. آنها می خواهند که 

مردم علیه مقاومت بایستند اما چنین اتفاقی نمی افتد.« )شاتر استوک(

    بخشی از مجسمه  بزرگ و در حال ساخت مسیح در ایروان، پایتخت ارمنستان که قرار 
است در یکی از کو ه های مشرف به شهر نصب شود، به یک جاذبه گردشگری تبدیل شده و 
ساکنان ایروان ضمن بازدید از این مجسمه، با آن عکس یادگاری می گیرند. )گتی ایمیجز(

   
پس از اعتراضات گسترده 

مردم ونزوئلا به نتایج انتخابات 
ریاست جمهوری که حدود یک 

ماه به طول انجامید، حامیان 
مردمی نیکلاس مادورو، طی 
یک تظاهرات که اپوزیسون 
آن را »تظاهرات حکومتی« 

خواند، در خیابان حاضر شدند 
و مادورو را وارث بر حق هوگو 
چاوز، رئیس جمهور سابق این 

کشور دانستند. دیوان عالی 
ونزوئلا هم چندی پیش نتایج 
انتخابات را تایید کرد. این در 
حالی است که بخش بزرگ  و 

قابل توجهی از مردم این کشور 
معتقدند در انتخابات، به ویژه 
در فرایند شمارش آرا  تقلب 

شده است. )رویترز(

   
کی یر استارمر، نخست وزیر 
انگلیس به ماریا سفر کرده تا 

در کاخ الیزه با امانوئل مکرون، 
رئیس جمهور فرانسه دیدار 

کند. گفتنی است این دو کشور 
مهم و قدرتمند اروپایی طی 

سال جاری توانستند بر خلاف 
سایر کشورهای قاره سبز، از 

به قدرت رسیدن راستگرایان 
جلوگیری کنند. استارمر که 

نامزد حزب کارگر بود توانست 
با رای قابل توجهی، جلوی 

ابقای ریشی سوناک را بگیرد 
و مکرون با انحلال مجلس و 

برگزاری انتخابات زودهنگام، 
توانست خطر به قدرت رسیدن 

راستگرایان و متحدان ماریا 
لوپن را خنثی کند. )پی ای(

    در هر گوشه ژاپن طوفانی به راه افتاده است. همزمان با طوفان مهیب شان شان که تا روز 
گذشته ۶ کشته به جا گذاشته بود، طوفان تایفون شهر میرزایی را در نوردید و موجب شکستن 

و قطع شدن درختان و خسارات دیگری شد. )رویترز(

    کیت بلانشت، بازیگر توانمند و صاحب نام در مراسم فوتوکال   جشنواره ونیز حاضر شد 
و با پوشش خاص خود، نظرها را جلب کرد. بلانشت به دلیل بازی در سریال  سلب مسئولیت  به 

نویسندگی و کارگردانی آلفونسو کوارون در این جشنواره حضور دارد. )گتی ایمیجز( 

سرگئی میخائیلوف، روزنامه نگار 
روسیه به دلیل انتقاد از جنگ این 

کشور علیه اوکراین به ۸ سال حبس 
محکوم شد. )صدای آمریکا(
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دولت آلمان رسما اعلام کرد   ۲۸ 
پناهجوی افغانستانی دارای سابقه 
کیفری و مجرم سابقه دار را از این 

کشور اخراج کرده است. )دویچه وله(

  کیوسک

یواس ای تودی، تیتر و عکس یک خود 
را به نقشه آمریکا به تفکیک ایالت هایی 

اختصاص داد که تحت تاثیر تغییرات 
اقلیمی قرار خواهند گرفت و با مشکلات 

جدید دست و پنجه نرم خواهند کرد. 

   ترند های پنج کشور جهان در گوگل

نتایج مسابقات دو و میدانی پارالمپیک پاریس

مسابقه فوتبال بین تیم های خیمکی و مسکو چک

مسابقه فوتبال بین تیم های لئون و استراسبورگ

آمریکابرزیلعربستانروسیهفرانسه

جست وجو برای وی پی ان به منظور اتصال به شبکه اجتماعی ایکس

نتایج مسابقات دو و میدانی پارالمپیک پاریس

به گزارش سازمان ملل متحد، بیش از ۶۰۰ میلیون نفر از ساکنین زمین با کم آبی و بی  آبی دست و پنجه نرم می کنند و این معضل مانند سلاح کشنده و 
مخفی است که بشر و حیات را تهدید می کند. کارتونی از کارتون موومنت.

  ینگه دنیا  تا انتخابات آمریکا

کامالا هریس، نامزد حــزب دموکرات در انتخابات 
ریاســت جمهوری آمریکا، در نخســتین مصاحبه 
انتخاباتی خود با شبکه »سی ان ان« از کارنامه دولت 
بایدن دفاع و خــود را ادامه دهنده و تکمیل کننده 
دستاوردهای دولت او معرفی کرد. هریس همچنین 
خــود را از مبتکران دوره پــس از ترامپ در آمریکا 
معرفی   و افزود   او قصد دارد به یک دهه تلاش های 
دونالد ترامپ، رئیس جمهوری پیشین آمریکا، برای 
ایجاد شکاف در این کشور و زیر سوال بردن هویت 
آن خاتمه دهد. معــاون رئیس جمهوری آمریکا در 
دفاع از کارنامه و عملکرد جو بایدن گفت   دولت فعلی 
آمریکا توانست تورم را به زیر ۳ درصد برساند، قیمت 
داروها را کاهش بدهد و با سرمایه گذاری در صنایع 
سبز، بیش از ۸۰۰ هزار شــغل صنعتی ایجاد کند. 
کامالا هریس سپس گفت : باید فراتر از این رفت و 
این به طور دقیق همان کاری است که او قصد دارد به 
عنوان پیروز انتخابات پیش رو و اولین رئیس جمهور 

زن تاریخ آمریکا انجام بدهد.
هریس در واکنش به برخی اتهامات دونالد ترامپ، 
ضمن اشــاره به پیشــینه حرفه ای خود به عنوان 
دادستان کالیفرنیا گفت   به عنوان رئیس جمهوری 
آمریکا نیز او به مبارزه خود با قاچاقچیان سلاح، مواد 
مخدر و انسان ادامه خواهد داد. هریس حتی برای 

جلب نظر جمهوری خواهان میانه رو گفت که او قصد 
دارد در کابینه خود از یک شخصیت جمهوری خواه 
دعوت به همکاری کنــد زیرا، به گفتــه او، وجود 
نقطه نظرهای متفاوت لازمه تصمیم گیری های مهم 
برای کشور اســت. بر خلاف تصور موجود و انتظار 
هواداران و حامیان حزب دموکرات، به ویژه جوانان 
حامی این حزب   ترقی خواهــان، کامالا هریس در 
خصوص جنگ غزه خیلی از موضــع بایدن فاصله 
نگرفت. او یــادآوری کرد که فلســطینیان بی گناه 

بسیاری در این جنگ کشته می شوند و از این منظر 
هم حق دفاع اسرائیل از خود مهم است هم نحوه ای 
که اسرائیل این حق را به کار می گیرد. به بیان دیگر 
دیگر او ضمن حمایت از اســرائیل و اعلام اینکه او 
نیز همانند جو بایدن و هر رئیس جمهور دیگری در 
تاریخ آمریکا، از این رژیم جنایتکار حمایت خواهد 
کرد اما تنها تفاوت او با افرادی مانند ترامپ، اعتنایی 
است که او به خون های ریخته شده در غزه می کند.  

)رادیو فرانسه(

براساس اســنادی که به کمیســیون بورس و اوراق 
بهادار آمریکا ارائه شده است، مایکروچیپ تکنولوژی، 
سازنده تراشه آمریکایی، گفته است که در یک حادثه 
امنیت ســایبری مورد حمله قرار گرفــت که باعث 
شده »ســرورهای خاص و برخی از عملیات تجاری 
شرکت« مختل شود. در وبســایت این شرکت آمده 
است: »مایکروچیپ تکنولوژی، ریزتراشه های مورد 
نیاز صنایع دفاعی آمریکا، از جمله دفاع موشــکی و 
سامانه های حمله دقیق را تأمین می کند. این شرکت 
همچنین به تأمین تراشه های کاربردی در پردازش 
تصویر، مراکــز کنترل، ســامانه های راداری و دیگر 
سیستم ها کمک می کند.« در این اسناد آمده است 
که »عامل غیرمجاز« در ۱۷ اوت »سرورهای خاص 
و برخی از عملیات تجاری شــرکت« را مختل کرد و 
افزود که اقدامات لازم برای رســیدگی به این حادثه 
انجام گرفته است. این شرکت هویت عامل حمله را که 
گفته می شود به سیستم های شرکت دسترسی پیدا 
کرد، فاش نکرد. اقدامات شرکت شامل »ایزوله کردن 
سیستم های هک شده، غیرفعال کردن سیستم های 
خاص و آغــاز تحقیقات به کمک مشــاوران امنیت 

سایبری خارجی« می شود. 
ماهیت این حادثه نامشخص اســت. به علاوه، هیچ 
باج افزار یا گروه هکری مسئولیت این حمله را برعهده 
نگرفته اســت. اینکه آیا اطلاعات حساســی در این 

حمله به خطر افتاده یا خیر، مشخص نیست. شرکت 
گفت   دامنه کامل، ماهیــت و پیامدهای این حمله 
هنوز نامشخص اســت و این که آیا اختلال فعلی بر 
وضعیت مالی شــرکت اثر می گذارد یــا خیر، بعدها 
معلوم می شود. مایکروچیپ تکنولوژی که در آریزونا 
فعالیت دارد، می گوید ۱۲۳ هزار مشتری در بخش های 
مختلف دارد که از جمله می توان به خودروســازی، 
مصرف کننده، هوافضا، دفاع، ارتباطات و صنعت اشاره 
کرد. این شرکت که سهام آن در معاملات بلندمدت 
حدود ۲ درصد کاهش قیمت داشت، با کاهش سفارش 
تراشه ها دســت و پنجه نرم می کند، چرا که مشتریان 

هنوز از موجودی مازادی کــه در جریان همه گیری 
کووید-۱۹ روی دست شان مانده استفاده می کنند.

دولت بایــدن در مــاه ژانویه ۱۶۲ میلیــون دلار به 
این شــرکت کمک کرد تا صنایع دفاعی، هوافضا و 
خودروســازی آمریکا را تقویت کنــد؛ کمکی که از 
اهمیت این شرکت برای صنایع نظامی حکایت دارد. 
غول ریزتراشه دســتگاه های مایکروی پیشرفته که 
بیشتر با نام ای ام دی شناخته می شود، در اوایل سال 
جاری اعلام کرد   در حال بررسی ادعاهای مربوط به 
هک اطلاعات شرکت اســت. گلوبال ویفرز، شرکت 
سازنده قطعات تراشــه در تایوان، حدود دو ماه پیش 
به رســانه های محلی گفت   با حمله سایبری مواجه 
شده و برخی از عملیات شــرکت تحت الشعاع حمله 
قرار گرفته اند. شعبه ژاپنی این شرکت در سال ۲۰۲۲ 
مورد حمله گروه باج افزار پانــدورا قرار گرفت. از این 
گذشــته، تراشه سازان تی اس ام ســی و نکسپریا نیز 
در سال گذشته مورد حمله قرار گرفتند. انویدیا نیز 
در ســال ۲۰۲۲ با حمله باج افزار مواجه شد. حادثه 
مایکروچیپ تکنولــوژی در بحبوحه تنش ها در بازار 
ریزتراشه های چین و آمریکا رخ داده است. آمریکا از 
سال ۲۰۲۲ صادرات تراشه های پیشرفته و تجهیزات 
تولیدی خود را به چین ممنوع کرده است. در مقابل، 
چین گفته   تراشه های ساخت ای ام  دی و اینتل را از 
سیستم های دولتی خود حذف می کند. )اپوک تایمز(

هریس، ادامه  دهنده راه جو بایدن 
نامزد دموکرات ها در اولین مصاحبه تلویزیونی خود چه گفت؟

حمله سایبری به تأمین کننده ریزتراشه های دفاعی آمریکا
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 سودوکوی سامورایی با نام سودوکوی 5 تایی، 5 قلو یا تو در تو نیز شناخته می شود. ترکیبات 
دو تایی و سه تایی از این نوع سودوکو نیز مرسوم است اما نوع 5 در 5 آن دارای جذابیت بیشتری 

است
  در این نوع سودوکو یک مربع 9 در 9 در وسط قرار دارد و با چهار مربع 9 در 9 دیگر در 

ارتباط است.
  هر جدول سودوکو دارای اعداد اولیه مربوط به خود است اما نکته اصلی اینجاست که هیچ یک 

از جدول های سودوکو به تنهایی حل نمی شوند.
در  بیاورید،  بدست  سودوکو  جدول  هر  در  را  اعدادی  باید  سامورایی  سودوکوی  حل  برای    
اینصورت برخی از این اعداد با مربع میانی مشترک خواهند شد و سبب مشخص شدن اعدادی 
در مربع میانی می شوند، همین روند باید به طور مستمر ادامه یابد تا از هر جدول سودوکو عددی 

پیدا شود.
سودوکوی  کنید  دقت  است.  سامورایی  سودوکوی  حل  راه  تنها  معمولی  سودوکوی  قانون    

سامورایی نیز تنها دارای یک جواب منحصر به فرد است.
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توضیح
کلماتي که بر اســاس تعداد حرف دسته بندي 
شده اند باید در جاي مناسب خود در جدول قرار 
گیرند. شما باید با توجه به راهنماي جدول که 
برایتان قرار داده ایم؛ جاي لغات را حدس بزنید 

و در جدول جایگذاري نمایید.
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فضل الله    زاهدی؛   از     ژنو      تا      شهرری 
 برگی از تاریخ؛ سرانجام  نخست وزیر کودتا که 

در 11 شهریور 1342 در ژنو درگذشت 

مرتضی کلیلی   قاب  

  قاب نوستالژی 1
اسباب بازی فروشی میکی موس در حوالی میدان ونک -  سال 1347. 

)عکس از فردید خادم(

  قاب مشاهیر 2
عکسی از ناصر حجازی، حمید درخشان، محمد مایلی کهن در حاشیه بازی 

فوتبال دستی.)فوتبال 1983(

  
قاب تاریخ

رادیو و تلویزیون ملی ایران در تهران 
)صدا و سیمای فعلی( - اوایل دهه 50

  
قاب نوستالژی2
چشم اندازی از میدان باغ گلستان و برج ساعت   
تبریز - دهه 50 )از صفحه امیر بانی مسعود(

  قاب مشاهیر1
اشرف پهلوی به اتفاق احمد قوام نخست وزیر و برخی از اعضای کابینه وی، هنگام 

شرکت در یک مراسم. با حضور:  منوچهر اقبال، شمس الدین امیرعلائی، احمد 
امیراحمدی، رقیه قراگزلو )همسر ناصرالملک(، فضل الله زاهدی، سهام الدین 

غفاری )ذکاءالدوله( و محمدعلی همایون جاه.

   مرکز اســناد انقلاب اسلامی| فضل الله 
زاهدی فرزند ابوالحسن بصیردیوان و متولد سال 
1272 شمسی در شــروین همدان است. در آن 
زمان، زین العابدین خان امیرافخم)قزاگزلو( که 
یکی از شخصیت های سرشناس و عمده مالکان و 
اشراف همدان بود، در این شهر حکومت می کرد. 
به گفته یکی از معتمدان محلی به نام قلی میرزا 
عبدالله قادر خلجی، پدر فضل الله یکی از مقربان 
امیرافخم و یکی از کسانی بود که املاک وی را به 
اجاره می گرفت و از این طریق توانست، قریه هایی 
را برای پســرش به ارث بگذارد. فضل الله پس از 
گذراندن دوران ابتدایی و متوســطه در مدارس 
مظفری و الیانس، وارد مدرسه افسری قزاق شد 
و با درجه ستوان ســومی و با دریافت لقب پدر ) 
بصیردیوان( از آنجا فارغ التحصیل شــد. وی به 
ســرعت مدارج ترقی را طی کرد؛ به طوری که 
در سال 1298   حاکم نظامی تنکابن و فومنات 
شد و از این ســال به درجه سرگردی رسید و در 
کودتای 1299 رضاخان، از همراهان وی بود و در 
اکثر درگیری های حکومت مرکزی با مخالفان از 
قبیل نهضت جنگل، اسماعیل سمیتقو و شیخ 

خزعل شرکت داشت.
   فضــل الله در ســال 1307   بــا دختــر 
موتمن الملک)حســین پیرنیــا( ازدواج کرد و 
حاصل این ازدواج، دو فرزند به نام های اردشیر و 
هما بود. زاهدی در 29 شهریور 1307، به سبب 
تخلفات اخلاقی به دستور رضاخان از فرماندهی 
خلع و به عضویت شــورای نظامی وزارت جنگ 
منصوب شــد و در اردیبهشت 1308 نیز رئیس 
اداره امنیه کل کشور شد ولی به دلیل اهمال در 
سرکوب عشایر جنوب در شیراز، به تهران احضار 
و بازداشت شــد اما پس از مدتی از زندان آزاد و 
مجددا به عضویت شورای نظامی وزارت جنگ 

منصوب شد.
   فضل الله در سال   به ریاســت کل شهربانی 
رسید اما به علت فرار چند تن از زندانیان از زندان 
قصر، توسط رضاشاه از کار برکنار شد . با اشغال 
ایران به وسیله قوای متفقین در شهریور 1320، 
برخی از افســران قدیمی به خدمت فراخوانده 
شــدند که نام فضل الله زاهدی نیز در این میان 
به چشــم می آید. وی با درجه سرلشــکری به 
فرماندهی لشکر اصفهان منصوب شد و به دلیل 
گرایش به آلمان نازی، با سران عشایر قشقایی و 
بختیاری دســت اتحاد داد. این مسئله از چشم 
نیروهای انگلیسی دور نماند؛ به گونه ای که وی 
را دستگیر و مدتی در اراک زندانی شد و پس از 
آن، به مدت سه سال در فلسطین به حالت تبعید 
نگاه داشته شد. زاهدی بعد از بازگشت به ایران، 

در سال 1324 مجددا به ارتش فراخوانده شد و به 
ریاست باشگاه افسران منصوب شد. 

   وی در جریان کودتــای 28 مرداد 1332 و 
ســقوط دولت مصدق، به عنوان نخســت وزیر 
برگزیده شد و پس از بازگشت شاه در 31 مرداد 
1332، وزیران انتخابی خود را در كاخ سعدآباد 
به شاه معرفى كرد و در چهارم شهریور، به فرمان 
شاه، از درجه سرلشكرى به سپهبدى ارتقا یافت 
و تا 16 فروردین 1334 همچنان به کار خود به 

عنوان نخست وزیر ادامه داد.
   از جملــه مهمتریــن رخدادهــای دوره 
نخست وزیری او می توان به واقعه 16 آذر 1332و 
کشته شدن سه دانشــجوی معترض دانشگاه 
تهران به ورود نیکسون رئیس جمهور آمریکا به 
ایران، اعدام دکتر حسین فاطمی وزیر امور خارجه 
دولت مصدق، انتقــال مجدد املاک اختصاصی 
رضاشــاه به محمدرضا پهلوی و انعقاد قرارداد 

کنسرسیوم نفتی در آبان 1333 اشاره کرد.
   پس از رفع نیاز از وجــود زاهدی در دولت و 
با توجه به تمایل محمدرضاشاه در دستیابی به 
قدرت مطلقه و در اختیار داشــتن کامل دولت 
و ارتش، وی بــه فضل الله زاهــدی تکلیف کرد 
که از قدرت کناره گیری کند. شــاه بیمناک بود   
نخســت وزیری که در 25 مرداد 1332 پیش از 
خروج از ایران حکم نخســت وزیری اش را امضا 
کرده و در کودتای 28 مرداد بر سر کار آمده بود، 
روزی او را از سلطنت خلع کند و همان کند که 
جمال عبدالناصر در مصر بــا ملک فاروق کرد و 
شاید هم شاه، رزم آرای دیگری را در آستین خود 
حس می کرد که روزی به جمال امامی در پاسخ 
به علت بدخلقی اش با زاهدی گفت:»می خواهم 

عصا را خودم به دست بگیرم.«
   زاهدی به دستور شــاه از قدرت کنار رفت 
و در 16 فروردین 1334، یعنــی یک روز پس 
از اســتعفا، ایران را ترک و با ســمت تشریفاتى 
»ریاســت نمایندگى دائم ایران در دفتر اروپایى 
سازمان ملل« رهسپار اروپا شد و جز برای شرکت 
در مراسم ازدواج پسرش اردشیر و شهناز دختر 

محمدرضا پهلوی به ایران بازنگشت.
   پایان زندگی: ماموریــت زاهدی در خارج از 
کشور به دستور شاه، نزدیک به هشت سال طول 
کشید. وی در این ماموریت، دو پست سفیر سیار 
ایران در اروپا و سفیر ایران در نمایندگی دائمی 
ایران در دفتر اروپایی ســازمان ملل را برعهده 
داشت. ســرانجام، فضل الله زاهدی نخست وزیر 
کودتا در 11 شهریور 1342 در ژنو درگذشت و 
طبق وصیت وی، جنازه اش به تهران بازگشت و 

در امامزاده عبدالله شهرری به خاک سپرده شد.

هشدار؛ موهای بینی خود را نکنید! 
دکتر  کریگ مکســول، اهل اوهایو )آمریکا( هشدار می دهد، 
کندن موهای بینی، فــرد را در خطر ابتلا بــه عفونتی قرار 
می دهد که ممکن اســت تــا مغز او گســترش یابد.  چندی 
پیش دکتر مکسول، بیماری را درمان کرد که به نوعی انگل 
»مغزخوار« مبتلا شده بود. این بیمار که دختری 12 ساله بود 
به  مننژوانسفالیت آمیبی اولیه، نوع بسیار نادر مننژیت مرتبط 
به آمیب مغزخوار مبتلا شده بود. این آمیب اغلب در رودخانه  

و دریاچه ها یافت می شود.
خوشبختانه به دلیل تشخیص سریع و درمان به موقع، از جمله 
درمان های شناختی و فیزیوتراپی، این دختر درمان شد. اما 
علت اصلی این بیماری، ورود آمیب مغزخــوار از راه بینی به 
مغز او بود. رگ های خونی اطراف دهان و بینی به دلیل اینکه 
مستقیم به مغز می رسند، بسیار مهم هستند و کوچک ترین 
عفونت در این ناحیه احتمال دارد به طور مستقیم به مغز برسد. 
بنابه گفته دکتر کریگ مکسول، کندن موهای بینی با استفاده 
از موچین، نه تنها دردناک است، بلکه منجر به ایجاد زخم هایی 
درون بینی می شود و بدین  ترتیب احتمال عفونی شدن آنها 
افزایش می یابد. اگر بینی و اطراف آن دچار عفونت شود، این 
عفونت به مغز و چشم ها هم گسترش می یابد و ممکن است به 
سردرد، از دست دادن بینایی، فلجی دائمی و حتی مرگ منجر 
شود.  به جای کندن موهای بینی، بهتر است آنها را با وسایلی 
مانند مو زن الکتریکی انجام دهید تا به بینی تان صدمه نزنید و 
محیط را برای ورود میکروب ها و ایجاد عفونت های خطرناک 

ladbible :آماده نکنید. منبع

حالت زبان انسان، نشانگر
 چه وضعیتی در سلامتی است؟

زبان ها می توانند به مجموعه رنگ های شگفت انگیزی تبدیل 
شــوند، از جمله قرمز  که در این مورد به آن زبان توت فرنگی 

می گویند.
زبان سفید: شرایطی مانند برفک ممکن است باعث سفید 
شدن زبان شود که این امر به دلیل افزایش رشد برآمدگی های 
انگشت مانند )پاپیلا( روی ســطح زبان ایجاد می شود.  دلیل 
ظاهر شدن لایه سفید، باقی مانده ها، میکروب ها و سلول های 
مرده ای است که بین پاپیلا های بزرگ شده و گاهی تحریک 

شده قرار گرفته اند.
زبان مشکی مودار: زبان ممکن است سیاه شود که ظاهری 
»دردسر ساز« دارد، زبان سیاه و مودار معمولًا نیازی به درمان 
پزشکی ندارد و این وضعیت کوتاه مدت و معمولًا بی ضرر است. 
تمیز کردن خوب دهان و زبان می تواند به خلاص شدن از شر 
زبان سیاه و مودار کمک کند، از مواردی که ممکن است باعث 
این وضعیت شود، مانند قطع مصرف تنباکو یا دهانشویه های 

تحریک کننده، اجتناب شود.
زبان جغرافیایی: نوع دیگری از زبان که بــه آن زبان جغرافیایی 
می گویند، به این دلیل است که زبان را شبیه   یک »نقشه« می کنند. 
لکه ها اغلب در یک ناحیه ظاهر می شوند و سپس به قسمت دیگری 
از زبان منتقل می شوند. اگرچه زبان جغرافیایی هشدار دهنده به 
نظر می رسد  اما مشکلی برای سلامتی ایجاد نمی کند و با عفونت یا 

سرطان مرتبط نیست. باشگاه خبرنگاران جوان
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